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1 Úvod 

Za téma své diplomové práce jsem si zvolil „Historii stolního tenisu v jižních 

Čechách“ a to hned z několika důvodů. Stolní tenis jsem začal hrát ve svých dvanácti 

letech v jihočeském městečku Blatná. Z původního koníčku se pro mě tento sport stal 

nedílnou součástí každodenního života. Již přes patnáct let se aktivně věnuji sportu za 

zelenými stoly a to především v jižních Čechách, kde jsem poznal mnoho výborných 

hráčů, funkcionářů, navštívil celou řadu turnajů a hlavně jsem zde dlouhá léta působil 

jako hráč v oddílech TJ Blatná a ČZ Strakonice. Tyto faktory byly při výběru mojí 

diplomové práce rozhodující. To podpořil i fakt, že neexistuje žádný ucelený souhrn      

o historii stolního tenisu v našem kraji.  

Vzhledem k náročnosti a velkému rozsahu práce se zaměřím především na 

výkonnostní a vrcholový stolní tenis. Práci bych chtěl pojmout jako chronologický 

průřez dějinami jihočeského stolního tenisu od vzniku prvních oddílů až po současnost. 

Na začátku nastíním stručnou historii českého a světového stolního tenisu včetně 

vývoje pravidel. Další tři kapitoly se věnují již samotnému dění za zelenými stoly 

v jižních Čechách v jednotlivých obdobích. První etapa datuje vznik a vývoj začínajících 

oddílů až do konce druhé světové války. Navazuje na ni časové období 1945 – 1989,     

v posledním období se zabývám historií stolního tenisu po pádu komunistického 

režimu v listopadu 1989 až do současnosti, přesněji do roku 2017. 

Již při zadávání diplomové práce jsem věděl, že se nebude jednat o snadný úkol. 

Ačkoli je stolní tenis jedním z nejrozšířenějších sportů, tak zisk historicky věrohodných 

a ucelených materiálů o našem kraji v tomto odvětví nebude jednoduchý. Přesto se na 

zpracování všech dostupných materiálů a pramenů těším. Věřím, že se mi podaří 

vytvořit kvalitní diplomovou práci, která čtenáře obohatí nejen o spoustu zajímavých 

informací, ale zejména vzbudí u mladší generace zájem o tento krásný sport.
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2 Metodologie 

2. 1 Cíle, úkoly a předmět práce 

Cílem diplomové práce je zpracovat na základě získaných primárních                     

a sekundárních pramenů historii výkonnostního a vrcholového stolního tenisu v jižních 

Čechách.  

 

Úkoly diplomové práce: 

✓ Provést podrobnou obsahovou analýzu všech dostupných fotografických 

pramenů, literatury, archivních fondů, klubových kronik, dobových periodik, 

rozhovorů a internetových zdrojů. 

✓ Zpracovat stručný nástin historie stolního tenisu ve světě a v českých zemích. 

✓ Detailním rozborem relevantních pramenů vytvořit ucelený soubor o historii 

stolního tenisu na území Jihočeského kraje od počátku dochovaných pramenů 

jeho provozování do roku 2017. 

✓ Do souvztažného textu zapracovat dobové fotografie s komentáři z periodik      

a další literatury. 

✓ Osobní setkání s významnými funkcionáři, zakladateli a provozovateli oddílů 

stolního tenisu. 

 

Předmět diplomové práce je z obsahového hlediska zaměřen na organizovaný 

stolní tenis především na závodní a vrcholové úrovni v daných oblastech jižních Čech 

od počátku prvních oddílů do současnosti. 

Z časového hlediska je předmět práce periodizován v širším kontextu na období 

od roku 1928 (založení prvního oddílu) do roku 1945, další období od roku 1945 do 

roku 1989 a poslední časový úsek od roku 1989 do roku 2017. 

Předmět práce z územního hlediska je vymezen současnými hranicemi 

Jihočeského kraje. 
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2. 2 Použité metody práce 

Při vytváření této diplomové práce byly použity standardní historické metody. 

Důraz práce byl kladen na maximální pramenné poznání, zejména na podrobnou 

obsahovou analýzu všech dostupných fotografických pramenů, literatury, archivních 

fondů, klubových kronik, dobových periodik, rozhovorů a internetových zdrojů.  

Při zpracování diplomové práce bylo použito metody přímé, která popisuje 

minulost na základě studie získaných pramenů. Dále byla využita metoda biografická, 

která popisovala život významných osobností jihočeského stolního tenisu. Pro dobrou 

orientaci a přehlednost práce byla použita metoda progresivní, která v chronologickém 

sledu, tedy z minulosti do současnosti popisovala vývoj stolního tenisu v jižních 

Čechách. 

2. 3 Rozbor pramenů 

Téma historie stolního tenisu v jižních Čechách bylo doposud literárně 

neprobádanou řekou, o které neexistovalo žádné ucelené a kompletní dílo. Velkým 

problémem se ukázala také nerovnoměrnost a nevyváženost historických informací 

v různých částech Jihočeského kraje. 

 Hlavním zdrojem pro diplomovou práci bylo zpracování relevantních písemných 

a fotografických pramenů, archivní fondů, dobových periodik, literatury, klubových 

kronik, vzpomínek, rozhovorů pamětníků a internetových zdrojů. Vůbec 

nejdůležitějším pramenem při zpracování pro mě byl osobní archív Pavla Smolíka, který 

čítal svazek pěti historických kronik od roku 1958 do roku 2009. Z primárních pramenů 

jsem se dále opíral o almanachy a kroniky jednotlivých sportovních oddílů. Jednalo se 

především o kroniky oddílů – KST Orel a Spartak Kaplice. Dalším primárním pramenem, 

ze kterého jsem čerpal, byly rozhovory s pamětníky, zakladateli a funkcionáři 

sportovních klubů. Důležitých informací na poli jihočeského stolního tenisu se mi 

dostalo od jeho dlouholetého předsedy pana Bauera z Prachatic. Ty byly dále doplněny 

současným místopředsedou Michalem Vávrou a paní Jaroslavou Tenglovou, jednou 

z nejuznávanějších českých stolně tenisových rozhodčí. 
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 Dalším důležitým zdrojem informací byla dobová periodika, především Jihočeská 

pravda. Z literatury jsem čerpal nejvíce informací ke kapitole „Stručný nástin vývoje 

pravidel a historie stolního tenisu u nás a ve světě“. K sepsání této kapitoly mi 

dopomohly knihy Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a na Slovensku, 

dále pak dvojí vydání knihy Stolní tenis. Dalším nedílným pramenem, ze kterého bylo 

čerpáno, byly rozhovory se zakladateli klubů, historiky a pamětníky, především se 

stolně tenisovou legendou Jaroslavem Klausem. Vše bylo doplněno fotografickými 

přílohami a tabulkami zapracovanými do souvztažného textu. U fotografických příloh 

byla dána přednost fotografií z kronik či periodik, v případě nedostatku těchto zdrojů 

bylo využito webových stránek klubů a dalších internetových zdrojů. 

Vzhledem k nedostatečnému množství archivních pramenů a relevantní 

literatury v některých etapách stolního tenisu v jižních Čechách, jsem využil jako zdroj 

informací internet. Zde jsem čerpal pouze z oficiálních stránek české asociace stolního 

tenisu, která v sobě skrývala i výsledkovou databázi jménem STIS. Dalším internetovým 

zdrojem pro mě byly oficiální stránky stolně tenisových oddílů z Jindřichova Hradce      

a Studené. 
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3 Stručný nástin vývoje pravidel a historie stolního tenisu u nás 
a ve světě 

3. 1 Charakteristika stolního tenisu 

 Stolní tenis je bezkontaktní pálkovací míčový sport. O vítězství spolu soupeří dva 

(dvouhra), nebo čtyři hráči (čtyřhra). Oproti jiným sportům jako je fotbal nebo házená 

se stolní tenis nehraje na góly a branky, ale na body. Toto sportovní odvětví patří na 

závodní a vrcholové úrovni ke kondičně a pohybově náročnějším. Hra je založena na 

rychlých reflexech, krátkých dynamických přesunech nohou, koordinaci ruka-oko          

a především na včasném a přesném vyhodnocení momentální herní situace. Tyto 

atributy zatěžují psychiku závodníka a oddělují tak často „zrno od plev“.1 

 Díky nenáročnosti ping-pongu (podle zvuku, který vydávají při hře údery míčku) 

na vybavení a hrací prostory lze stolní tenis hrát prakticky všude na světě. Věnovat se 

sportu za zelenými stoly můžeme ve velkých sportovních halách, specializovaných 

hernách, nebo také v improvizovaných amatérských podmínkách (ve sklepích, na 

zahradách, koupalištích, ve společenských místnostech domů), zkrátka všude tam, kde 

lze vytvořit prostor 10 × 5 m pro postavení stolu. Kvůli těmto a dalším důvodům se 

stolní tenis hraje na všech kontinentech naší planety.2 Mezinárodní federace ITTF 

sdružuje 222 národních asociací. To ji řadí na první místo o dvě asociace před volejbal. 

Stolní tenis se stává k roku 2015 nejrozšířenějším sportovním odvětvím na celém 

světě.3  

3. 2 Pravidla a rozměry 

Hrací plochu tvoří stůl obdélníkového tvaru o rozměrech 152 × 274 × 76 cm 

(šířka, délka, výška) včetně horních hran stolu, boční stěny nejsou součástí hry. Povrch 

stolu může být z jakéhokoliv materiálu, musí mít jednotnou barvu (modrá, zelená)        

                                                 

1 Mišičková, L. (2010). Stolní tenis. Praha: Grada publishing a.s., s. 9 a 11. 
2 Hýbner, J. (2002). Stolní tenis. Praha: Grada publishing a.s., s. 9. 
3 Stolní tenis nejrozšířenějším sportem na světě. (2015). Dostupné 1. květen 2015, z: https://www.ping-
pong.cz/stolni-tenis-nejrozsirenejsim-sportem-na-svete-2/. 
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a nesmí se lesknout. Hrací plocha je rozdělena na dvě stejně velké poloviny svislou 

síťkou napnutou rovnoběžně s koncovými čárami. Horní okraj síťky je po celé délce 

stolu ve výšce 15,25 cm od hrací desky. 

 
Obrázek 1. Rozměry stolu na stolní tenis. Zdroj: https://cs.wikipedia.org/wiki/Stoln%C3%AD_tenis. 

Hraje se pomocí míčku, který musí být kulatý o minimálním průměru 40 mm        

a jednotné barvy nejčastěji bílé (oranžové). Od sezóny 2014/2015 došlo vlivem nátlaku 

ekologů a marketingu ke značným změnám. K současnému míčku z celuloidu přibyl 

míček ekologičtější vyrobený z plastu o rozměrech 40+ (40.0 – 40.6 mm). S tímto 

míčkem jsou nyní hrány veškeré celostátní ligy. V nižších soutěžích od divize dolů jsou 

stále povoleny starší míčky z celuloidu.4  

Nástrojem hry je dřevěná pálka libovolné velikosti a tvaru. Musí být plochá           

a z neohebného materiálu. Dřeva na stolní tenis se skládají z celé řady speciálních dýh, 

které určují rychlost, pružnost a kontrolu dřeva. Závodníci si mohou vybírat ve škále od 

DEF do OFF+. Prkna s označením DEF – defenzivní jsou určena pro obranáře, kteří 

využívají ve své hře nejčastěji pomalé údery se spodní rotací, oproti tomu prkna 

s označením OFF jsou vhodná pro hráče preferující rychlé kontry a topspiny s vrchní 

                                                 

4 Pravidla stolního tenisu ČAST. (2016). Dostupné 7. duben 2016, z: https://www.ping-
pong.cz/dokumenty/54153/. 
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rotací. Posledním typem jsou dřeva s označením ALL (allround) vhodná pro univerzální 

a začínající hráče s dostatečnou kontrolou.  

Typy dřev nám slouží jako podklad pro stolně tenisové potahy, které přicházejí do 

přímého kontaktu s míčkem a udělují mu patřičnou rotaci. Kvůli regulérnosti                  

a rozpoznatelnosti jsou na profesionální úrovni odděleny barevně. Jedinými 

povolenými barvami jsou černá a červená. Herní potahy jsou v současnosti nejčastěji 

složeny z houbového podkladu a horního gumového desénu, který je do houby 

zalisován. Pokud má horní vrstva vroubky směrem dovnitř, hovoříme o softovém 

potahu, jsou-li vroubky směrem ven, jedná se o potah sendvičový, nebo takzvané 

trávy. Tloušťka potahu udává jeho rychlost, kdy se vzrůstající šířkou potahu rychlost 

roste. Celkově však nesmí překročit na jedné straně pálky 4 mm.5 

 
Obrázek 2. Na levém obrázku je vyobrazena pálka na stolní tenis spolu s houbovým typem potahu 
„soft“ a na pravém je „sendvičový“ typ potahu (tráva). Zdroj: Osobní archiv Jana Zelenky.          

První zárodky pravidel spatřily světlo světa již v roce 1884, kdy nakladatelství F. 

H. Ayres vydalo první směrnice „miniaturního lawn-tennisu“ (Miniature Indoor Lawn 

Tennis Game). V roce 1891 nechal Charles Barter z Blockleye patentovat pálku 

pokrytou knihvazačským plátnem, aby se míčku mohla udělit faleš. Původní 

gumovýmíček byl nahrazen míčkem korkovým. Revoluci do hry přinesl až inženýr 

James Gibb. Ten zavedl míček z celuloidu, s kterým se hrají soutěžní zápasy až do 

dnešní doby.6 

                                                 

5 Hýbner, J. (2002). Stolní tenis. Praha: Grada publishing a.s., s. 12. 
6 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 10. 
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Po částečných obměnách pravidel v průběhu 20. století došlo v roce 2000 

k zásadním změnám. Počet bodů v setu se snížil z 21 na 11, počet podání jednoho 

hráče v řadě z pěti na dvě. Míček byl zvětšen z 38 mm na 40 mm, čímž se snížila jeho 

rychlost i rotace. Další změny se dotkly podání. Od sezóny 2000/2001 nemohl již 

servírující hráč zakrývat míček za tělem, nebo pod kteroukoli částí svého těla. Tyto 

nové aspekty hry měly vést k prodloužení výměn a zatraktivnit stolní tenis pro 

obyčejného diváka. V současnosti se stolní tenis hraje do 11 bodů na tři nebo čtyři 

vítězné sady.  

3. 3 Vznik a historie stolního tenisu ve světě 

 Před dvěma tisíci lety se v Japonsku objevila hra, při níž hráči využívali pružné 

míčky, pálky a stoly. Tato hra se stejně jako jiné sporty udržovala v nejvyšších vrstvách 

společnosti a sloužila k jejímu pobavení. Zde byly položeny základy stolního tenisu. 

Nápisy z jeskyně v čínském Yenamu ukazují, že stolní tenis v prapůvodní podobě byl 

znám v Číně řadu století. V Evropě kronikář Donato Valuti píše o hře zvané „teneo“. 

Naopak v Anglii se vyskytuje pojem tenis až v 15. století.7  

 

 

 

 

 

 

                                                 

7 Z osobního archivu L. Mátla. 
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Obrázek 3. Tenisová hra z roku 1576. Výstaveno v museu ITTF. Zdroj: http://www.old.ittf.com.                  

Stejně jako řada jiných sportovních odvětví i stolní tenis měl své kořeny v Anglii. 

Vznikl ve 2. polovině 19. století jako společenská hra přenesením tenisu do sálového 

prostředí. Hráči lawn tennisu si začali krátit zimní přestávku, kdy nemohli na antukové 

a travnaté kurty, hraním tenisu na stole.8  

Po roce 1880 došlo k velkému rozvoji této hry. V roce 1881 se hrálo s korkovým 

míčkem, místo pálek používali tenisoví gentlemani víka od krabic a síťku nahradila řada 

knih. Renomovaný vědec Alan Duke nedávno objevil anglický patent Ralpha Slazengera 

ze dne 26. června 1883 číslo. 3156. Slazenger pravděpodobně několik měsíců před 

podáním žádosti rozvíjel myšlenku o zlepšení sítě. Patent popisuje konkrétní fungování 

sítě, s tímto důležitým prohlášením: „Tento návrh je upraven pro běžný tenis a pro 

upravenou hru uvnitř, řekněme na kulečníkovém nebo jídelním stole. V posledním 

uvedeném případě jsou sítě sevřeny ve svorkách pod stolem.“ 9 

                                                 

8 Hýbner, J. (2002). Stolní tenis. Praha: Grada publishing a.s., s. 9. 
9 History of table tennis presented by the ITTF Museum. Dostupné z: 
http://www.old.ittf.com/museum/history.html. 
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Obrázek 4. Lawn tennis, oblíbený sport v 80. letech 19. století.  Zdroj: http://www.old.ittf.com.                  

V roce 1884 vydalo nakladatelství F. H. Ayres první pravidla lawn tennisu. Rok 

1886 přinesl zavedení nové hry „Parlour lawn tennis“ (salónní tenis). Salónní tenis se 

začal hrát kolem roku 1891, kdy Gibb pověřil sportovního výrobce J. Jaquese 

vyrobením prvního kompletu pro toto sportovní odvětví. 

 

Obrázek 5. Na obrázku je vyobrazen salónní tenis, typ lawn tennisové hry, která se hrála poprvé na 
stole. Zdroj: http://www.old.ittf.com/museum/history.html.  

Za zakladatele stolního tenisu je všeobecně považován Angličan Gibb. James Gibb 

byl všestranný anglický sportovec, jenž propadl tomuto sportu. Místo knih začal 

používat jako síť strunu, upustil od klasického tenisového skóre (6:0, 6:3) a zavedl 

počítání do 21 bodů. V roce 1890 vyrazil na obchodní cestu do USA. Odtud přivezl do 

Evropy celuloidový míček, ten objevil náhodou mezi dětskými hračkami. V té době 
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nevěděl, co jeho nový objev ve vývoji sportu způsobí. V roce 1891 dostala hra nový 

název „Gossima“. Dne 16. července 1891 byla hra pod tímto pojmem zaregistrována. 

Například v Americe se v této době nazýval stolní tenis Whiff-Whaff, ve Francii Pim-

Pam. Název Gossima však neměl dlouhého trvání. Zanedlouho na to byl zaveden název 

„Ping-Pong“, který se stal mezi závodníky po celém světě mnohem více uznávaný. 

Tento název vznikl podle zvuku míčku, který dopadá na hrací desku. Ping-pong se 

následně rozšířil do celého světa, kde byl pod tímto pojmem známý a celosvětově 

uznávaný. 10 

 
Obrázek 6. Gossima, nový typ tenisové hry, která se hrála s dlouhými pálkami a 50 mm míčkem. Hra se 
stala populární v 90. letech 19. století.  Zdroj: http://www.old.ittf.com/museum/history.html. 

Teprve až přelom devatenáctého a dvacátého století učinil ze stolního tenisu 

seriózní sport. Původní korkové a kaučukové míčky byly nahrazeny Gibbovým 

celuloidovým míčkem. Ten díky svým vlastnostem a výbornému odskoku vytvořil ze 

stolního tenisu závodní sport. S tímto míčkem se soutěžilo i na prvním neoficiálním 

mistrovství Londýna v roce 1900. Hrálo se za účasti 300 hráčů v Royal Aquarium 

(dnešním Central Palace). Závodníci používali rakety připomínající ty tenisové, 

potažené pergamenem.11  

Roky 1899 – 1904 lze považovat za období stolně tenisové horečky. Po 

mistrovství nastal v Anglii „ping-pongový boom“. S příchodem prvních mistrovství          

a turnajů docházelo k zakládání prvních oddílů. V roce 1901 založili závodníci první 

                                                 

10 History of table tennis presented by the ITTF Museum. Dostupné z: 
http://www.old.ittf.com/museum/history.html. 
11 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 10. 
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londýnský klub. V roce 1902 přišel E. C. Goode s novým typem rakety. Ta byla pokryta 

vroubkovanou gumou. Inspiraci získal Angličan u bankovní přepážky při pohledu na 

pryžovou podložku. Tato technologická novinka přinesla své ovoce. Na turnaji v Royal 

Aquariu porazil inovátor E. C. Goode dosavadního anglického šampiona Parkera 

vysokým rozdílem 50:3, když se plně projevily přednosti jeho vroubkované pálky.12 

 Na začátku 20. století se stolní tenis rozšířil do střední Evropy, populárním se stal 

zejména na území dnešního Německa, Maďarska, Rakouska a také v České republice. 

Bohužel jak rychle vzrostla obliba stolního tenisu v Anglii, tak také rychle poklesla. 

Vlivem nedostatečného materiálního vybavení nepřinášela nová hra mnoho variací. 

Často se tak stávala pouze nezajímavou fádní hrou.13 

Dvacátá léta dvacátého století přinesla obnovu stolního tenisu. Po 1. světové 

válce se začala pořádat dříve populární a věhlasná mistrovství Anglie. V roce 1922         

a 1924 zvítězil anglický přeborník Percival Bromfield. Ten si udržel dlouhodobou 

výkonnost a navázal na své vítězství před pauzou z roku 1914. Percival používal pálku    

s vroubkovanou gumou. Jeho styl byl příkladem pestré ofenzivní hry plné smečí, liftů    

a kontrů, to mu mezi stolními tenisty přineslo přezdívku „Mr. Drive“.14 

Rok 1926 můžeme považovat za definitivní přerod stolního tenisu v „seriózní“ 

sport . V prosinci roku 1926 vznikla v Berlíně mezinárodní federace stolního tenisu 

ITTF. Zakládajícími státy byly Německo, Anglie, Švédsko, Československo, Rakousko, 

Maďarsko, Indie, Dánsko a Wales. Prvním předsedou se stal Ivor Montagu, tehdy 

21letý student Cambridge. Funkci místopředsedy zastávali Zinn (Německo), B. von 

Kehrling (Maďarsko), Dr. A. H. Fyzee (Indie), Dr. C. Linde (Švédsko) a Dr. Pick 

(Rakousko). Tajemníky se stali C. H. Hallet z Walesu a Jan Gerke z ČSR. 

 

 

 

 

                                                 

12 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 10. 
13 Z osobního archivu L. Mátla. 
14 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 11. 
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Obrázek 7. První předseda ITTF Ivor Montagu. Zdroj: http://www.ittf.com/2016/12/06/raise-glass-90-
years-ago-today-first-ball-struck-world-championships/. 

Montagu se spolu s maďarským národním svazem podílel na sjednocení 

mezinárodních pravidel. U nás a v Německu se v té době počítalo jako v tenise, ve 

Walesu končil set až po dosažení padesátého bodu. Podle nových pravidel se mělo hrát 

do 21 bodů. Trvalo ovšem ještě další dva roky, než se počítání na území Evropy 

sjednotilo.15 

První mistrovství světa se konalo v roce 1926 v kolébce stolního tenisu Anglii. 

Prvními šampióny tohoto sportu se stali maďarští závodníci Roland Jacobi a Maria 

Mednyanszká. Suverenitu Maďarska podtrhl druhým místem Zoltán Mechlovits. Právě 

Maďarsko kralovalo světovým šampionátům dalších deset let. Prvním, kdo narušil 

maďarskou hegemonii, byl v roce 1932 československý tým. Mužstvo okolo Stanislava 

Koláře porazilo ve finále zmiňovaný celek Maďarska a utnulo tak jejich pětileté 

kralování. Vítěznou sestavu tvořilo družstvo ve složení: Kolář, Lauterbach, Maleček, 

Grobauer a Nikodém. Československo postupně získalo 29 zlatých medailí z mistrovství 

světa. Zasloužili se o to především Bohumil Váňa, Marie Kettnerová nebo v pozdější 

poválečné době Ivan Andreadis. 

                                                 

15 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 12 – 13. 
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Rok 1926 ukončil éru dřevěných pálek a primitivní techniky. Vznikly pálky 

potažené vroubkovanou gumou, které umožňovaly velké rotace míčků. Tento druh 

potahu přetrval až do roku 1951. V letech 1952 – 1959 přišli japonští hráči s takzvaným 

houbovým potahem. Novinka s sebou přinesla vlnu nevole. Kvůli ještě větší točivosti    

a rychlosti potahů docházelo k horší kontrole balónku. Stolní tenis se s vývojem 

houbových potahů zrychloval. Jedni byli pro zavedení, druzí naopak striktně odmítali 

nový materiál.  Nakonec ITTF schválila tyto potahy v roce 1959. Další vývoj vedl přes 

antitopspinové potahy, feinty, sendviče. Tyto potahy rušily rotační účinky klasických 

útočných potahů. Revoluci ve stolním tenise způsobil i vývoj lepidel. Ty sloužily 

k přelepování samotných potahů těsně před utkáním za účelem dalšího zvýšení rotace 

a rychlosti.16  

Od roku 1970 se stolní tenis stával ještě rychlejším, agresivnějším a 

dynamičtějším sportem.  V roce 1988 byl zařazen do seznamu olympijských her a 

zejména kvůli obrovské oblibě na asijském kontinentu si udržel pevnou pozici mezi 

míčovými sporty dodnes. Až rok 2000 přinesl částečné zpomalení, kdy původní 38 mm 

míče byly nahrazeny 40 mm. To vneslo do hry zpomalení a mělo hru za zelenými stoly 

pro běžného diváka zatraktivnit. V současnosti je stolní tenis s 222 národními 

asociacemi nejrozšířenějším sportovním odvětvím. 

3. 4 Vznik a historie stolního tenisu u nás 

Stolní tenis je mladší a menší bratr tenisu. „O přenesení oblíbené hry – tennisu – 

do uzavřených prostor se pokoušelo za uplynulého století mnoho tehdejších příznivců 

tohoto sportu. K uvedení takové nové hry v život bylo však zapotřebí více než jen dobrá 

vůle přenésti tennis do pokojového prostředí. Především bylo třeba přizpůsobit hrací 

plochu a tenisové náčiní zmenšeným poměrům, aby tak odpovídaly uzavřeným 

prostorám. Ale přece jenom v druhé polovině 19. století začal se „domácí tennis“ 

pěstovat v anglických domácnostech značnější měrou, a to doma zhotovenými či po 

ruce jsoucími prostředky. Předpisů nebylo, neboť nešlo o činnost sportovní, nýbrž jen o 

                                                 

16 Hýbner, J. (2002). Stolní tenis. Praha: Grada publishing a.s., s. 10. 
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pouhou hru, která upoutala sportumilovné Angličany,“ napsal ve vzpomínkách Antonín 

Maleček.17 

Poprvé se o stolním tenise hovoří v roce 1900. Průkopníky této hry na našem 

území byli tenisté a šermíři. Ti pravděpodobně pochytili nový sport ve Vídni. Objevitelé 

této hry dosahovali nejvyšší výkonnosti. Zejména hráči I. ČLTK ve složení Justa, Žemla    

a Heinz vyhrávali první neoficiální turnaje. Vůbec první veřejný turnaj se hrál v Praze 

v dubnu 1902 a nesl název „O mistrovství hlavního města Prahy a zemí koruny České“. 

Vítězem se stal M. Zdeněk ze šermířského oddílu. Po roce 1913 dochází stejně jako 

v mnoha zemích Evropy k úpadku stolního tenisu. Až do konce první světové války 

neexistují o této hře prakticky žádné zprávy. Stolní tenis se na území Čech pěstoval 

pouze mezi německými obyvateli. Německý časopis Sportjahrbuch psal roku 1913        

o fungování německého spolku Prager Ping Pong Gesellschaft. Seznam českých spolků 

a klubů zel v této době prázdnotou. Stolní tenis nepronikl před první světovou válkou 

do širších společenských vrstev a zůstal jen módní společenskou hrou, což bylo 

příčinou dočasného zániku.18 

K rozmachu českého stolního tenisu dochází opět ve dvacátých letech minulého 

století. Na začátku dvacátých let se hrálo nejen v tenisových klubech (LTC Praha, 

Společenský klub na Střeleckém ostrově, I. ČLTK, německý DEHG, AC Sparta, SK 

Viktorie Vinohrady, Malostranský PPC a další), ale také ve Strakově akademii                  

a Studentském domově na Albertově. Roku 1920 založil Zdeněk Heydušek první český 

klub „PPC Studentský domov“. Nový klub, v jehož majetku byly dva stoly, začal svoji 

působnost na exhibičním utkání v roce 1924.19 

Na přelomu let 1924 a 1925 začalo vznikat mnoho stolně tenisových oddílů. Mezi 

nimi byly především pražské kluby (Strakova akademie, PPG Kreuzel, Malostranský 

PPC). Sdružení vznikala také v Brně, kde byl založen klub SK Olympie, SK Husovice a SK 

Šlapanice. Hrálo se také pod záštitou tenisových klubů AC Sparta, LTC Letná a I. ČLTK. 

                                                 

17 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 10. 
18 Bosák, E. A kol. (1969). Stručný přehled vývoje sportovních odvětví v Československu. Praha: Olympia 
Praha, s. 271. 
19 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 11. 
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Stolní tenis se stal ve dvacátých letech 20. století pro svoji materiální nenáročnost 

dostupným sportem pro řadu studentů, učňů a dělníků.20 

Na začátku roku 1925 se sehrála řada utkání. Například: tým Studentský domov B 

porazil Strakovu akademii 6:3. Domácí nastoupili ve složení Heydušek, Moravec, Sajó, 

Pepper, Šejnová. Za Strakovu akademii Pejchar, Kertesz, Svoboda, Kovář, Meissner       

a Ascher. Stolní tenis v této době hrála celá řada špičkových tenistů. Důsledkem toho 

bylo počítání jako v tenise do šesti nebo sedmi vítězných gamů. 21  

Za oficiální začátek stolního tenisu v ČR můžeme považovat 18. březen 1925. 

Tento den se sešli delegáti devíti klubů v bubenečské vile Zátorka a ustanovili Ústřední 

výbor ping-pongový. Později byl výbor přejmenován na Československou 

tabletennisovou asociaci.22 Prvním předsedou se stal Miloš Bondy, I. místopředsedou 

Dr. Hellmich a druhým N. Šimáně. Členy výboru byli Heydušek, akad. malíř Spáčil, 

slečna Svobodová a Taussig (jednatel a zapisovatel). Na schůzi 22. října 1925 se 

Ústřední výbor ping-pongový rozhodl pro založení Československé tabletennisové 

asociace (ČsTTA). Valná hromada svolaná na 7. listopad 1926 rozhodla o jejím 

založení.23  

V roce 1926 vznikla Mezinárodní federace stolního tenisu ITTF, Československá 

republika patřila mezi zakládající členy. V témže roce se uskutečnilo první mistrovství 

světa v Londýně. Československou republiku reprezentovala pětičlenná výprava ve 

složení: Zdeněk Heydušek, Bohumil Hájek, Antonín Maleček, Jaroslav Kaucký a nehrající 

kapitán Jan Gerke. Naše družstvo obsadilo v konečném pořadí šestou příčku, kdy 

předčilo pouze tým Německa. Antonín Maleček ve svých vzpomínkách vypráví o 

prvním mistrovství:  

„Čtyři nezkušení hráči jsme nastupovali do III. třídy mezinárodního rychlíku, 

abychom cestovali do Londýna a změřili své síly s nejlepšími hráči té doby. Ubytovali 

jsme se všichni v malém druhotřídním hotelu Ranglan poblíž Rusell Square a ještě týž 

                                                 

20 Bosák, E. A kol. (1969). Stručný přehled vývoje sportovních odvětví v Československu. Praha: Olympia 
Praha, s. 272. 
21 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 12. 
22 Hýbner, J. (2002). Stolní tenis. Praha: Grada publishing a.s., s. 10. 
23 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 12. 
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večer trénovali s indickými studenty. A pak již příští den jsme nastupovali k prvnímu 

utkání právě proti Indům. 

Poprvé jsme viděli pravý tabletennisový styl a útočné údery. Teprve tady jsme 

hráli na vyhovujících stolech a s míčy odpovídající podmínkám. Vzpomínám si, jak jsme 

s Bohoušem Hájkem uschovávali prasklé míčky a vezli si jich plný kufřík do Prahy, kde 

jsme je slepovali acetonem a měli tak zásobu na celý rok.“24 

Zájem o stolní tenis u nás dále rostl. Na konci roku 1927 bylo do ČsTTA přihlášeno 

35 družstev. Kromě týmů z hlavního města se stolní tenis sdružoval také v Hradci 

Králové, Kladně, Českém Brodu, Kolíně, Mladé Boleslavi, Varnsdorfu, Chrudimi, Velkých 

Benátkách a Přerově.  

Každoročně se pořádalo mezinárodní mistrovství republiky za účasti zahraničních 

hráčů. Prvním národním vítězem ve dvouhře mužů se stal Bohumil Hájek. 

Československo se pravidelně účastnilo světových šampionátů, dosud bez výraznějšího 

úspěchu. Stálý rozmach stolního tenisu si vynutil i první výkonnostní rozřazení hráčů do 

I., I. b a II. třídy. Sedmého listopadu 1928 byla přijata přihláška ČsTTA do 

Československého všesportovního výboru a konečně byl stolnímu tenisu přiznán 

sportovní charakter. Dále existovala řada odpůrců stolního tenisu, kteří zejména kvůli 

nevyhovujícím prostorám hry (hostince), odmítali uznat stolní tenis jako sport.25 

27. října 1929 byl schválen Řád ligového mistrovství klubů, který hrála smíšená 

družstva. Prvním ligovým mistrem se stali hráči z YMCA Kladno! Zajímavostí bylo, že 

finálový souboj musel tým z PTE Bratislava kvůli nedostatku financí vzdát. Tento 

slovenský klub se stal o rok později vítězem II. ročníku ligy.26 

První mezistátní utkání na domácí půdě sehráli naši reprezentanti na přelomu 

ledna a února roku 1930 ve Studentském domově. Vyzyvatelem byl tehdy nejlepší tým 

světa Maďarsko. Utkání skončilo debaklem 29:0, když za hosty nastoupili mistři jako 

Barna, Kelén, Mednyansá, Siposová a Daávid.  

                                                 

24 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 13 -14. 
25 Bosák, E. A kol. (1969). Stručný přehled vývoje sportovních odvětví v Československu. Praha: Olympia 
Praha., s. 273. 
26 Bureš, P. & Plichta, J. (1931). Sport a tělesná kultura v Čsl. Republice a cizině. Praha: Nakladatelství 
almanachu sportu v Praze., s. 301. 
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V roce 1932 na domácím mistrovství světa v Praze oplatila naše reprezentace 

Maďarům drtivou porážku. Vítězství bylo o to cennější, neboť znamenalo první titul 

mistrů světa pro ČSR.  

Po velkém úspěchu na mistrovství světa vzrostl zájem o stolní tenis. Hra se 

rozšířila prakticky po celé republice. V letech 1933 – 1934 byly zpřesněny platné řády    

a v roce 1935 schválen Dorostenecký řád. V roce 1936 bylo v ČsTTA sdruženo 181 

klubů a 2350 hráčů mělo platnou licenci. Zejména oddíl stolního tenisu AC Sparta 

pracoval výborně s československou mládeží. Odtud vyšli hráči jako Váňa, Šlár, 

Andreadis, Štípek a mnoho dalších.27 

Jubilejní desáté mistrovství světa v Praze (1936) bylo pro československou 

výpravu velmi úspěšnou akcí. Družstvo žen vybojovalo pohár pojmenovaný po 

francouzském hráči Marcelu Corbillonovi. Vítězné družstvo žen tvořila sestava: 

Kettnerová, Šmídová, Kleinová a Votrubcová). Titul mistra světa v mužském singlu 

vybojoval Kolář. Smíšenou čtyřhru ovládli rovněž naši reprezentanti Hammer-

Kleinová. Mistrovství přineslo i řadu „nekonečně“ dlouhých zápasů. Zápas 

Haguenauera proti Marinovi trval 7,5 hodiny. Ehrlich proti Panethovi hráli první míček 

zápasu necelé dvě hodiny. O rok později bylo ženské finále mezi Aaronsovou a Pritzl 

nedohráno a obě hráčky byly ze soutěže vyloučeny. Nevyhovující pravidla byla proto na 

zvláštním zasedání výboru ITTF v Paříži v roce 1937 pozměněna takto: 

a) výška síťky byla snížena z původních 17,14 cm na 15,25 cm, 

b) bylo zakázáno udělovat míčku rotaci při podání (kromě pálky), 

c) byl stanoven dvaceti minutový časový limit setu.28 

Do roku 1939 získali čeští stolní tenisté 62 medailí včetně 16 zlatých. 

K nejúspěšnějším hráčům tehdejší doby patřili Bohumil Váňa (2× zlato, 2× stříbro, 1× 

bronz v singlu) a Marie Kettnerová (2× zlato, 3× bronz).29 Právě Bohumil Váňa se 

                                                 

27 Bosák, E. A kol. (1969). Stručný přehled vývoje sportovních odvětví v Československu. Praha: Olympia 
Praha., s. 275. 
28 Bosák, E. A kol. (1969). Stručný přehled vývoje sportovních odvětví v Československu. Praha: Olympia 
Praha., s. 275. 
29 Hýbner, J. (2002). Stolní tenis. Praha: Grada publishing a.s., s. 10. 
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s celkovým ziskem 29 zlatých medailí z MS stal druhým nejúspěšnějším hráčem všech 

dob.30 

V době okupace byl stolní tenis v českých zemích izolován od veškerého 

mezinárodního dění. Vývoj však neustrnul. Řada dříve neregistrovaných vstupovala do 

ČsTTA. Byly to např. kluby Učňovská besídka Josefov, Osada 7 jezer a klub Péče             

o pracující dorost. Ihned po osvobození v květnu 1945 byl ustanoven výbor, který měl 

sjednotit veškerý sport na území ČSR. Stolní tenis na našem území řídil v té době Český 

svaz stolního tenisu. 

 
Obrázek 8. Vlevo je vyobrazen nejlepší hráč československé historie Bohumil Váňa a na pravé straně 
jsou vyobrazeni stolní tenisté Stanislav Kolář s Marií Kettnerovou. Zdroj: Slobodzian V. Devadesátka 
stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku, s. 26., 44. 

V 50. letech 20. století patřil československý stolní tenis k nejlepším na světě. 

Především dvojnásobný vicemistr světa Ivan Andreadis byl v užší světové špičce. V této 

době však začali ovládat hru nejprve hráči z Japonska, později z Číny. Poslední zlatá 

československá medaile z MS se datuje k roku 1957 (čtyřhra mužů ve složení 

Andreadis, Štípek). Od roku 1958 se vedle MS začalo pořádat také ME. Hned na prvním 

evropském šampionátu v Budapešti vybojoval Luděk Vyhnanovský bronzovou medaili. 

                                                 

30 Český stolní tenis slaví devadesátiny. (2015). Dostupné 29. květen 2015, z: https://www.ping-
pong.cz/cesky-stolni-tenis-slavi-devadesatiny/. 
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Dekáda 1960 – 1970 patřila za zelenými stoly Vladu Mikovi (ME 1966 – stříbro)    

a Iloně Voštové mistryni Evropy z roku 1968. Oba se snažili držet krok s předními hráči 

Evropy z Maďarska, Jugoslávie, SSSR a Švédska. 

V 70. letech dorostla našim nová generace okolo Milana Orlowského, Josefa Dvořáčka 

a Stanislava Kunze. K nim se později přidal Jindřich Panský. Největších úspěchů v této 

dekádě dosáhli Milan Orlowski (ME 1974 – zlato) a družstvo žen, které vybojovalo 

stříbrné medaile ve složení Hrachová, Kasalová, Kocová a Šafářová. Především Marie 

Hrachová patřila v polovině 80. let k nejlepším Evropankám. Společně s Panským 

vybojovali na domácím evropském šampionátu v Praze (1986) zlaté medaile ve 

smíšené čtyřhře. 31 

 
Obrázek 9. Vlevo je vyobrazen mistr Evropy Milan Orlowski, na pravé straně obrázku jsou mistři 
Evropy ve smíšené čtyřhře, kterou vybojovali na šampionátu v roce 1986 v Praze. Zdroj: Slobodzian V. 
Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku, s. 129., 174. 

V novodobé éře po pádu komunistického režimu patřilo k největším českým 

stolně tenisovým úspěchům čtvrté místo Petra Korbela na OH v Atlantě. Samotný Petr 

Korbel byl na rozhraní nového tisíciletí považován za jednoho z nejlepších evropských 

                                                 

31 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 345 – 354. 
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hráčů a především pod jeho taktovkou získalo české družstvo v dánském Aarhusu roku 

2005 bronzové medaile. Společně s Korbelem národní dres oblékali Plachý, Výborný, 

Klásek a Čihák. O 5 let později si český národní tým postavení na stupních vítězů 

zopakoval. Zisk bronzových medailí byl umocněn tím, že se to podařilo před domácím 

publikem v Ostravě. Ženské družstvo v roce 2013 napodobilo muže a přivezlo si 

z rakouského Schwechatu třetí příčku. Zejména duo Vacenovská se Štrbíkovou táhlo 

naše družstvo. Tým těžil z vyrovnanosti, kdy na pozici třetí hráčky výborně zahrály ať už  

Hadačová (Čechová), Pěnkavová nebo stále se zlepšující mladičká Matelová.32

 
Obrázek 10. Na obrázku je vyobrazen nejlepší hráč české historie Petr Korbel. Zdroj: Osobní archiv Jana 
Duspivy. 

Dnešní úroveň českých stolních tenistů spadá do evropského průměru a stále se 

čeká na úspěšné roky, jako tomu bylo v letech třicátých či padesátých. Světlou 

výjimkou jsou výkony našich juniorů, kteří patří k nejlepším v Evropě. Především od 

Tomáše Polanského trojnásobného mistra Evropy v kategorii kadetů a Davida 

Reitšpiese bývalého nejlepšího juniora Evropy si český ping-pong hodně slibuje. Další 

výbornou evropskou stolní tenistkou je teprve šestnáctiletá Zdena Blašková, která těží 

z defenzivního sendvičového potahu na bekhendové straně. Přes svůj nízký věk Zdena 

Blašková plně konkuruje starším závodnicím a v mládežnických kategoriích ČR nemá 

                                                 

32 Z osobního archivu Václava Duspivy. 
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konkurenci. Přejme si, aby český stolní tenis nadále úspěšně pracoval s mládeží, aby do 

ochozů opět přilákal davy diváky. Tím by mohla vzrůst atraktivita celého sportu jako 

takového. 
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4. Historie stolního tenisu v jižních Čechách od počátku do roku 
1945 
 Jihočeský kraj se v rámci historie stolního tenisu na našem území může pochlubit 

jedním důležitým primátem. Ještě než začaly vznikat první spolky a ping-pongová 

sdružení, museli se hráči domluvit jak vůbec tuto hru hrát. V prvopočátcích se počítalo 

skóre podobně jako v tenise a set se hrál do šesti, případně sedmi vítězných gamů. 

Pravidla byla položena v Anglii, kolébce stolního tenisu. Velkým problémem ovšem 

bylo, že správná pravidla se dostatečně nerozšířila. V této době přibližně ve dvacátých 

letech dvacátého století se hrál stolní tenis v různých koutech Evropy odlišně. 

V Československu neexistovala řádná pravidla. Hlavní příčinou byl chybějící překlad 

oficiálních pravidel. V roce 1925 se dostáváme do doby, kdy si jihočeské město Písek 

získalo pro sebe drahocenné prvenství překladem prvních oficiálních pravidel. Místní 

sportovní funkcionář Ing. Proche vzpomínal na tuto dobu v rozhovoru pro Mladou 

frontu 23. března 1971.  

 „Pingpong se v Písku hrál v restauraci U Zelených (dnes restaurace U města 

Prahy). Mezi písecké hráče přišli často i cizinci – žáci známé houslové školy prof. 

Otakara Ševčíka. Pravidla z hráčů nikdo pořádně neznal a tak se neustále dohadovali, 

jak se to vlastně hraje a počítá. Když nájemce cihelny Ondřej Birndt navštívil lipský 

veletrh, zahlédl při své procházce městem za výlohou jednoho krámu pravidla Table 

Tennis Association z Londýna. Anglicky sice neuměl, ale pravidla koupil.“33 

 Po návratu do Písku donesl pravidla Ing. Prochemu, tehdy redaktorovi 

Prácheňských novin a požádal ho o přeložení. Zezačátku byl Ing. Proche proti tomuto 

úkolu, neboť sám stolní tenis neuměl a proto odmítal pravidla přeložit. Po domluvě 

s nakladatelem J. V. Buriánem nakonec Proche s překladem souhlasil. Obával se             

o správné přeložení pravidel. Kvůli tomu se rozhodl pravidelně navštěvovat 

pingpongové tréninky. Stolní tenis si ihned oblíbil. Každodenní návštěvy ho dovedly 

k vytvoření historicky prvních oficiálních pravidel našeho stolního tenisu. Pravidla byla 

vydána v roce 1925 jako první svazek Knihovny sportovních příruček nakladatele 

Buriana. Postupně se pravidla rozšířila do Prahy a odtud do dalších větších měst. 

                                                 

33 Slobodzian, V. (2015). Devadesátka stolního tenisu v Čechách, na Moravě a Slovensku. Praha: 
nakladatelství FUTURA Praha, s. 12. 
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4. 1 Historie stolního tenisu v Českých Budějovicích od počátku do roku 
1945 

 Prvním jihočeským oddílem se stal v roce 1928 českobudějovický klub S. T. ČLTK. 

Oddíl hrával v klubovně U Volbrechtů. Tréninkovými dny byly sobota a neděle v čase 

od 15:00 do 19:00. Samozřejmostí byl výběr příspěvků, z kterých se platil pronájem      

a energie. Studenti a členové ČLTK museli uhradit 15 Kč, všichni ostatní platili 25 Kč. 

K nejlepším hráčům oddílu patřili Bauer, Teller a Schulz. Na konci roku 1929 bylo 

sehráno první meziklubové utkání mezi celky ČLTK a DLTK. Z vítězství v poměru 15:3 se 

radoval celek ČLTK. 

 Na jaře 1930 vytvořila odbor stolního tenisu křesťanská organizace YMCA. 

Tréninky se pořádaly v klubovně sekretariátu v ulici Čs. legií 40. O půl roku později byl 

sehrán první turnaj, kterého se zúčastnilo 22 hráčů. První místo vybojoval Fafl před 

Schulzem, Duškem a Charvátem. Rok 1931 přinesl meziklubové klání mezi YMCA a DFC 

Budweis. Vítězně z něj vyšlo družstvo mladých křesťanů z YMCA v poměru 14:4. Do 

utkání nastoupili hráči:   

YMCA (Fafl, Schulz, Teller, Bušek, Kleberger a Fisch), 

DFC (Schwez, bratři Kendovi, Fleischer, Waigang, Prokesch).34 

 10. ledna 1932 přijal István Kellén (tehdejší mistr světa ve smíšené čtyřhře) 

pozvánku k exhibičnímu utkání s mistrovskými hráči ČSR – YMCA Kladno. Vše se konalo 

pod záštitou českobudějovické YMCA. Hrálo se ve velkém sále restaurace na Rychtě. 

V tomto období již fungovala na Českobudějovicku řada stolně tenisových spolků. 

Vedle již zmiňovaných dále TTK Olympie České Budějovice, TTC České Budějovice, 

Sokol Čtyři Dvory, DTJ Čtyři Dvory, RRG ČB, Suché Vrbné a další.   

 Jihočeské mistrovství pro rok 1932 vyhrál Schulz před Srpem Eldweberem (oba 

YMCA). V březnu téhož roku se konalo v rámci kraje mistrovství družstev. Týmy 

skončily v tomto pořadí:  

1. YMCA ČB, 2. RRG ČB, 3. DFC Budweis, 4. AC Stadion, 5. Sokol I., 6. Mládež nár. ČB, 7. TTO 

Veleslavín, 8. Česká obec turistická ČB, 9. VŠ sport ČB.35 

                                                 

34 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Diplomová 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 13. 
35 Štumbauer, J. (2014). Dějiny německé spolkové tělesné výchovy a sportu v Českých Budějovicích od 
poloviny devatenáctého století do roku 1945. 1. vyd. České Budějovice: PF JCU. s. 176.  
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 Dne 6. března 1932 došlo k utkání mezi YMCA a SK Mezimostí. Zápas se konal 

v hostinci „U Faltů“ na domácí půdě Mezimostí. Domácí využili známého prostředí         

a porazili YMCA těsným poměrem 7:6.36 

 17. března 1933 se uskutečnil 44. přebor českobudějovického okresu. Soutěžilo 

se v kategoriích jednotlivců a družstev. Turnaje se zúčastnily pouze tři celky (DTJ Čtyři 

Dvory, Suché Vrbné a ČB). V soutěži jednotlivců se z vítězství radoval Piloušek před 

Valentou a Korytou. Titul Jihočeského přeborníka za rok 1933 v kategorii družstev 

obhájil celek YMCA ČB.37 

 Historické zápisy stolního tenisu v Českých Budějovicích se zmiňují o zápase 

uspořádaném 29. září 1932. V tomto utkání zvítězilo družstvo YMCA drtivým 

výsledkem 14:0. Drtivou porážku schytal oddíl DTJ Čtyři Dvory, za který hráli Interholt, 

Vaců, Koryta, Brož, Valenta a Siegert. Vítězné družstvo křesťanské organizace 

nastoupilo v sestavě – Hájek, Nikolau, Pérek, Kroutl a Weiner.38 

 Ke konci roku 1933 vznikají nové oddíly stolního tenisu SK Kolonia ČB a PPK ČB. 

V roce 1934 vznikl Orel ČB. O rok později vznikly kluby DTJ Suché Vrbné                           

a 1. lukostřelecký klub ČB. 

 Na turnaji jihočeského studentstva obsadil první místo Kroutl před Nikolauem 

(oba z Gymnázia Jirsíka). Právě Kroutl později člen I. ČLTK ČB se stal jedním z nejlepších 

jihočeských hráčů. Kategorii žen Jihočeského kraje opanovala v druhé polovině 

třicátých let Brunnhofferová. V roce 1936 se z titulu přeborníka ve dvouhrách radovali 

právě Brunnhofferová a Kolář. Z vítězství ve smíšené čtyřhře se radovala dvojice Kroutl 

a Brunnhofferová. Tato dvojice nenašla za zelenými stoly soupeře ani po roce a mohla 

slavit takzvaný „double“. V mužské dvouhře vystřídal stále se zlepšující Kroutl Koláře. 

Vývoj jihočeského stolního tenisu byl v následujících letech ovlivněn probíhající druhou 

světovou válkou, která zapříčinila úpadek této hry. 

 V roce 1941 přestoupil Kroutl jako nejlepší hráč jižních Čech do Rapidu-

Červeného srdce Plzeň. Okupace sebou přinášela řadu omezení pro ping-pongové 

nadšence, ale například klub Olympia ČB vznikl právě v této době. Tento oddíl měl svoji 

                                                 

36 Jihočeský sportovní týdeník 16. 3. 1932, s. 2. 
37 Tělocvičný ruch 10. 1. 1934, s. 8. 
38 Zprávy z českého jihu 3. 10. 1932, s. 2. 
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hernu v hostinci Vatikán. Dalším oddílem vzniklým za druhé světové války se stal AC 

Stadion. Tomu předsedal pan Matějka.39 

4. 2 Historie stolního tenisu v Jindřichově Hradci od počátku do roku 
1945.  

 V roce 1930 vznikl při vysokoškolském sportu odbor stolního tenisu. Členem se 

mohl stát prakticky kdokoli, kdo měl o tento sport zájem. Přihlášky přijímal JUDr. 

Walter Dresdner, Jindřichův Hradec, Wilsonovo náměstí.40 

 SK Jindřichův Hradec založil v roce 1931 odbor „ping-pongu“. Oddíl investoval 

značnou část svých prostředků do moderního stolně tenisového stolu. Ten byl 

postaven v klubové místnosti hotelu Central, kde probíhaly první tréninky. Do oddílu 

stolního tenisu mohli vstoupit pouze členové SK JH a jejich rodinní příslušníci. Měsíční 

příspěvky pro členy byly stanoveny na 5 Kč. Členové rodiny museli nejprve zaplatit 

zápisné, které činilo 10 Kč, a poté pro ně platila stejná měsíční sazba 5 Kč.41 

 V roce 1932 vstoupili hráči z SK JH do své první soutěžní sezóny. Domácí zápasy 

se konaly v sále u Tuzarů (dříve Měšťanská beseda). Zakladateli se stali studenti 

gymnázia a členové SK – Aichelman, Čadek, Kotál, Dosbaba a Kotěra, kteří trénovali 

v suterénu gymnázia. Další tréninková skupina se vytvořila pod záštitou VBK Vajgar 

(Veslařský a bruslařský klub Vajgar). Tréninkové prostory hráči nalezli právě v loděnici 

Vajgaru. Zde trénovala skupina hráčů – Halada, Zádrapa, Svoboda, Musil, Hlinka            

a Wastl. Prvním zápasem sehraným na půdě Jindřichova Hradce se stalo přátelské 

střetnutí, do kterého nastoupily celky SK J. Hradec proti kroužku důstojníků místní 

posádky. Za kroužek důstojníků nastoupili – Werheimer, Borovec, Zima, kapitán Tlamsa 

a jiní. SK hrálo ve složení: Kotěra, Čadek, Fischer, Aichlman, Nový, Bezděka a Svoboda. 

První historické utkání v Jindřichově Hradci vyhráli domácí poměrem 7:2, když těžili 

především z dobré obrany.42 

                                                 

39 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Diplomová 
práce). Č. Budějovice: PF JCU, s. 15. 
40 Ohlas od Nežárky 19. 9. 1930. 
41 Z osobního archivu Ladislava Mátla. 
42 Jihočeský sportovní týdeník, 16. 3. 1932, s. 7. 
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 Další utkání v témže roce sehrál SK JH proti celku SK Černovice. Hosté z Černovic 

se věnovali stolnímu tenisu o dva roky déle. Na výsledku to ale nebylo nijak znát. 

Domácí zvítězili jednoznačně 13:1. Hlavním rozdílem v kvalitě obou týmů bylo špatné 

držení pálky ze strany hráčů z SK Černovic.43 

V tomto období začaly hrát v Jindřichově Hradci také ženy. Nejvyšší úrovně 

dosáhly hráčky Smutná, Koubová a Vosádková. Poslední dvě jmenované nastoupily k již 

zmiňovanému utkání proti SK Černovice. Zajímavou akci se podařilo uspořádat SK JH. 

Na exhibiční utkání u Tuzarů se podařilo zlákat Bedřicha Nikodéma, tehdy člena 

reprezentačního mužstva ČSR a účastníka mistrovství světa v roce 1933 v Praze. 

 V roce 1935 se tým Jihočeský Vysokoškolský sport JH utkal s přeborníky Českých 

Budějovic z YMCA České Budějovice. Zápas se hrál na půdě YMCA. Domácí zvítězili 7:3. 

Nutno podotknout, že hra hostů z Jindřichova Hradce byla milým překvapením. 

Jindřichohradečtí se mohli opřít o dobré výkony hráčů Halady, Zádrapy, Svobody           

a Wastla.44 

Za protektorátu byla činnost sportovních klubů utlumena. Válka se dotkla také 

stolního tenisu v Jindřichově Hradci. V listopadu roku 1940 byl stolní tenis na krátkou 

dobu obnoven v Grandu. V tomto meziválečném období bylo registrováno okolo 

čtyřiceti hráčů, z nichž nejvyšší výkonnost dosahovali: Jar. Bubla, Ad. Lendl, Lud. Musil 

a Karel Zádrapa. Krátce nato byl odbor stolního tenisu opět rozpuštěn. Hrát se začalo 

až zase po válce.45 

4. 3 Historie stolního tenisu v Písku od počátku do roku 1945.  

Historie stolního tenisu v Písku byla spojena s vývojem pravidel. Právě v Písku 

došlo k překladu prvních oficiálních pravidel původem z Anglie. O překlad se postaral 

tehdy sportovní redaktor Prácheňských novin Ing. Proche, který zprvu o této hře vůbec 

nic nevěděl a do překladu se mu tudíž nechtělo. Po rozhovoru s Procheho šéfem           

J. V. Buriánem si vše rozmyslel. Burián tehdy pronesl: „Přelož to, já to vydám!“  

                                                 

43 Jihočeský sportovní týdeník, 31. 3. 1932, s. 2. 
44 Zprávy z českého jihu, 10. 1. 1933, s. 4. 
45 Z osobního archivu Ladislava Mátla. 
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Nezbylo mu tak nic jiného než navštěvovat písecké stolní tenisty. Zde nahlédl do tajů 

této krásné hry, do které se při pozorování zamiloval. V roce 1925 spatřila světlo světa 

oficiálně první česky psaná pravidla, původem z Písku. Odtud se pravidla postupně 

rozšířila do celé republiky.46 

Stolní tenis se v Písku ujal. Hrálo se pod záštitou SK Union Písek, který ustanovil 

odbor stolního tenisu. Dne 7. dubna 1929 pořádal oddíl exhibiční zápas. Na toto utkání 

pořádané v klubovně restaurace U Zelených se podařilo zlákat československého 

reprezentanta Antonína Malečka. Maleček patřil v té době k evropské špičce. Mohl se 

pyšnit titulem mistra Německa a na území ČSR byl považován za vůbec nejlepšího.  

V roce 1933 pořádal oddíl SK Písek table - tenisové mistrovství města Písku. Na 

turnaj dorazilo celkem 16 hráčů. Soutěž jednotlivců ovládl domácí Kuncl, který 

společně s Tušlem zvítězil i v soutěži čtyřher.47 

Stolní tenis v Písku byl veden mimo oddíl SK také pod Sokolem. Oddíl se mohl 

opřít především o početnou skupinu žen. Ve zprávě z roku 1934 se dozvídáme, že 

v listopadu 1934 bylo vzhledem k velkému zájmu o stolní tenis naplánováno hraní 

v průběhu celého nedělního dne, neboť ve všední dny byla tělocvična vyhrazena pro 

jiné sporty.  

Největší rozvoj stolní tenisu na Písecku proběhl na konci třicátých let a za druhé 

světové války. V tomto období se o to zasloužila především Učňovská besídka. Hrálo se 

v letní restauraci na výstavišti, v učebně obecné školy na Alšově náměstí a v dalších 

místnostech. 

V letech 1940 – 1942 hrál Písek jihočeskou ligu. K nejlepším hráčům té doby 

patřili Josef Valta a František Marek. Marek se po Valtově odchodu stal 

několikanásobným přeborníkem Písku. K dalším předním hráčům patřili: Zdeněk 

Petříček, Honza Říha a Kolář.48 

                                                 

46 Peroutka, O. A kol. (1968). 100 let tělesné výchovy v okrese Písek 1868-1968. Vimperk: Československý 
svaz tělesné výchovy, s. 272. 
47 Zprávy z českého jihu, 24. 11. 1933, s. 3. 
48 Peroutka, O. A kol. (1968). 100 let tělesné výchovy v okrese Písek 1868-1968. Vimperk: Československý 
svaz tělesné výchovy, s. 272. 
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4. 4 Historie stolního tenisu ve Strakonicích od počátku do roku 1945. 

 O začátcích stolního tenisu na Strakonicku se toho příliš nedochovalo. Víme, že 

v roce 1935 se stolní tenis hrál především v zimních měsících. V roce 1936 nastoupili 

stolní tenisté pod hlavičkou DTJ k jednomu z prvních utkání. Ve Strakonicích přivítali 

odbor z Mariánských Lázní. Bohužel se nedochovalo, jak tento zápas skončil.49  

V roce 1937 se o stolní tenis začaly zajímat také oddíly junáků a skautů. V témže 

roce sehrály turnaj „O pohár besídek“. S organizací turnaje jim pomáhali členové 

místního DTJ z oddílu ping-pongu. V roce 1938 docílila Učňovská besídka pěkných 

výsledků na IV. turnaji. Akci opět pořádala strakonická DTJ.50 

 O rozvoj stolního tenisu ve Strakonicích se starala především Učňovská besídka 

zdejší živnostenské školy. Dne 2. dubna 1939 se zúčastnila krajského turnaje v Písku, 

kde nenašla přemožitele. Získala tak nejen primát přeborníka v table tenisu, ale 

automaticky byla nominována jako vítěz kraje do VI. ročníku „Soutěže o putovní pohár 

zemského Ústředí péče o mládež.“51 

 Během války se stolní tenis ve Strakonicích udržel.  SK Strakonice měly taktéž svůj 

odbor stolního tenisu, který si udržoval svoji činnost po celou dobu okupace. V únoru 

1942 pořádala DTJ turnaj ve Strakonicích. Do Strakonic dorazily také kluby z cizích 

regionů, které si odvezly pohár pro vítěze. Název klubů se bohužel nedochoval.  

4. 5 Historie stolního tenisu ve Veselí nad Lužnicí od počátku do roku 
1945 

V roce 1934 se stolní tenis rozšířil také do Veselí nad Lužnicí. Oddíl stolního 

tenisu spadal pod SK Lužničan. Do čela výboru se v tomto roce dostal významný český 

vlastenec a legionář Josef Prokeš. SK Lužničan Veselí nad Lužnicí soupeřil v té době 

s Jindřichovým Hradcem. Roku 1934 sehrály proti sobě tyto celky řadu utkání. V prvním 

utkání zvítězilo družstvo SK JH 8:5. Odvetné utkání se hrálo o 14 dní později. Výsledek 

byl zcela opačný, když se z vítězství v poměru 11:2 radovali hráči Lužničanu. 

K nejlepším hráčům Veselí nad Lužnicí patřili Prskavec a Opitz. O týden později sehrály 

                                                 

49 Kronika města Strakonice, s. 86. 
50 Kronika města Strakonice, s. 104. 
51 Kronika města Strakonice, s. 133. 
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celky rozhodující třetí utkání. Opět zvítězil tým SK Lužničan. Od roku 1936 začaly 

v Lužničanu finanční problémy. Ty přetrvávaly i v roce 1937 a vyústily až v rozpad klubu 

roku 1938. 52  

4. 6 Historie stolního tenisu v Prachaticích od počátku do roku 1945 

 O historii stolního tenisu v Prachaticích a jeho okolí se nepodařilo dohledat 

prameny, které by blíže popisovaly dění za zelenými stoly v tomto okrese. Roku 1931 

se pod oddílem TJ Tatran Prachatic hrál stolní tenis. Nicméně ani v další literatuře se 

nenašly informace vedoucí k podrobné analýze historie ping-pongu v Prachaticích.  

4. 7 Historie stolního tenisu v Táboře od počátku do roku 1945 

 V Táboře začínal stolní tenis okolo roku 1934 v Sokolské boudě, přesněji v táboře 

místních trempů na Lužnici. Stolní tenis zde vedl „Pedro Lasák“. Před válkou se stolní 

tenis uchytil pouze v místních hostincích, nebyla zde žádná organizovaná hra a pořádné 

prostory. Hrálo se v hospodách Bečvárna a na Přehořovce. Těsně před válkou se           

o stolní tenis v Táboře začal zajímat pražský „finančák“ a velký fanoušek fotbalové 

Sparty Jaroslav Čermák. Ten se zasloužil o další rozvoj stolního tenisu na Táborsku. Díky 

celé řadě kontaktů, výborné organizační schopnosti, dokázal sehnat hodnotné ceny do 

turnajů. Vlivem toho jezdili do Tábora naši přední hráči stolního tenisu. Velký ohlas zde 

způsobila exhibice, která se hrála v restauraci hotelu Jordán. Na té se objevil tehdy náš 

nejlepší hráč Ivan Andreadis. Před válkou se začala hrát první krajská utkání a turnaje. 

Vůbec prvním stolním tenistou Tábora, kterému se podařilo vyhrát přebory mužů, byl 

Karel Karpíšek. Tento sportovní fenomén hrál ve své době vrcholově také hokej             

a celkově byl výborným všestranným sportovcem.53  

                                                 

52 Jihočeský sportovní týdeník, 12. 12. 1934, s. 3. 
53 Rozhovor s Jaroslavem Klausem, bývalým funkcionářem a hráčem VS Tábor. 
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5 Historie stolního tenisu v jižních Čechách od roku 1945 do 
roku 1989 

5. 1 Historie stolního tenisu v Českých Budějovicích od roku 1945 do roku 
1989 

 Po konci druhé světové v roce 1945 se stolní tenis hrál v oddílu AC Stadion. 

V roce 1946 byl založen další českobudějovický klub Meteor ČB. Ten se později 

přejmenoval na Motor České Budějovice. Funkci prvního předsedy vykonával pan 

Smetana. Z dalších fungoval ještě oddíl Šumava, který se během pár měsíců 

přejmenoval na Spartu ČB. Zástupcem odboru stolního tenisu Sparty se stal Karda.54 

V roce 1946 pořádala Tělovýchova KOR turnaj závodních družstev. Z vítězství se 

radovalo družstvo JČE před ČSD.55 

 Na podzim roku 1947 se ustanovila jihočeská župa. Ta rozdělila soutěž na tři 

okrsky. Hrálo se pravidelně za slušné účasti mládeže. V roce 1948 se oddíl AC Stadion 

přejmenoval na Sokol Stadion. Funkci nového předsedy vykonával pan Polesný. 

V témže roce sehrál Sokol své první mezinárodní utkání proti celku Itálie. Utkání se 

hrálo ve Slovanském domě. Na zápas si našlo cestu 300 diváků. Reprezentanti Itálie 

nestačili na domácí hráče, kterým podlehli 1:5. Nutno dodat, že za Itálii nenastoupil 

v té době její nejlepší hráč Heskovitz. Nejlepšími hráči zápasu byli Kroutl a Muzikář, 

kteří ve svých zápasech neztratili ani set – Kroutl vs. Galliani 2:0, Muzikář vs. Di Georgi 

2:0. Utkání rozhodoval pan Charvát.  

 Rok 1948 ještě přinesl zemské semifinále. Západočeský kraj reprezentoval oddíl 

Škoda Plzeň, který měl ve svých řadách Šnebergera, armádního mistra ČSR. Za jižní 

Čechy nastoupil vítěz krajského kola Sokol Stadion ČB. Utkání bylo jednoznačnou 

záležitostí Škody Plzeň, která vyhrála 6:0. Sestavy obou družstev byly následující:  

ČB – Kroutl, Muzikář, Warisch, 

Plzeň – Vlk, Pražák, Šneberger. 

Konec roku přinesl finále jihočeského mistrovství. V něm zdolal Sokol Stadion ČB 7:3 

JČE Sokol Sušice.  

                                                 

54 Jihočeská pravda, 1946, čís. 9, s. 5. 
55 Jihočeská pravda, 1946, čísl. 11, s. 5. 
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 V roce 1949 se Sokol ČB přejmenoval na Závodní Sokolskou jednotu obchodní 

domy stadion, aby další rok převzal název jednodušší SKP ČB. Na krajském přeboru 

konaném v roce 1951 ve Strakonicích dosáhl nejlepšího umístění z budějovických hráčů 

Muzikář, který skončil těsně pod vrcholem na druhém místě. Mimo stupně vítězů se 

umístil na čtvrtém místě Warisch a na šestém pan Kubeš. O rok později se konal krajský 

přebor v Jindřichově Hradci. Největšího úspěchu dosáhli hráči SKP ČB v soutěži smíšené 

čtyřhry, kde dvojice Warisch – Pokorná získala první místo.56 

 Nový oddíl DSO Tatran Stavomontáže vznikl v roce 1953. Byl to podnikový oddíl, 

za který nastupovali zaměstnanci dřevařských závodů. Oddíl působil pouze na úrovni 

podnikové, kde se zúčastňoval přeborů DSO na okresní, krajské a republikové úrovni. 

 V prosinci roku 1953 sehrál exhibiční utkání vybraný celek jižních Čech proti 

našim reprezentantům. Utkání skončilo jasnou výhrou 11:0 ve prospěch 

československé reprezentace, za kterou nastoupili Andreadis, Štípek, Kadlec, Papežová 

a Vyhnanovská.57 

 Dne 29. 10. 1953 došlo k opětovnému přejmenování oddílu SKP ČB na Slavoj 

České Budějovice. V listopadu 1953 byla tělocvična Českobudějovických energetických 

závodů dějištěm okresního přeboru. Turnaje se zúčastnilo 17 mužů a 5 žen. Dvouhru 

mužů ovládl Muzikář. V kategorii žen se z vítězství radovala Hosnédlová před Březinou 

a Kolafovou. Zajímavostí bylo, že na stupně vítězů se nedostal nikdo mimo hráče ČB.58 

 Dne 22. listopadu 1953 se konal krajský přebor v českobudějovické sokolovně. 

Právo startu na tomto turnaji si vydobyli nejlepší z okresních kol. Turnaje se zúčastnilo 

41 mužů a žen. Singl mužů vyhrál Zeman před Bendou (oba Sokol Čtyři Dvory). Ženskou 

dvouhru vyhrála Svobodová rovněž ze Sokola Čtyři Dvory před Kadlecovou z Čimelic.59 

 Prosinec 1954 přinesl opět po roce krajské přebory. Z titulů jednotlivců se 

radovali Benda a Svobodová. Čtyřhru ovládla dvojice Svobodová se Šmídovou                

a Beránek s Kubešem.60 

                                                 

56 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Bakalářská 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 17. 
57 Jihočeská pravda, 12. 2. 1953. 
58 Jihočeská pravda, 19. 11. 1953. 
59 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Bakalářská 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 18. 
60 Jihočeská pravda 10. 12. 1954. 
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 České Budějovice byly dějištěm reprezentačního utkání mužů a žen. 

V českobudějovické sokolovně proti sobě nastoupily celky ČSR a Maďarska. Utkání se 

hrálo 14. 1. 1956. Obě naše reprezentace prohrály nejtěsnějším možným rozdílem, 

když v rozhodujících dvouhrách nestačila Švarcová na Kerekesovou a Tereba na 

Foldiho. Jako dar dostala maďarská reprezentace od města broušenou vázu.61  

 Na přelomu let 1956/57 zanikl oddíl Tatranu Stavomontáže. V roce 1956 byl 

naopak zřízen nový oddíl Slovan ČB, který sídlil v Rožnově. Předsedou oddílu se stal 

Pileček a vedoucím Švanda. 12. ledna 1957 sehráli rozhodující střetnutí Slovan ČB 

s Jiskrou Písek. Utkání skončilo remízou 8:8. Tento výsledek zajistil Slovanu prvenství 

v krajské soutěži. Slovan nastupoval v sestavě: Kakeš, Rosenkrac, Smolík a Vyhnánek.62 

 V závodní sezóně 1957/58 sehrál Slovan ČB poslední utkání krajského přeboru 

proti domácímu Sokolu ČB. Hrálo se v sokolovně na Čtyřech Dvorech. Z vítězství se 

radoval hostující celek Slovanu, který si tímto triumfem zajistil od příští sezóny účast 

v druhé lize. Sestava ve složení – Řežáb, Vokurka, Variš, Körner a Smolík nenašla 

během celého ročníku přemožitele.63 

 V roce 1958 hrál Slovan ČB druhou ligu. Další budějovické celky nastupovaly 

v krajském přeboru. Jednalo se o celky Sokol Čtyři Dvory, Slavoj ČB a Spartak Motor ČB. 

Poprvé dal o sobě vědět na okresních přeborech žactva Ivan Karabec. Krajské přebory 

mužů pro rok 1958 vyhrál Benda ze Sokolu Čtyři Dvory před Šoltézem ze Slovanu ČB. 

Dvouhru žen ovládla Nováková z Jindřichova Hradce. Čtyřhru mužů vyhrála dvojice 

Vokurka-Smolík. Smíšeného debla vyhráli Benda-Prokýšková z pořádajícího oddílu 

Sokol Čtyři Dvory. Ve své úvodní sezóně ve druhé lize si vedl Slovan ČB velmi dobře       

a držel se značnou část soutěže na druhém místě za suverénním celkem Slovanu MZd 

z Prahy. Smíšené družstvo druholigového Slovanu tvořili hráči: Šoltéz, Smolík, 

Morávková, Švandová, Vokurka a Körner. 

Na konci sezóny 1958/59 se z postupu z krajského přeboru do II. ligy mohly radovat 

českobudějovické celky Slavoje a Sokola Čtyři Dvory.64 

 V roce 1959 byl žebříček nejlepších hráčů jižních Čech následovný:  

                                                 

61 Jihočeská pravda 19. 1. 1956. 
62 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Bakalářská 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 20. 
63 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
64 Tamtéž. 
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1. Benda (S. ČD.), 2. Šoltéz, 3. Smolík, 4. Vokurka (všichni Slovan ČB), 5-6. Dyršmíd a Körner. 

První tři ženy krajského žebříčku byly v roce 1959: 1. Nováková (S. ČD.), 2. Švandová (Slo. ČB), 3. 

Šustrová (Slavoj ČB). 

 Tři celky reprezentovaly Jihočeský kraj v sezóně 1959/60 v druhé lize. Nejlépe se 

umístil na 3. místě Slovan České Budějovice, který si tuto soutěž okusil už minulý rok a 

mohl tak využít svých zkušeností z předešlého ročníku. Čtyři Dvory obsadily 7. a Slavoj 

ČB skončil na posledním 10. místě.65 

 
Obrázek 11. Nejlepší stolní tenisté jižních Čech v roce 1959: Körner, Benda, Vokurka, Šoltés. Zdroj: 
Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963.  

Dne 30. ledna 1960 byly sehrány krajské přebory. Turnaje se zúčastnilo 46 mužů 

a 20 žen. Vítězem se stal Benda před Zemanem a Smolíkem. Soutěž žen vyhrála 

Nováková před Šustrovou a Švandovou. Po konci soutěžní sezóny došlo k reorganizaci 

soutěží. Druhá liga byla rozdělena do čtyř skupin a právo startu v dalším ročníku 

1960/61 měl pouze Slovan ČB, který se umístil na třetím místě. Zbylé dva celky Českých 

Budějovic se vrátily do krajského přeboru. Tyto změny měly zásadní vliv na složení 

jednotlivých týmů v další sezóně. Jeden z nejlepších hráčů jižních Čech Benda 

                                                 

65 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
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přestoupil do Slovanu ČB, aby posílil místní druholigový tým. Tam zamířila také cesta 

Novákové jihočeské jedničky.66 

 V sezóně 1960/61 hrál Slovan své zápasy v nové hale, v tělocvičně bývalého 

lycea. Přestěhoval se tak z nevyhovujících prostor hostince. Do nové herny se vešly tři 

stoly. V této době měl Slovan ČB 4 týmy dospělých a jedno družstvo dorostu. Do 

základní sestavy Slovanu se postupně probojovali výborní dorostenci jižních Čech Jaroš 

(bývalý krajský přeborník dorostu) a Slípka – minulý vítěz krajského přeboru dorostu. 

Po polovině sezóny se Slovan držel na výborném druhém místě o pouhé dva body za 

vedoucím celkem VŠ Slavia Praha B, s kterým prohrál v prvním zápase všechna 

vyrovnaná utkání . V jihočeském krajském přeboru vedlo družstvo Slavoj ČB „A“ před 

béčkem Slovanu ČB. V okresní soutěži bylo po polovině na prvním místě družstvo 

Motoru České Budějovice. 

 První mezinárodní test si zkusili českobudějovičtí stolní tenisté. Ti nastoupili 31. 

ledna 1961 do utkání proti reprezentačnímu celku Rakouska. Výsledek byl drtivý 11:0 

ve prospěch rakouské reprezentace. Za Budějovice nastoupili hráči: Körner, Smolík, 

Nováková, Vokurka, Zeman, Mentlíková a Jaroš. Zápas sledovalo přes 200 diváků.67 

 V roce 1960 došlo k novému rozdělení krajů a okresů na území ČSR. Hráči 

z Pelhřimova poprvé spadali do Jihočeského kraje. Okresní přebor ČB se hrál za účasti 

88 mužů a byl také přímou kvalifikací na přebory kraje. Vstupenku na přebory získalo 

prvních 23 hráčů okresu. Z vítězství se radoval mladík Jaroš před Zemanem. Ženám 

kralovala Mentlíková. Krajským přeborníkem roku 1961 se stal Pacner z Pelhřimova. 

Druhé místo vybojoval Zeman a třetí skončil Jaroš. Ženy vyhrála Švandlíková ze Slovanu 

ČB před Mentlíkovou a Morávkovou.68  

 Druholigový tým Slovanu skončil v soutěžním ročníku 1960/61 na konečném 

druhém místě se ztrátou 6 bodů na celek Slavia Praha. Vítězem v krajském přeboru 

týmů se stalo družstvo Slavoje ČB. Právě Start si to rozdal v přímém souboji o mistra 

proti Slovanu ČB „B“. Výsledky zápasu: Jaroš-Körner 2:0, Buchtel-Hönig 0:2, Slípka-Variš 

2:0, Šebrle-Körner 2:0, Jaroš-Diršmíd 2:0, Buchtel-Variš 0:2, Slípka-Hönig 2:0, Šebrle-

Diršmíd 2:1, Morávková-Mentlíková 0:2, Buchtelová-Humletová 1:2, Morávková-

                                                 

66 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
67 Jihočeská pravda 2. 2. 1960. 
68 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
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Humlerová 0:2, Buchtelová-Mentlíková 0:2 a další utkání s celkovým výsledkem 9:7 pro 

Slavoj.69  

 V roce 1961 vznikl další oddíl stolního tenisu VŠZ ČB. Nový klub založili Bálek, 

Beneda, Hejlík, Koblicová, Kubeš, Svatošová, Šulc, Vavříková a Zudová. Předsedou se 

stal Frána. Roku 1962 bylo družstvo přihlášeno do okresního přeboru. Premiérový 

ročník proměnili nováčci z VŠZ ČB v titul.70 

 Sezóna 1961/62 přinesla vítězství Sokola Čtyři Dvory v krajském přeboru a právo 

účasti v kvalifikaci o druhou ligu. Ta byla následně zrušena a družstvo postoupilo do II. 

ligy přímo. V tomto ročníku nastupoval v druhé lize celek Slovanu ČB, který se celou 

sezónu pohyboval v horních patrech tabulky a celkově skončil na 4. místě. Jasným 

sestupujícím se stali stolní tenisté Slavoje ČB, kteří nevyhráli jediné utkání. Přebor 

Jihočeského kraje pro rok 1962 vyhrál Šoltéz před oddílovým kolegou Slípkou (oba 

Slovan). V ženách se z vítězství radovala Nováková (Slov. ČB) před Mentlíkovou 

z konkurenčního Slavoje. Ke konci roku vydala krajská sekce stolního tenisu v                 

Č. Budějovicích žebříček nejlepších hráčů našeho kraje pro rok 1962. Pořadí jižních 

Čech:  

     Muži         Ženy 

1. Šoltéz (Slovan)             1. Mentlíková (Slavoj ČB) 

2. Vokurka (Slavoj)                     2. Nováková (Slovan ČB) 

3. Slípka (Slovan)             3. Prokýšková (Slavoj) 

4. Jaroš              4. Turková (Sokol ČD) 

5. Smolík            5. Nováková (Jiskra Písek).71 

V roce 1962 se konal první ročník Velké ceny města Českých Budějovic, kterého 

se zúčastnil i Ivan Andreadis, první hráč Československé republiky. Ten přilákal do 

českobudějovické sokolovny na 600 diváků! O to více bylo pro diváky překvapivé, když 

československý reprezentant podlehl ve finále Švarcovi ze Slavie Praha. Soutěž žen 

ovládly domácí hráčky Mentlíková před Prokýškovou. Mimo hlavní soutěž se pořádala 

také kategorie hráčů I. a II. třídy. Na konci roku 1962 se nepohodla se svým klubem 

Mentlíková, která chtěla ze Slavoje odejít, aby si i v následujícím roce zahrála 2. ligu. 

                                                 

69 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
70 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Diplomová 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 23. 
71 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
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Klub jí to však neumožnil a Mentlíková se rozhodla svoji ping-pongovou kariéru 

ukončit.72 

 Sezóna 1962/63 přinesla opět tažení druholigovou soutěží. Tým Slovanu se 

nacházel v klidném středu tabulky. Co bohužel musel v té době řešit, byly prostory 

herny. Ty patřily v rámci kraje k nejhorším. Tým bojoval se zimou a špatnou 

viditelností, a tak sehrál řadu svých utkání v Sokolu ČB. Druhý českobudějovický tým 

Sokola už tak úspěšný v druhé lize nebyl. V osmičlenné tabulce II. ligy oddělení               

A skončil na 7. místě, což znamenalo sestup. Nejlepším klubem pro hraní se zdál být 

Slavoj ČB. Ten dobře pracoval s mládeží a k již ostříleným borcům zařazoval do týmu 

právě mladé hráče (Karabec, Řežábek, Šolínová, Cábová). To přineslo Slavoji úspěch, 

když neztratil v krajském přeboru za celou sezónu ani bod. Slavoj si vítězstvím 

v krajském přeboru zajistil účast v následné nadstavbě. Kvalifikace o druhou ligu se 

hrála ve vodňanské sokolovně. Bohužel Slavoj ČB se nepotkal s dobrou formou               

a skončil na posledním třetím místě. Postup zajišťovala první dvě místa, která ukořistili 

hráči z Karlových Varů a Prahy.73 

 Již řadu let nedocházelo v jihočeském kraji k významným žebříčkovým obměnám. 

To se projevilo i na dalším krajském přeboru v roce 1963, který opět vyhrál Šoltéz         

a Nováková (oba Slovan ČB). Nováková přidala k titulu v singlu ještě vítězství v ženské   

a smíšené čtyřhře. Mladí hráči stále nedosahovali úrovně jihočeských matadorů. Vše se 

mělo změnit zvýšenou prací s mládeží.  

 K převratným změnám došlo v ligových soutěžích tabletennistů. Od nové sezóny 

již nebyla k vidění smíšená družstva, která hrála od počátku vzniku ligových úrovní.        

A tak od nové sezóny 1963/64 se utvořily vlastní týmy žen a mužů. Mužské ligové 

družstvo bylo složeno z pěti, ženské ze tří hráček.74 

 Dne 3. prosince 1963 byl založen nový oddíl Start České Budějovice, jehož prvním 

předsedou se stal pan Řehoř.75 

 Nově poskládané týmy Slovanu pouze z mužů nebo žen nenavázaly na své 

předešlé umístění z let minulých. Oba celky skončily na posledních místech 2. ligy 

                                                 

72 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
73 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
74 Tamtéž. 
75 Jihočeská pravda, 5. 12. 1963. 
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oddělení A. Smutnou zprávou z tohoto roku bylo úmrtí několikanásobného krajského 

přeborníka A. Bendy (Sokol ČD). Ten zemřel ve věku 37let na následky vážného 

onemocnění.  Na přeborech kraje v roce 1964 zvítězil potřetí za sebou Šoltéz a získal 

tak uznávaný „hattrick“. Velkým soupeřem a překvapením turnaje bylo druhé místo 

mladičkého Karabce. Ten se mohl pro tento rok pyšnit také titulem přeborníka okresu, 

když ve finále zdolal Smolíka. V ženách se z vítězství radovala neotřesitelná jednička 

Nováková ze Slovanu. 

 V roce 1964 byl založen další oddíl na území Českých Budějovic. Stal se jím klub 

s názvem Pedagog ČB. Předsedou byl zvolen Josef Květoň. Oddíl měl ve svých začátcích 

pouhých 8 členů.76 

 18. ledna 1964 se v Budějovicích konal mezinárodní zápas ČSSR-Jugoslávie. Naše 

družstva odešla z tohoto klání vítězně. Muži v sestavě Miko, Staněk a Chmelík zvítězili 

3:2, ženy 3:1.77 

Před začátkem nového ligového ročníku 1964/65 byl rozpuštěn klub Slovanu ČB, 

který se potýkal s dlouhodobými problémy. Hráči z rozpadlého Slovanu přešli pod 

Slavoj ČB. Dalším klubem s existenčními problémy, byl Sokol ČB, který hrával již v roce 

1933 pod názvem DTJ Čtyři Dvory. Bohužel ani tento klub krizi nepřečkal. Muselo dojít 

k jeho rozpadu. Hlavními důvody, které vedly k rozpuštění obou týmů, byly 

nevyhovující herní podmínky.78 

Okresním přeborníkem se v roce 1965 stal Šoltéz, který ve finále porazil svého 

oddílového kolegu Karabce 2:0. Na děleném třetím místě skončil Smolík a Buchtel.79 

Dne 16. – 17. ledna 1965 proběhly ve vodňanské sokolovně přebory jihočeského 

kraje. Právo startu na turnaji si vybojovali nejlepší z okresních přeborů. Turnaj přinesl 

celou řadu zajímavých výsledků, kdy papíroví favoriti byli často zaskočeni agresivní 

hrou mladíků. Úspěchu dosáhl především mladíček Doubek (Tábor). Ten podlehl až ve 

finále suverénovi této doby Šoltézovi 2:3, když jej od vítězství dělily pouhé dva míčky. 

Nečekanou vítězku měla také ženská dvouhra v podobě Lerchové – dříve Mentlíkové. 

Ta dokázala v cestě za titulem porazit druholigové hráčky z VS Tábor. 

                                                 

76 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Diplomová 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 25. 
77 Jihočeská pravda, 18. 1. 1964. 
78 Z osobního archivu Jana Zelenky. 
79 Jihočeská pravda, 16. 1. 1965. 
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V krajském přeboru zvítězilo družstvo Slavoje ČB, které si potřetí za sebou 

zahrálo kvalifikaci o II. ligu. Do třetice všeho dobrého se to hráčům Budějovic také 

povedlo. Zasloužil se o to vyrovnaný celek ve složení – Šoltés, Karabec, Smolík, Havelka 

a další. To samé se podařilo vítězkám krajského přeboru ženám Motoru ČB, když 

úspěšně zvládly kvalifikaci o druhou ligu. Od nové sezóny tak měl jihočeský stolní tenis 

trojí zastoupení v celostátních soutěžích. Jihočeskou dorosteneckou jedničkou pro rok 

1965 se stal Jindra (Mladé).80 

V roce 1965 měl oddíl VŠZ České Budějovice problémy s hernou. Tyto 

přetrvávající problémy stály za rozpadem klubu.81 

Okresním přeborníkem roku 1966 se stal obhájce titulu Šoltés, který ve finále 

zdolal Štíchu. Tato dvojice se utkala i ve finálovém utkání tentokrát krajského přeboru, 

kde zvítězil opět Šoltés a stal se mistrem kraje již popáté za sebou. Ženám kralovala 

Lerchová z Motoru ČB, která vybojovala tři tituly krajské přebornice. Turnaj se vyvedl 

také mladičkému Truhláři, který obsadil 3. místo. 

Stolní tenisté Slavoje ČB se udrželi v ročníku 1965/66 mezi druholigovými celky. 

Základní pětici hráčů tvořili Šoltés, Smolík, Vokurka a mladíci Jindra a Štícha. Právě 

Štícha byl podle výsledků nejlepším hráčem Slavoje. Do další sezóny celek Slavoje ČB 

posílil po úspěšné operaci oka Karabec a z vojny se vrátil Havelka. Největší posilou však 

byl návrat odchovance Jaroše. Vítězem krajského přeboru se stalo druhé mužstvo 

Slavoje ČB. Po zdárně zvládnuté kvalifikaci si i „B“ mužstvo vybojovalo druhou ligu. Na 

konci soutěžního roku 1966 vydala krajská sekce stolního tenisu oficiální žebříčky mužů 

a žen. 

Muži: 1. Šoltés, 2. Štícha, 3. Jindra (všichni Slavoj ČB), 4. Doubek (VS Tábor), 5. Keřka (J. Písek), 

6. Truhlář, 7. Hlídek, 8. Matoušek, 9. Talián, 10. Herman, 

Ženy: 1. Lerchová (Motor ČB), 2. Laszáková (VS Tábor), 3. Šmídová (Motor ČB), 4. Rukavičková 

(VS), 5. Šišková (Sp. Strakonice).82 

 Na konci roku 1966 se rozhodl ukončit aktivní kariéru suverén Šoltés, který se 

rozhodl více věnovat trenérské činnosti.  

                                                 

80 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
81 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Bakalářská 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 27. 
82 Jihočeská pravda, 9. 12. 1966. 
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Obrázek 12. Vladimír Šoltés, dlouholetý vládce za jihočeskými zelenými stoly. Kariéru ukončil v roce 
1966. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009. 

Sezóna 1966/67 patřila především ženám Motoru ČB. Do posledního kola 

bojovaly o první ligu, ale ztráta se slabším celkem z Karlových Varů je o postup do 

kvalifikace připravila. Okresním přeborníkem se stal František Truhlář, který ve finále 

zdolal Jaroše nečekaně snadno 21:11, 21:7. Oblastním králem se stal teprve 

osmnáctiletý Štícha, který převzal žezlo po svém dlouholetém spoluhráči a v té době 

osobním trenérovi Šoltésovi. Ženám kralovala opět Lerchová před Šmídovou z Motoru 

ČB.83 

 V sezóně 1967/68 se tým Slavoje ČB přejmenoval podle nového sponzora na 

Škodu. Nový název neměl žádný vliv na složení hráčského kádru. Po loňském čtvrtém 

místě se tým okolo Jaroše a Štíchy umístil na 6. místě. Titul přeborníka okresu ČB získal 

Kreuz ze Škody ČB. Krajským přeborníkem se stal stejně jako před rokem junior Štícha. 

Bohužel jihočeský stolní tenis zaostával v porovnání s jinými regiony ČSSR. Vždyť 

nejlepšímu hráči Jihočeského kraje patřilo v celostátním žebříčku dělené 71. – 100. 

místo.84 

                                                 

83 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
84 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
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 Ženské družstvo Motoru ČB si oproti minulému roku o dvě příčky pohoršilo. Ženy 

zakončily soutěžní ročník 1967/68 na 4. místě II. ligy. Dne 19. února byl sehrán okresní 

přebor starších žáků. Vyhrál Mikoláš z Lišova před Valhou z Motoru a Řežábem ze 

Slavoje. Mezi žákyněmi vyhrála Mühlsteinová z Motoru.85  

 V sezóně 1968/1969 nastupovala ve druhé lize Škoda ČB. Přeborníkem roku 1969 

se stal překvapivě Pavel Smolík hráč Startu ČB.  V soutěži žen zvítězila po zásluze Marie 

Šmídová z Motoru ČB.86 

 
 Obrázek 13. Na obrázku se nachází Pavel Smolík, vítěz krajského přeboru z roku 1969. Zdroj: Kronika 
Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 

Vítězem okresního kola se stal František Truhlář ze Škody ČB, když ve finále zdolal 

svého klubového kolegu Jindru. Na konci soutěžního ročníku 1969 se uvažovalo              

o vzniku nové soutěže s názvem divize. Tento návrh byl krajským vedením zamítnut, 

aby následně byl zase přijat. Další změnou se stal nárůst týmů ve druhé lize. Druhá liga 

se tak od nové sezóny 1969/70 rozrostla na 12 účastníků.  

Z vítězství v oblastním přeboru se radoval celek Motoru ČB. Nejlepším hráčem 

podle jihočeského žebříčku byli F. Truhlář a Šmídová. Vedoucím starším žákem byl 

Mikoláš (Škoda) a mladším žákem Mühlstein.87 

                                                 

85 Jihočeská pravda, 19. 02. 1968. 
86 Tamtéž. 
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Dne 5. ledna 1969 se odehrál okresní přebor žactva v herně Motoru. Mezi 

staršími žáky vyhrál Valha před Kučerou a Hornychem. Mezi dívkami se radovala 

Mühlsteinová. Na druhém místě skončila Seilerová. Na bronzový stupínek vystoupala 

Křížová. 

Ve dnech od 16. do 17. ledna proběhly okresní přebory dospělých. Muže už po 

několikáté ovládl Truhlář. V ženách zazářila Šmídová. Krajským přeborníkem pro rok 

1970 se stal Pacner z Pelhřimova. V deblu se radovala dvojice Štícha-Jaroš. Sezóna 

1969/70 byla dosud vůbec nejúspěšnější, neboť budějovickému celku Škoda ČB se 

podařilo postoupit do I. ligy. Družstvo v té době trénoval Jaroslav Baudyš, který se 

mohl opřít o sestavu: Štícha, Jaroš, Truhlář, Hadrava, Horák, Jindra a Hadrava.88 

 V roce 1970 se začala hrát také mezipodniková soutěž. U zrodu soutěže byli páni 

Vávra s Řehánkem. Soutěž si získala ihned velkou oblibu.89 Novou divizní soutěž ovládl 

celek Startu ČB. 

 Do premiérové sezóny 1970/71 vstoupil tým Škody ČB rozpačitě. Na domácí 

půdě nestačilo domácí mužstvo na Lokomotivu Rača, které podlehlo 3:11. Nejlepším 

hráčem Budějovic byl dvoubodový Truhlář. Trenér Baudyš po zápasy řekl: „V sobotu 

jsme doplatili na přílišnou nervozitu, v nedělním utkání je pro nás každý získaný bod 

velkým úspěchem!“90 

 Vítězem krajského přeboru se stal v roce 1971 Štícha ze Škody ČB. V krajském 

vedení opět zastával funkci předsedy pan Vařečka. Místopředsedou byl Polesný, 

sekretářem Sejk a předsedou politicko-výchovné komise Ortman. Jihočeský žebříček 

v roce 1971 byl následovný:  

Muži: 1. Štícha, 2. Pacner, 3. Truhlář, 4. Hadrava, 5. Jaroš., 6. Doubek, 7. Mikoláš, 8. Jindra, 9. 

Král, 10. Vokurka, 

Ženy: 1. Šípová, 2. Rukavičková, 3. Šmídová, 4. Hrušová, 5. Roytová, 6. Smržová.91 

                                                                                                                                               

87 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
88 Tamtéž. 
89 Jihočeská pravda, 1. 2. 1970. 
90 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
91 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
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Obrázek 14. Karel Štícha, nejlepší hráč stolního tenisu Jihočeského kraje na začátku 70. Let. Zdroj: 
Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972.  

Od sezóny 1971/72 nesla třetí nejvyšší soutěž nový název „národní liga“, neboť 

byla pro české stolně tenisové elity vytvořena extraliga. Do NL po ročním účinkování 

v první lize spadli hráči Škody ČB. Národní ligu žen hrál celek Motoru ČB, který patřil ke 

stálicím třetí nejvyšší soutěže. Hráčům Škodovky ČB se podařilo národní ligu vyhrát       

a postoupit zpátky do I. ligy! Divizním soutěžím kralovaly celky Startu ČB, které zvítězily 

v kategorii mužů i žen. Přeborníkem kraje pro rok 1972 se stal hráč Pelhřimova 

Doubek. Ten ve finále porazil svého oddílového kolegu Pacnera a v semifinále 

v nejhezčím zápase turnaje vyřadil obhájce titulu Štíchu- oporu Českých Budějovic 

v národní lize. Mezi ženami vyhrála Lerchová. 92 

 Do sezóny 1972/73 nastupovali hráči Škody s jasným cílem, udržet první ligu, 

z které měli minulý rok spadnout, vlivem reorganizace v ní však setrvali. Tým hrál po 

odchodu Mikoláše na vojnu ve složení: J. Řežáb, Hadrava, Jaroš, Truhlář, Štícha a 

Jindra. Start ČB si v minulém ročníku vybojoval účast v národní lize a do nové sezóny 

vstupoval v sestavě Smolík, Audes, Klabouch, Horák a Havelka. Bohužel Škodovce ani 

                                                 

92 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Diplomová 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 32. 
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Startu se nepodařilo ve svých soutěžích udržet. Naopak ve své první sezóně v národní 

lize vybojoval celek žen Startu ČB 8. místo, které zaručovalo setrvání v této soutěži 

v nadcházejícím ročníku. O místo před Startem skončil další českobudějovický celek 

Motoru. Okresním přeborníkem dorostu se stal hráč Motoru ČB Martenek před 

Mikoláškem (S. Ústí) a L. Kučerou (Motor). Z děvčat se v kategorii dorostenek radovala 

Malá ze Škody ČB. Kategorii žactva ovládli Mikolášek před Böhmem a Rabišková před 

Jelínkovou (obě VS). Okresním přeborníkem se stal v roce 1973 Truhlář. Druhé místo 

obsadil Štícha následovaný Hornychem. Turnaje se zúčastnilo 60 hráčů. Soutěž žen 

nebyla tak početná, když si do haly Škody ČB našlo svoji cestu pouze 10 žen. Z vítězství 

se radovala Lerchová. 

 V učilišti Škody proběhl také jihočeský vrchol – krajské přebory dospělých. 

Vítězem pro rok 1973 byli Doubek a Lerchová. Čtyřhry ovládla dvojice Michal Pacner 

s Doubkem a Lerchová s Roytovou.93 

 Soutěžní sezóna 1973/74 přinesla jedno velké jubileum. Uplynulo již 10 let, kdy 

byl založen oddíl Startu. V roce 1964 došlo ke sloučení s TJ Mladé a oddíl tak získal 

dřevěnou tělocvičnu v Mladém. Pouze stolní tenis se hrál na vyšší úrovni, ostatní sporty 

sloužily pouze k rekreaci. Oddíl Startu nastupoval do nového ročníku se čtyřmi oddíly. 

Nejvyšší výkonnost prokazovalo družstvo žen, které hrálo národní ligu. Muži „A“ po 

roční návštěvě národní ligy nastupovali v jihočeské divizi, kde patřili k favoritům. 

Národní liga se od nového ročníku přejmenovala opět na druhou ligu. Výsledky 

českobudějovických byly následující: Škoda ČB – 2. místo, Motor – 7. Místo. Ženy 

Motoru vybojovaly výborné 3. místo a ženy Startu skončily ve středu tabulky na 6. 

místě.  

Vítězem jihočeské divize pro sezónu 1973/74 se stal celek Startu ČB. V tomto 

roce se začal prosazovat stále se zlepšující junior Böhm, který skončil v pořadí 

úspěšnosti druhé ligy na 11. místě (72,2 %). V tomto roce se Böhm mohl radovat 

z titulu krajského přeborníka dorostu. Nejlepším českobudějovickým hráčem II. ligy byl 

Štícha (90 %) následovaný Truhlářem (81,4 %) a Jarošem (72,3 %).  

Krajským přeborníkem v roce 1974 se stal bezesporu nejlepší hráč jižních Čech 

tohoto roku Michal Pacner z Pelhřimova. Na stříbrný stupínek vystoupal Jindra ze 

                                                 

93 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 



52 

 

Startu ČB. Třetí místo vybojoval další českobudějovický hráč Jaroš. Mezi ženami 

nenašla přemožitelku dlouholetá královna jižních Čech Lerchová. Druhé místo 

vybojovala premiérově Adlerová z Motoru. Žebříček nejlepších hráčů jižních Čech pro 

rok 1974 byl následovný: 

 Muži          Ženy 

1. Michal Pacner    1. Lerchová 

2. Doubek     2. Adlerová 

3. Štícha     3. Šmídová 

4. Martin Pacner    4. Koutná 

5. Truhlář     5. Urgeová 

6. Jaroš     6. Volková 

7. Böhm     7. Malá 

8. Hadrava     8. Roytová  

9. Král      9. Rabišková 

10. Kalinics     10. Pechánková.94 

Před startem nového ročníku 1974/75 došlo ke změnám. Vítěz II. ligy se rozhodl 

nepřihlásit I. ligu. Právo postupu tak připadlo na druhý celek, kterým byl oddíl Škoda 

ČB. Zástupci českobudějovického celku neváhali ani na chvíli a první ligu zaregistrovali. 

Na začátku nové sezóny přijeli do českobudějovické sokolovny nejlepší stolní 

tenisté ČSSR. ČB byly totiž pořadatelem kontrolního turnaje československých 

reprezentantů. Turnaj se hrál za účasti mnoha diváků, kteří byli zvědaví především na 

vystoupení mistra Evropy Orlowského. Ten nakonec skončil až druhý za Kunzem.95 

Velmi cenného úspěchu dosáhl Fr. Böhm na přeboru ČSR juniorů v Havířově. Zde 

vybojoval 2. místo a nestačil pouze na reprezentanta Šenka. Tým Pozemních staveb ČB 

vybojoval na odborářském mistrovství pracovníků ve stavebnictví první místo. 

Z vítězství se radovali stolní tenisté Kakeš, Hönig, Pokorný, Brom a Masopust.  

Motor ČB skončil v druhé lize na 7. a další českobudějovický celek Start na 9. 

příčce. Hráči Startu se stejně jako tým Škody museli ze svých soutěží poroučet. 

Krajským přeborníkem se stal František Truhlář, ten využil absence hráčů Motoru, kteří 

byli v té době na zájezdu v NDR. V ženské kategorii se z vítězství radovala Urgeová. 

                                                 

94 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
95 Jihočeská pravda, 30. 9. 1974. 
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Nejlepšího umístění z celků Českých Budějovic v národních soutěžích dosáhly ženy 

Motoru ČB (4. místo). 

Od nové sezóny 1975/76 dostala nejvyšší jihočeská soutěž nový název. Původní 

název divize byl přejmenován na KP I. V nové soutěži se utkalo 12 týmů a nejlépe si 

vedl českobudějovický Start, který si tím vybojoval právo účasti v druhé lize. Druhou 

ligu v této sezóně hrály celky Motoru a Škody ČB. Tým Motoru v tomto ročníku neuspěl 

a sestoupil do KP I. Překvapivého vítěze měly přebory Českých Budějovic. Z vítězství se 

radoval Kalinicz před Martenkem a Medunou. Ženy ovládla stálice jihočeského stolního 

tenisu Lerchová. Nejlepšími hráči jižních Čech pro rok 1976 se stali Vála a Lerchová. Ti 

dokázali načasovat formu na jihočeský vrchol sezóny- krajské přebory. Hrálo se 

v tělocvičně KDPM v Rožnově.  

Dne 9. března 1976 byl sehrán krajský turnaj žáků. Ze 47 chlapců dopadl nejlépe 

Hrach před Böhmem. V dívkách kralovala mladičká Lerchová, u které se stolně tenisové 

geny nezapřely, neboť zdědila ping-pongové umění po matce.96 

Opět na začátku soutěžního roku 1976/77 se sjeli nejlepší hráči a hráčky 

Československa do Českých Budějovic, aby zde změřili své síly v kontrolním turnaji. 

Z turnaje se omluvil náš nejlepší hráč Orlowski kvůli studijním povinnostem. Z vítězství 

se podruhé za sebou radoval Kunz před Ovčaříkem a třetím Dvořáčkem. V ženách se 

z vítězství radovala Uhlíková. Za ní na druhém místě skončila Veithová následovaná 

Žižkovou.97 

Vítězem okresního přeboru ČB se stal Fr. Böhm, který prošel celý turnaj bez 

ztráty jediného setu. Za ním skončil jeho deblový partner Truhlář. Třetí místo 

vybojovali Štícha s Kmochem. V ženské kategorii, která rok od roku upadala, vyhrála 

Lerchová. Smutná zpráva postihla příznivce celuloidového míčku na jihu Čech. Ve věku 

54 let zemřel Vladimír Polesný, dlouholetý jihočeský předseda.98  

Krajským přeborníkem se na půdě Pelhřimova stal teprve sedmnáctiletý Fr. 

Böhm. Své vítězné tažení zhodnotil takto: „Neměl jsem formu, měl jsem těžký los, už ve 

2. kole jsem hrál s Martenkem, který už mě letos smazal, pak s Kaliniczem, Janatou, 

                                                 

96 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
97 Jihočeská pravda, 19. 9. 1976. 
98 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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Martincem a Pacnerem. Najednou jsem, ale byl ve finále, tak jsem si řekl: teď už nemáš 

co ztratit“.99 

 Ve finále přehrál Böhm prvoligového Pacnera 3:2 na sety. Finále žen bylo jasnou 

záležitostí Lerchové, která nedala Šmídové šanci a zvítězila hladce 3:0 (11, 14, 5). 

Čtyřhru mužů ovládla dvojice Doubek-Pacner. Dámskou čtyřhru vyhrály Lerchová se 

Šmídovou. Titul přeborníků v mixu získala dvojice Truhlář-Koutná. Sezóna 1976/77 

skončila úspěchem pro družstvo Škody ČB. Hráči Škody vybojovali v druhé národní lize 

2. příčku. 

 
Obrázek 15. Na obrázku je znázorněn František Böhm, vítěz okresního a krajského přeboru 
Jihočeského kraje v roce 1977. Fotografie byla pořízena těsně po vítězství na krajském přeboru, kde 
bylo Böhmovi pouhých 17 let. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 

Sezóna 1977/78 přinesla radost stolním tenistům v Týně nad Vltavou, kde jim 

byla otevřena nová hala pro stolní tenis. Zasloužil se o to zejména František Žák, bývalý 

ředitel OKS v ČB a vychovatel hněvkovického učiliště.100 

Motor ČB vstupoval do své další sezóny s velkými cíly. Oddíl měl v té době 12 

družstev. Hlavními trenéry byli Vokurka a Šmídová. Výborných výsledků dosahoval 

oddíl v mládežnických kategoriích. Ženy po několika odchodech a příchodech setrvaly 

                                                 

99 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
100 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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v druhé nejvyšší soutěži – Národní lize. Muži nastupovali v nejvyšší jihočeské soutěži 

KP. I a v polovině této soutěže byli na prvním místě. Přebory starších žáků vyhrál Holík 

z Motoru. Další titul krajské přebornice vybojovala opět hráčka z Českých Budějovic 

Veselá před Spěvákovou (obě Start). 

Okresním přeborníkem pro rok 1978 se stal František Böhm. Ten se utkal i o pár 

týdnů později ve finále krajského přeboru, kde mu porážku oplatil pelhřimovský Michal 

Pacner. Ženskou přebornicí jižních Čech se stala Pomejová z Chlumu. Dorosteneckou 

soutěž ovládl Jareš před Staňkěm (oba Start). V soutěži dorostenek kraloval oddíl 

Motoru, který zabral všechna medailová umístění – 1. Spěváková, 2. Lončíková, 3-4. 

Veselá a Smrtová.101 

Druhého dubna 1978 se uskutečnil 1. ročník turnaje na počest dlouholetého 

předsedy Škody Vladimíra Polesného. Výsledek turnaje kopíroval krajské přebory, když 

se z vítězství radoval Michal Pacner před Fr. Böhmem.102 

V druhé lize skončili hráči Škody ČB na čtvrtém místě. Nejúspěšnějším hráčem 

českobudějovických byl Böhm, když dokázal zvítězit v 75 utkáních a z 12 odešel 

poražen. Dalšími úspěšnými hráči byli Truhlář a Štícha, kteří měli úspěšnost okolo 70%. 

Nejlepšími hráči Českobudějovicka za rok 1978 byli podle jihočeského žebříčku:  

Muži: Böhm (2.) 

Ženy: Papanová – (2.) 

Dorostenci: Staněk (2.) 

Dorostenky: Spěváková (1.).103 

 Celuloidovou sezónu 1978/79 odstartoval kontrolní turnaj československé 

reprezentace pořádaný v Českých Budějovicích. Do místní sokolovny se sjeli nejlepší 

hráči a hráčky naší republiky, aby předvedli své ping - pongové umění. Nejlepší formu si 

na jih Čech přivezl Orlowski a Dubinová.104 

 Okresním přeborníkem se stal opět Böhm, který ve finále zdolal Mikoláška. Debl 

ovládla dvojice Böhm-Štícha a v soutěži mixu nenašli přemožitele Truhlář se 

Spěvákovou.  

                                                 

101 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
102 Jihočeská pravda, 2. 4. 1978. 
103 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
104 Tamtéž. 
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Nejlepší hráči kraje se sjeli do Písku na další ročník přeborů. Největším 

překvapením turnaje bylo vyřazení Böhma, kterého doslova „přejel“ Martenek 3:0 na 

sety. Zaváhání krajské dvojky plně využili bratři Pacnerové. Ve finále se radoval Michal, 

který porazil svého bratra po velkém boji 3:2. Ženský singl ovládla Spěváková před 

Lončíkovou.105 

 V národní lize se udržely celky Škody (5.) a Motoru ČB (10.). Ženy Motoru a Startu 

ČB taktéž setrvaly pro nadcházející ročník v národní lize, když skončily ve spodních 

patrech tabulky na osmém a devátém místě. 

 Nový ročník stolního tenisu 1979/80 přinesl rozpad klubu KDPM. Většina hráčů 

tak přešla do Startu. Jednalo se o Bürgera, Trajera, Číhala a Nováka. Ligová klání 

v Českých Budějovicích byla viděna v hernách Motoru a Škody ČB. Oba týmy 

nastupovaly v téměř nezměněných sestavách:  

Motor „A“ – J. Hornych, Mühlstein, Kalinicz, Meduna, v záloze pak hráči Korbel, Fiala, Řežáb      

a trenér Vokurka, 

Škoda „A“ – Fr. Böhm, Štícha, Mikolášek, bratři Kmochové, Jindra.106 

 František Böhm vyhrál v této sezóně, co se dalo. K titutu okresního přeborníka, 

přidal vítězství na krajském šampionátu, kde zvítězil ve všech kategoriích (singl, debl, 

mix). Finále bylo vyrovnanou partií mezi Böhmem a Michalem Pacnerem. Právě 

pelhřimovský hráč prohrál těsně 2:3 (-13, -4, 18, 18, -20). Kategorii žen ovládla opět 

Spěváková ze Startu ČB. Nejlepšími dorostenci krajského šampionátu se stali                 

P. Hornych (Motor) a Spěváková. V národní lize si důstojně vedl celek Škody ČB, který 

skončil na třetím místě. Bohužel poslední dvanáctý, skončil Motor. Tomu scházel 

především Martenek, který přestoupil do Jitexu Písek.107 

 Do nové sezóny 1980/81 již nenastoupily ženy Startu ČB. Kvůli odchodu své 

nejlepší hráčky, museli funkcionáři oddílu národní ligu odhlásit. To vedlo k rozpadu 

původního družstva. Řada hráček odešla do Tábora a Lerchová do Slávie Praha. 

V Národní lize zůstalo tak pouze družstvo Motoru ČB, které se drželo po celou dobu 

v polovině tabulky.108 

                                                 

105 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
106 Tamtéž. 
107 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
108 Tamtéž. 
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 Okresním přeborníkem se stal v tomto roce Böhm před Staňkem ze Škody. 

V deblu zvítězila dvojice Böhm-Štícha. Kategorii žen vyhrála Papanová před Nýdlovou, 

obě hráčky Motora. Titul krajského přeborníka obhájil Böhm před Martenkem. Debl 

vyhrála dvojice Štícha-Böhm před Truhlářem se Steinbauerem. Poslední dva jmenovaní 

společně s Jarošem a Jindrou dovedli mužstvo Startu ČB k postupu do Národní ligy. 

Krajským přeborníkem se v roce 1981 stal Heidler z VTJ Písek.109 

 Na konci roku byly vydané žebříčky jižních Čech. Podle těch se nasazovalo 

v dalším soutěžním ročníku 1981/82. 

Muži: 1. Böhm, 2. Michal Pacner, 3. Doubek, 4. Truhlář, 5. Chlápek, 6. Martin Pacner, 7. Štícha, 

8. Steinbauer, 9. Jindra, 10. Haluška,  

Ženy: 1. Papanová, 2. H. Lončíková, 3. Z. Lončíková, 4. Šmídová, 5. Veselá,  

Dorostenci: 1. P. Böhm, 2. Sechovec, 3. R. Sekyra, 4. Šimák, 5. Hubata, 6. Procházka,                  

7. Hovorka, 8. Smrž, 9. Kroupa, 10. Dušek, 

Dorostenky: 1. Veselá, 2. Marešová, 3. Schulzová, 4. Štěpánová, 5. E. Lerchová.110 

 V NL skupiny A měli českobudějovičtí opět dvojí zastoupení. Ke stálému členovi 

této soutěže oddílu Škoda přibyli hráči Startu ČB. Sezóna dopadla vítězstvím Škodovky! 

Zasloužil se o to kádr posílený o Martenka a Staňka, kteří doplnili kvalitní hráče Böhma 

a matadora Štíchu. Na opačném konci tabulky se po celou dobu soutěžě pohybovali 

hráči Startu ČB ve složení – Hornych, Steinbauer, Korbel a nejlepší z mužstva Truhlář. 

Oddíl Pedagogu stále více začal promlouvat mezi nejlepší, především v mládežnických 

kategoriích.  

 Nový ročník 1982/83 přinesl celou řadu zajímavých turnajů a výsledků. 

V listopadu 1982 se konal turnaj žactva v tělocvičně Škody ČB. V kategorii starších žáků 

zvítězil Bauer před domácím Vrzalem. Dvouhru starších žákyň vyhrála Pavlíková ze 

Startu. Mladší žáky vyhrál Oliva z Tábora a Dreschlerová z Motoru.111 

 Okresním přeborníkem pro rok 1982 se stal Martenek před Böhmem a Staňkem. 

Na děleném třetím místě skončil také Pražák ze Startu. V ženách zvítězila Šmídová před 

Smrtovou. Debl patřil dvojici Böhm-Martenek a Šmídová-Nýdlová. Mix vyhrál Korbel se 

Šmídovou. Nejlepším okresním dorostencem se stal Hlaváček a Smrtová. Na dalším 

                                                 

109 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
110 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
111 Jihočeská pravda, 14. 12. 1982. 
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turnaji se sešli nejlepší hráči z celého kraje. Titul přeborníka v roce 1983 vybojoval opět 

Böhm před Brychtou. Juniory ovládl Hubata (Pedagog) a Šopová z Motoru. Ta skončila 

na pěkném 10. místě na turnaji talentů ČSR v Prostějově.112 

 V lize skončil celek Škody na 7. místě a ženy Motoru obsadily stejnou pozici. 

V nejvyšší jihočeské soutěži KP I. kraloval tým Startu ČB, který neztratil ani bod. V KP II. 

(skupina A) zvítězilo třetí družstvo Startu. 113 

 Než došlo k novému ročníku 1983/84, vydal jihočeský výbor stolního tenisu 

nasazovací žebříčky: 

Muži: 1. Böhm, 2. Heidler, 3. Valenta, 4. Martenek, 5. Truhlář, 6. Pacner, 7. Steinbauer,             

8. Bauer, 9. Kašpar, 10. Balčák, 11. Pražák, 12. P. Böhm, 

Ženy: 1. Šmídová, 2. Lončíková, 3. Smrtová, 4. Nýdlová, 5. Marešová, 

Dorostenci: 1. Hubata, 2. Šimák, 3. Pacner, 4. Rezek, 5. Hlaváček, 

Dorostenky: 1. Smrtová, 2. Štěpánová, 3. Miškovčíková, 4. Šejbová, 5. Šopová, 

Starší žáci: 1. Bauer, 2. Hanzl, 3. P. Kortus, 4. R. Pacner, 5. Vrzal, 

Starší žákyně: 1. Šopová, 2. Dušková, 3. Šejbová, 4. Pavlíková, 

Mladší žáci: 1. Truhlář, 2. Janota, 3. Smažík, 4. Oliva, 

Mladší žákyně: 1. Šopová, 2. Šejbová, 3. Nováková. 

 Okresním přeborníkem se v roce 1983 stal Truhlář před Štíchou. Na děleném 

třetím místě skončil mladší z Böhmů společně s Martenkem. Největší favorit F. Böhm 

se z turnaje kvůli studijním povinnostem omluvil. Nejlepším hráčem okresu ČB se 

v soutěži dorostu stal P. Vrzal. Druhé místo získal Vybíral, třetí Urbánek s Bromem. 

Dorostenkám kralovala stále se zlepšující Šopová, která jako jedna z mála dokázala 

konkurovat jiným hráčkám v naší republice. Právě v tomto roce si přivezla z přeboru 

ČSSR dvě medaile. Na turnaji konaném v Sedlačanech získala Monika Šopová stříbrnou 

medaili, k té přidala ještě vítězství v soutěži smíšených dvojic.114  

 Dne 20. října 1983 se uskutečnila Velká cena veteránů v ČB. Hrálo se v místní 

sokolovně v několika kategoriích. Nejlepšího výsledku pro českobudějovické vybojovali 

v kategorii 50+ Miroslav Řežáb ze Startu a V. Peřinka v kategorii 60+, kde skončil těsně 

pod stupni vítězů na čtvrtém místě.115 

                                                 

112 Jihočeská pravda, 5. 1. 1983. 
113 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
114 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 2. 
115 Jihočeská pravda, 20. 10. 1984. 
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 V lednu byly sehrány krajské přebory žactva. Z vítězství se radovala Šopová před 

Pavlíkovou ze Startu. Z chlapců si odvezl pěkně druhé místo Brom ze Škody ČB. Další 

výborné talenty produkoval oddíl Motoru ČB, jednalo se především o hráče Tománka    

a Soustružníkovou, kteří vybojovali na turnaji žactva v Táboře třetí a druhé místo 

v kategorii mladších žáků a žákyň.116 

 Další ročník jihočeských soutěží 1984/85 se rozběhl na začátku září. O nejlepší 

hráčku přišel v tomto roce Jihočeský kraj. Monika Šopová, v té době třetí nejlepší 

hráčka Československé republiky v kategorii mladších žákyň, přestoupila do střediska 

stolního tenisu ve Vlašimi. Jihočeský stolní tenis tak přišel o vedoucí závodnici ve všech 

kategoriích (ženy – ml. žákyně). V čele žebříčku mužů byl F. Böhm, kterého však čekal 

nástup na vojnu. Zajímavostí bylo, že v první dvacítce nejlepších hráčů jich bylo devět 

z okresu České Budějovice, sedm z Písku a čtyři z Pelhřimova. Jiné okresy v té době 

neměly špičkové hráče. Okresním přeborníkem ČB se v tomto roce stal Staněk před 

Truhlářem (oba Škoda). Ženskou kategorii opanovala Spěváková před Marešovou. 

V dorostu byl nejúspěšnější Pavel Vrzal před Petrem Vrzalem a na třetím místě skončili 

Kvašňovský a Brom. Krajským přeborníkem mužů se ve svých 42 letech stal Martin 

Pacner. Stříbro vybojoval Martenek a bronz získali Jareš s Konrádem.117 

 Tento rok však nebyl úspěšným pro družstvo Škody ČB. Tým, který ještě nedávno 

bojoval o první ligu, sestoupil z národní soutěže. Pozitivní zprávou byly výborné výkony 

českobudějovického matadora Řežába, který byl v ČSR na první pozici mezi veterány 

v kategorii 60+.118 

 V lednu 1985 se konaly přebory žactva. Přeborníkem starších žáků se stal Jan 

Janda ze Škody.119 O týden později se konal krajský turnaj mladších žáků. Ten skončil 

triumfem hráčů z Budějovic. Ve starších vyhrál Pacner (Pedagog) a Monika 

Drechslerová z Motoru. Mezi mladšími žákyněmi byla nejlepší Soustružníková před 

Drechslerovou.120  

 Žebříčky po konci všech soutěží vypadaly takto: 

                                                 

116 Jihočeská pravda, 27. 2. 1984. 
117 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 9. 
118 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 6. 
119 Jihočeská pravda, 21. 1. 1985. 
120 Jihočeská pravda, 28. 1. 1985. 
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Muži: 1. Sýs, 2. Zima, 3. Konrád, 4. Mryglot (všichni VT Písek), 5. Martin Pacner, 6. Truhlář,       

7. Zajíček, 8. Michal Pacner, 9. Štícha, 10. Pražák, 11. Hlaváček, 12. Cibulya, 

Ženy: 1. Spěváková, 2. Lončíková, 3. Miškovčíková, 4. Marešová, 5. Kuchtová, 

Dorostenci: 1. Bauer (PT), 2. Kortus (Net.), 3. R. Pacner (PE), 4. Hanzl, 5. Pavel Vrzal, 

Dorostenky: 1. Kuchtová (VS), 2. Smržová (VS), 3. Pavlíková, 4. Nartáková, 5. Sejbová, 

St. žáci: 1. Truhlář (VS), 2. Janda (Šk), 3. Tománek, 4. Matějka, 5. Růžička, 

St. žákyně: 1. Sejbová, 2. Drechslerová, 3. Nováková, 4. Jiskrová, 5. Soustružníková, 

Ml. žáci: 1. Janota (Mir.), 2. Lukjanov (Studená), 3. Hondlík, 4. Matouš, 5. A. Korbel, 

Ml. žákyně: 1. Soustružníková, 2. Jiskrová, 3. Martina Drechslerová.121 

 V sezóně 1985/86 již nehájil jihočeské barvy, dlouholetý šampión Fr. Böhm, který 

odešel hrát stolní tenis na Slovensko do nejvyšší soutěže, kde patřil k nejlepším hráčům 

celé soutěže. Po sestupu Škody ČB hrál tým nejvyšší jihočeskou soutěž KP. I. Zde skončil 

za suverénním Pelhřimovem na druhém místě. V únoru 1986 probíhal turnaj mládeže 

na Pedagogu. Na turnaj dorazilo přes 120 stolních tenistů a tenistek. Dařilo se 

především mladíkům z Motoru. Mladý Tománek vyhrál starší žáky, Soustružníková pro 

změnu mladší žákyně a druhé místo získala v kategorii st. žákyň.122 

 Okresním přeborník ČB se stal Truhlář, který navázal na své tituly z let minulých. 

Ve finále porazil Řežába ze Škody ČB. Třetí místo obsadili mladíci Janda s Korbelem. Ve 

čtyřhře se radovali Korbel s J. Hornychem. Dorosteneckou soutěž ovládl Pavel Vrzal, 

který přemohl v boji o okresní primát Tománka. Nejlepším krajským závodníkem se stal 

nestárnoucí Martin Pacner. Navíc se svým osmnáctiletým synem zvítězil i v soutěži 

deblů. Druhé místo v jednotlivcích vybojoval Truhlář. Bronzové medaile si odnesli hráči 

Zajíček s Martenkem. Pavel Kortus z Netolic zvítězil na přeborech mezi juniory. Ve 

finále porazil Matějku. Bronz putoval k Bauerovi a Truhlářovi z Tábora.123 

 Po odchodu a poklesu formy řady hráčů byly České Budějovice v sezóně 1986/87 

bez ligových soutěží. Mladší generace stále ping-pongově dorůstala, a tak v popředí 

nejlepších hráčů se objevovali zkušení hráči. Českobudějovický okresní žebříček byl 

následující:  

Muži: 1. Truhlář, 2. Hlaváček, 3. Steinbauer, 4. Pražák, 5. Korbel, 6. Řežáb ml., 

Dorostenci: 1. Tománek, 2. Janda, 3. Pavel Bakalář,  

                                                 

121 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 18. 
122 Jihočeská pravda, 29. 1. 1986. 
123 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 21. 
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St. žáci: 1. Tománek, 2. Matouš, 3. Smolík, 

Ml. žáci: 1. Matouš, 2. Žaloudek, 3. Vávra.124 

 Na tradičním přeboru okresu nenašel přemožitele Steinbauer. Další pořadí:         

2. Hlaváček, 3-4. místo Korbel a Hájek. Juniorskou kategorii ovládl Janda před 

Tománkem. Stejné pořadí dorostenců bylo i na krajském šampionátu. V mužské 

dvouhře se překvapivě radoval Miroslav Vilímek z VTJ Písek. Nejlepším hráčem ČB byl 

stříbrný Hlaváček. V ženách zvítězila Havlíčková ze Startu před Novákovou. Ta si 

spravila chuť v soutěži dorostenek, kde nenašla přemožitelku. 

 Po suverénní jízdě českobudějovické Škody krajským přeborem došlo na boje      

o NL. V té bohužel hráči z jihu nestačili na celky Sokolova a Prahy. Za Škodu v té době 

nastupovali Truhlář, P. Böhm, Steinbauer a Hlaváček. 125 

 Další ročník stolního tenisu 1987/88 byl na jihu Čech bez ligových soutěží. Vše 

měl napravit příchod Františka Böhma, který se vrátil do Škody ČB ze Slovenska. 

Společně s ním hráli v „A“ týmu jeho bratr, Daniel Hlaváček, Steinbauer a Truhlář.       

Po polovině sezóny však mužstvo ČB figurovalo na druhém místě, nestačilo na vojáky 

z Písku, když jim podlehlo v prvním zápase 6:12. V odvetném utkání se výkony otočily. 

Soustředěný výkon hráčů ČB dovedl tým k vítězství 15:3. Tento výsledek jim zaručil 

prvenství v soutěži a postup po dvou letech opět do NL.126 

 Ženský stolní tenis pěstoval v jihočeské metropoli především oddíl Motoru. 

Motor ČB hrál v ženské kategorii nejvyšší jihočeskou soutěž KP. I. V této sezóně musel 

tým hájit svá přední umístění z minulých let bez Soustružníkové, která odešla do 

vrcholového střediska Vlašimi. Tato mladičká stolní tenistka patřila v té době do širší 

žákovské reprezentace ČSR a byla tak dalším talentem po Monice Šopové, která odešla 

do vrcholového střediska. Trenér Motoru Vokurka hovořil o situaci v klubu následovně: 

„V nové sezóně budou hrát dva týmy v KP I: jeden je složený ze zkušených hráček 

Lavičkové, Moniky Drechslerové, Papánové a Nýdlové, druhé pak z mladých nadějí – 

Martině Drechslerové je dvanáct, Králové deset a Haničce Šopové dokonce teprve osm 

let. O budoucnost stolního tenisu v Motoru nemusíme určitě mít obavy!“127 

                                                 

124 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 28. 
125 Tamtéž. 
126 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 48. 
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 V listopadu 1987 proběhl přebor ČB. Vítězem se poprvé stal hráč Pedagogu 

Korbel. Za ním skončil Steinbauer, na stupně vítězů se podívali ještě Tománek a Seik. 

Mezi ženami zvítězila Lavičková, stříbrná skončila Drechslerová a bronz patřil Nýdlové  

a Pavlíkové. Mužskou čtyřhru ovládla dvojice Steinbauer-Hlaváček. Mix pak vyhráli 

Tománek s Drechslerovou.128 

 Na konci roku odjeli českobudějovičtí veteráni stolního tenisu na turnaj do Teplic. 

Výborné druhé místo obsadil v kategorii do 45 let Arnošt Pražák. Těsně pod stupni 

vítězů skončil Smolík mezi hráči 45 až 50 let. Nejlépe dopadla pro naše hráče kategorie 

60 až 65 let. V té zvítězil Vokurka z Motoru před Řežábem.  

Na opačném konci republiky o sobě dala vědět odchovankyně Motoru Monika 

Šopová. Ta na turnaji „O pohár České televize“ obsadila druhou pozici. Den před 

turnajem naladila Monika svoji formu ve Velešíně, kde přehrála všechny muže a celý 

turnaj vyhrála.129    

Krajským vítězem se v tomto roce stal Daniel Hlaváček, který ve finále přehrál 

svého zkušenějšího týmového kolegu Fr. Böhma. Na krajském přeboru starších žáků se 

ze svých prvních titulů radoval Michal Vávra, který zvítězil ve všech kategoriích.           

Po singlu ovládl společně s Žaloudkem a Drechslerovou také soutěž deblů.130 

Další závodní ročník 1988/89 přinesl výborné výsledky Škody ČB v NL. Cíl před 

sezónou byl jasný. Skončit do osmého místa zaručující nadstavbovou část. Ten hráči 

Škody splnili nadmíru, když vybojovali po základní části skvělé čtvrté místo. Nejlepších 

výkonů dosahovala stálice jihočeského stolního tenisu Fr. Böhm. Tomu značně 

sekundoval nestárnoucí František Truhlář. Dalšími hráči základu byli P. Böhm                  

a Hlaváček. Novou posilou byl příchod mladíka Kortuse z Netolic. Po konci základní 

části se vedení týmu rozhodlo dát šanci svým dorostencům. První zkušenosti v lize 

sbírali hráči Vávra, Tománek, Janda a Smažík. V záloze měl oddíl ještě dalšího mladíka 

Pavla Krlína.131 

Okresním mistrem se stal v tomto roce Fr. Böhm. Druhý skončil Pražák a bronz 

vybojovali Steinbauer s Hlaváčkem. Ženy ovládla Monika Drechslerová. Výbornou 

                                                 

128 Jihočeská pravda, 5. 11. 1987. 
129 Jihočeská pravda, 27. 12. 1987. 
130 Schovánek, D. (1997). Historie stolního tenisu a badmintonu ve městě České Budějovice. (Diplomová 
práce). Č. Budějovice: PF JCU., s. 47. 
131 Kronika Pavla Smolíka, 1984-1999. s. 62. 
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sezónu prožilo také družstvo žen Motoru. Především sestry Drechslerovy dovedly oddíl 

po šestiletém čekání zpátky do ligové soutěže. 

V říjnu roku 1988 se konal krajský přebor žactva. Mladší žáky vyhrál Josef 

Jungwirt z Čejetic. Ml. žákyně ovládla Králová před H. Šopovou. V kategorii starších 

žáků se z vítězství radoval Urban z VS Tábor. Stejnou kategorii vyhrála budějovická 

Drechslerová. Soutěže čtyřher zvládla nejlépe dvojice Urban-Jirek a Drechslerová-

Smolíková. V mixu vyhrála dvojice Korbel s Královou.132 

Konec sezóny přinesl vrchol pro starší ročníky. V dánském Aarhusu se konalo 

mistrovství světa. Své zastoupení měl i jihočeský stolní tenis a vedl si nadmíru dobře! 

Karel Vokurka skončil dvakrát druhý. Stříbro si z Dánska odvezl také Pražák, deblový 

partner Vokurky. Bronz získala na veteránském mistrovství Božena Lerchová                   

v soutěži dámské čtyřhřy.133  

Na konci soutěžního roku 1989 vydal krajský svaz žebříčky mládeže: 

Dorostenci: 1. Tománek, 2. Krlín, 3. Růžička, 4. Vávra, 5. A. Korbel, 6. Lhotka, 

Dorostenky: 1. Martina Drechslerová, 2. R. Jiskrová, 3. K. Jiskrová, 4. Špetová, 5. Petrovková, 

St. žáci: 1. Urban, 2. F. Korbel, 3. Jírek, 4. Žaloudek, 5. Vošta, 

St. žákyně: 1. Mart. Drechslerová, 2. Špetová, 3. Smolíková, 4. Králová, 5. Zedníková, 

Ml. žáci: 1. Jungwirt, 2. Šimek, 3. Novák, 

Ml. žákyně: 1. Králová, 2. Šopová, 3. Bendová.134  

5. 2 Historie stolního tenisu v Jindřichově Hradci od roku 1945 do roku 
1989 

 Po válce docházelo k postupné obnově stolního tenisu v Jindřichově Hradci           

a jeho okolí. Ping-pong zde zastřešoval spolek s názvem Dynamo. O pár let později se 

přejmenoval na TJ Slovan JH. Oficiální činnost oddílu byla obnovena 1. ledna 1950. 

Zásluhu na tom měl především Tomáš Toman, vedoucí oddílu. Dalšími klubovými hráči 

v té době byli- Jaroslav Vošta, Karel Křička, František Hanus, Josef Bláha, Ladislav 

Hadrava, Vladimír Kníže, František Preis, Vladimír Krb, František Jaborník a z žen Marie 

                                                 

132 Jihočeská pravda, 27. 10. 1988. 
133 Jihočeská pravda, 22. 7. 1989. 
134 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 60. 
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Tomanová a Jaroslava Bublová. Oddíl v této sestavě trénoval v letech 1950 – 1958. 

Hrajícím trenérem byl Toman. Základnu stolního tenisu si vytvořili v tělocvičně základní 

školy, která sídlila v ulici Štítného. Od roku 1954 zahájila činnost i mládež. Chuť              

a podmínky byly výborné. Trénovalo se 3x týdně na šesti stolech.135 

V soutěžním ročníku 1951/52 hostil Jindřichův Hradec krajský přebor mužů. 

Turnaj byl hrán za účasti 80 hráčů v hale Na Střelnici. Velkého úspěchu dosáhli místní 

borci Zádrapa s Tomanem, když obsadili 2. místo v deblu. Další soutěžní ročník přinesl 

především přátelská utkání. V té době byl již oddíl oslaben o hráče, kteří odešli na 

vojnu nebo se z Jindřichova Hradce odstěhovali. Největší výkonnost dosahoval v té 

době Toman, který zvítězil na přeborech Jednoty v soutěžním ročníku 1953/54. 

 
Obrázek 16. Stolní tenisté Jindřichova Hradce zleva: Toman, Zádrapa, Bláha, Wurm, Kašpar. Zdroj: 
Osobní archiv Ladislava Mátla. 

 V letech 1954 – 1956 nastal velký rozmach Slovanu. S 80 členy patřil k jednomu 

z největších oddílů v kraji. Dobře se zde také pracovalo s mládeží. To potvrdila na 

krajském přeboru dorostu a žactva L. Mahrová, která zvítězila ve dvouhře i čtyřhře. 

Dalšího úspěchu dosáhla dvojice Mahrová-Zudová, která nejprve zvítězila v kraji a tím 

si vybojovala účast na republikovém turnaji dorosteneckých družstev v Prostějově. Zde 

vybojovaly hráčky Slovanu výborné 5. místo.  

Na konci krajského žebříčku pro rok 1956 figurovali hráči Slovanu na pozicích: 

Muži – 14. Toman,  

                                                 

135 Z osobního archivu L. Mátla. 
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Ženy – 11. Tomanová,  

Dorostenky – 1. Mahrová, 3. Zudová,  

Dorostenci – 10. B. Hlaváček,  

St. žákyně – 1. Bednářová, 2. Nováková, 3. Procházková,  

St. žáci – 6. Hlaváček.136 

V následující sezóně vybojovala již ostřílená dorostenecká dvojice Mahrová-

Zudová 3. místo na přeborech republiky a nestačila pouze na celek Prahy a Ostravy. Ve 

dnech 26. a 27. ledna 1957 zvítězila obě dorostenecká družstva JH na přeborech kraje. 

O rok později svoji dominanci potvrdila. Z krajského přeboru dorostu ve Vodňanech si 

přivezla 11 titulů ze 14 možných. Odtud si vybojovala dvojice Nováková-Bednářová 

účast na přeboru ČSR. Ten se hrál v Červeném Kostelci a děvčata si odtud přivezla 

domů do JH stříbrné medaile! 

V soutěžním ročníku 1958/59 si dělalo ženské družstvo Slovanu ambice na 1. ligu. 

Bohužel po reorganizaci soutěží bylo rozhodnuto, že následující roky se budou hrát 

smíšené soutěže mužů a žen dohromady. Vzhledem k tomu, že muži Slovanu 

nedosahovali takových kvalit jako ženy, mohlo se na první ligu zapomenout. 137 

 
Obrázek 17. Na obrázku vlevo jsou vyobrazeny hráčky Jindřichova Hradce. Zleva – Bednářová, 
Máhrová, Tománová, Nováková. Na obrázku vpravo jsou rovněž hráčky JH Bednářová s Máhrovou. 
Obě vedly krajské žebříčky své mládežnické kategorie. Zdroj: Osobní archiv L. Mátla. 

Po roce 1958 se rozhodli manželé Tomanovi opustit ping-pongové prostředí         

a dále se věnovali především tenisu. Od té doby nastalo ve Slovanu období stagnace. 

Trvalo pár let, než se klub z odchodu manželů Tomanových vzpamatoval.  

                                                 

136 Z osobního archivu L. Mátla. 
137 Z osobního archivu L. Mátla. 



66 

 

V roce 1963 vyhrálo družstvo ve složení – Štipl, Novák, Punda, Zavadil, I. Hlaváček 

okresní přebor. Na jaře 1966 přišly do oddílu nové tváře. Jednalo se o hráče L. Mátla,   

V. Hulíka, F. Floriana a V. Plášila. V té době docházelo k přestěhování hracích prostor. 

Oddíl musel opustit prostory tělocvičny ZŠ v ulici Štítného. Improvizovanou hernu našel 

v jednací místnosti Slovanu, kde strávil hraním stolního tenisu tři roky. Hrála se zde 

opět krajská soutěž. V roce 1968 zajistil Mátl hrací prostory v místní obchodní 

akademii, kam docházel do školy. Hrálo se v chodbách školy na dvou stolech. V roce 

1969 přišel z Dačic Milan Běhan.138 

Na začátku 70. let měl stolní tenis Slovanu adekvátní ping-pongové prostředí. 

Hrálo se v Kreuzgangu, v gotických klenbách minoritského kláštera. Herna byla po 

vybavení plně funkčním stolně tenisovým prostředím. Výhodou byl fakt, že stoly zde 

stály na pevno a nemusely se stavět a zase balit, tím zbylo více času na samotný 

trénink. V tomto prostředí již začínala nová generace stolních tenistů. Jednalo se           

o tyto hráče: Totzauer, Filip a Alan Korbelovi a Vojta Školauda.139 

V druhé polovině 70. let se staral o chod klubu především L. Mátl, který měl na 

starosti i tréninky dětí. Z této doby vzešli hráči Z. Blažek, Nikodým, Pokorný a Kotalík. 

V této dekádě docházelo k velké obměně hráčů. Z klubu během tohoto období odešla 

řada hráčů.  Z těch nejlepších se jednalo o následující hráče: Jan Havel, Milan 

Hromádka a Karel Kovář. Naopak do Slovanu JH přišli v letech 1970 – 1980 hráči 

Chlumu u Třeboně Vladimír a Jan Havlovi a Jan Kouba. S nimi přišly i Marie Pomejová, 

Brkljačová a Věra Novotná, aby obnovily slávu místního stolního tenisu. Pod rukama 

Věry Novákové výkonnostně vyrostli Alan a Filip Korbelovi. V roce 1978 se do JH vrátil 

Stach. Naopak v roce 1980 ukončil svoji působnost ve Slovanu Ladislav Mátl, který 

založil kroužek stolního tenisu na místní základní škole.140 

                                                 

138 Z osobního archivu L. Mátla. 
139 Z osobního archivu L. Mátla. 
140 Z osobního archivu L. Mátla. 



67 

 

5. 3 Historie stolního tenisu v TJ Sokol Studená od roku 1945 do roku 
1989 

Historie stolního tenisu v okrese Jindřichův Hradec byla spojena ještě s jednou 

významnou ping-pongovou oblastí. Stolní tenis se ve Studené začal organizovaně hrát 

v roce 1956. V tomto roce se z učení vrátil Jaroslav Novák. Pinkalo se ve zdejší masně, 

kam byl zakoupen jeden stůl. Další stůl se nacházel v tělocvičně místní základní školy, 

ten sehnal tělocvikář Novorka. Parta okolo Jardy Nováka pravidelně trénovala v místní 

masně a dosahovala prvních úspěchů. Na turnaji v Jemnici obsadil Novák druhé místo   

a společně se svými kamarády slavil prvenství na dalším turnaji v Dačicích v kategorii 

družstev.141 

V roce 1960 se Novák vrátil z vojny a společně s Němcem, Lojkou a Šimánkem 

trénovali v hospodě v Jilmu. Po dvou letech pečlivé přípravy vyráželi na další turnaje. 

Na turnaji v Telči skončil Novák na pěkném druhém místě. O stupínek výš skončili jeho 

mladší kolegové Lojka a Šimánek. První jmenovaný zvítězil v kategorii dorostu. Šimánek 

se radoval z prvenství mezi staršími žáky. V roce 1963 zvítězil Jaroslav Novák na 

okresních přeborech. To nenechalo chladné funkcionáře největšího oddílu okresu 

Slovanu. Další rok již Novák přestoupil do Slovanu, kde si zahrál krajskou soutěž. 

Po dvou letech se nicméně vrátil zpátky do Studené. V roce 1965 zde založil 

oddíl, který přihlásil do okresního přeboru. Do této soutěže však nebylo družstvo 

Studené puštěno, neboť docházelo k protestům jiných oddílů především z okolí 

Třeboně. Tyto kluby odmítaly jezdit do odlehlé Studené, spojení nebylo ideální, a tak 

bylo družstvo zařazeno rovnou do krajské soutěže. V první sezóně skončil tým v sestavě 

Novák, Šimánek, Němec a Karásek zcela beznadějně poslední. O rok později hrála 

Studená opět kraj a hned ve své druhé sezóně se jí podařilo skončit nad sestupovým 

pásmem. Domácí prostředí si stolní tenisté našli v tělocvičně základní školy. Hrálo se na 

čtyřech stolech, vždy v úterý a pátek večer. V této době se do tréninku zapojovali noví 

mladí hráči.142 

Konec 60. let přitáhl k zeleným stolům další nastupující generaci. Jednalo se         

o hráče: Novák ml. Dušek, Buzek, Kantor, Marek, Vinkler. Tato generace získala mnoho 
                                                 

141 Historie oddílu. (2006). Dostupné 22. říjen 2006, z: http://www.pinec-tjsokolstudena.cz/hiatorie-
oddilu/. 
142 Historie oddílu. (2006). Dostupné 22. říjen 2006, z: http://www.pinec-tjsokolstudena.cz/hiatorie-
oddilu/. 
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mládežnických okresních titulů a v kraji si taktéž vedla solidně. V roce 1975 přišli do 

oddílu Jan Maňhal a Jaroslav Martinů. Klub Studené v té době disponoval celou řadou 

kvalitních hráčů a z tohoto důvodu se rozhodl založit i družstvo „B“. Ve své první 

sezóně se družstvo umístilo v horních patrech tabulky, aby další rok ve své druhé 

sezóně v okresním přeboru slavilo postup. Koncem 70. let bylo složení mužstev 

následující:  

Studená „A“ – J. Novák, Šimánek, Karásek, Maňhal, 

Studená „B“ – I. Kantor, Marek, Vinkler, Šílený.143 

 Studená byla na konci 70. let střediskem stolně tenisové mládeže. Na trénink se 

scházelo často i přes 20 dětí. Hrálo se na šesti stolech 2× týdně. Silný byl především 

ročník 1966 (Šimek, Kolařík, Kameník, Šindelář, Janda, Sidor, Mastný, Sušický, Beneš     

a řada dalších). Vedle chlapců zde stolní tenis hrály také dívky Sidorová, Kainová            

a sestry Vinklerovy. Největších úspěchů dosahoval z chlapců Kolařík a v další vlně 

Mastný, Vinkler a Sidor. Dlouhodobého trenéra Nováka posílil ve stejné funkci Ivan 

Kantor. V sezóně 1976/77 dosáhli stolní tenisté Studené dosud největšího úspěchu.   

„A“ tým v sestavě Novák, Kantor, Maňhal a Běhen zvítězil ve své soutěži a vybojoval si 

právo startu v nejvyšší jihočeské soutěži divizi. Studená zde odehrála dvě povedené 

sezóny. Bohužel se tým po odchodu Kantora na studium do Žiliny rozpadl.144 

 Stolní tenisté Studené se rádi zúčastňovali přeborů zemědělských družstev. 

V roce 1978 se muži probojovali až do národního finále, jež se konalo v Albrechticích. 

Odtud si sestava Maňhal, Novák a Karásek odvezla bronzové medaile.  

Začátkem 80. Let měla Studená stále dvě mužstva. První tým hrál v klidném 

středu krajskou soutěž. Do té nastupovali hráči Mastný, Šimánek, Maňhal a další. 

Druhé mužstvo muselo po reorganizaci soutěží do okresního přeboru. Okresní soutěž 

dokonce několikrát vyhrálo a při útoku na krajskou soutěž vždy ztroskotalo v kvalifikaci. 

Úspěch v podobě postupu z okresního přeboru se podařil v sezóně 1984/85. Studená 

„B“ se opírala především o stolní tenisty Sidora, Šimka, Martinů, Kameníka a Kollmana. 

V roce 1985 odešli postupně na vojnu Tomáš Mastný, Roman Sidor a Jarda Kameník. 

                                                 

143 Historie oddílu. (2006). Dostupné 22. říjen 2006, z: http://www.pinec-tjsokolstudena.cz/hiatorie-
oddilu/. 
144 Historie oddílu. (2006). Dostupné 22. říjen 2006, z: http://www.pinec-tjsokolstudena.cz/hiatorie-
oddilu/. 
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Tím došlo k výraznému oslabení obou týmů. Výraznou posilou, která je částečně 

nahradila a pomohla k udržení v krajských soutěžích, byl Ivoš Šířa. Po vojně se do týmu 

opět vracejí bývalé opory Mastný se Sidorem, ti se stali stavebním kamenem prvního 

mužstva společně s Novákem a Maňhalem.145 

5. 4 Historie stolního tenisu v Pelhřimově od roku 1945 do roku 1989 

 Dalším významným místem, kde se stolní tenis hrál na výborné úrovni, byl 

Pelhřimov. Pelhřimov po nové reorganizaci krajů v roce 1960 spadal pod Jihočeský kraj, 

proto byla jeho stolně tenisová historie od tohoto roku analyzována. Zejména 

pelhřimovský hráč Michal Pacner vlétl do své první jihočeské sezóny mimořadně, když 

zvítězil na krajských přeborech mužů a zaskočil všechny favority. První tým Pelhřimova 

skončil v soutěžním roce 1960/61 ve středu tabulky v soutěži krajského přeboru. Další 

rok 1961/62 už tak úspěšný pro hráče Pelhřimova nebyl. Potýkali se s marodkou                  

a kolísavou formou, která zapříčinila sestup do krajského přeboru II.146 

 V dalším soutěžním ročníku 1962/63 pokračovala krize pelhřimovského stolního 

tenisu. Špatný byl zejména přístup a další neobjasněné problémy uvnitř klubu. Ten 

způsobil nenastoupení do řady utkání v krajském přeboru II. Krajský svaz rozhodl se 

znevažováním soutěže skoncovat a udělil Pelhřimovu kontumační prohry, aby následně 

Pelhřimov z krajského přeboru vyloučil a automaticky ho zařadil na seznam 

sestupujících. Pro klub to byla velká rána, neboť hráčské kvality bezesporu tento klub 

měl. O tom svědčí i bilance, neboť Pelhřimov neprohrál jediné utkání, do kterého 

nastoupil. 

Další soutěžní ročník 1963/64 přinesl mnohem větší odhodlání a chuť do sportu 

s celuloidovým míčkem. Hráči Pelhřimova po vítězství v okresním přeboru přešli i přes 

kvalifikační boje. V nich přemohli celky ze Sezimova Ústí a Jindřichova Hradce.147 

 Další dva ročníky přinesly boj o zachování stolního tenisu v Pelhřimově. Kvůli 

nedostatkům financí nebylo pořádně kde hrát. Veškeré finance dávala Jednota na 

                                                 

145 Historie oddílu. (2006). Dostupné 22. říjen 2006, z: http://www.pinec-tjsokolstudena.cz/hiatorie-
oddilu/. 
146 Kronika Pavla Smolíka, 1958 – 1963. 
147 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
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fotbal a hokej. Situaci v místním oddílu zhodnotil nadějný hráč Král takto: „Rád bych 

jezdil na turnaje. Ovšem na žádný jsem ještě nebyl vyslán, nikdy jsem nevěděl, kdy         

a kde nějaký je. Propozice přijdou na sekci, tam se uloží a tím to končí.“148 

 Rozvoj klubu začal od roku 1965, kdy se situace v klubu zlepšila. V následujících 

dvou sezónách slavil tým Pelhřimova vždy postup. Ten poslední v závodní sezóně 

1966/67 znamenal postup do II. ligy! Zasloužila se o to sestava ve složení- bratři 

Pacnerové, Král a Hadrava.  

Do premiérového ligového ročníku 1967/68 nastoupili pelhřimovští v totožné 

sestavě. Tým byl navíc doplněn o mladého hráče Kalinu a v záloze oddíl počítal 

s pomocí Roubíčka, Poula a Maška. Ligové zápasy hrál klub ve velkém sálu hotelu 

Slavie. Hned první ročník zvládlo družstvo Pelhřimova na jedničku a splnilo cíl záchrany. 

Skončilo páté, o místo před Škodou ČB, a stalo se tak vůbec nejlepším jihočeským 

celkem. To by ještě před pěti lety nikdo netipoval. 

Do dalšího ročníku druhé ligy 1968/69 byl tým posílen o Doubka, který přišel 

z vojny. Pelhřimov těžil především z vyrovnanosti kádru. Hlavním trenérem oddílu byl 

otec hrajících synů A. Pacner. Podmínky byly tvrdé, trénovalo se 4x týdně dvě hodiny. 

Tento čas strávený za zelenými stoly se projevil i do tabulky druhé ligy. Pelhřimovští 

vylepšili své tabulkové postavení z minulého ročníku a obsadili třetí místo! Klub měl 

ještě druhé družstvo, které nastupovalo v okresním přeboru a drželo se uprostřed 

soutěže.149 

Soutěžní ročník 1969/70 přinesl historicky nejlepší umístění pelhřimovských ve 

druhé lize. V nově reorganizované soutěži druhé ligy, která se rozrostla z původních 

osmi týmů na dvanáct, skončili hráči Pelhřimova na druhém místě! Úspěšnou sezónu 

zakončil prvenstvím na krajských přeborech Michal Pacner, který se tím dostal i do 

vedení v jihočeském žebříčku stolních tenistů. Druhým nejlépe umístěným hráčem 

Pelhřimova v kraji byl na 4. místě Doubek, který na krajských přeborech prohrál 

v semifinále právě se svým oddílovým kolegou 2:3.150 

Pingpongový rok 1970/71 patřil hráčům Pelhřimova. Ti po loňském druhém místě 

zvítězili v druhé nejvyšší soutěži a zajistili si postup do extraligy! Zasloužila se o to 

                                                 

148 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
149 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
150 Tamtéž. 
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pětičlenná sestava Michal a Martin Pacnerové, Král, Doubek a Kalina. Za necelých 10 

let se dostal Pelhřimov z úplného dna, kdy kvůli chybějícím financím a herním 

prostorám hrozilo rozpuštění, až na samotný soutěžní vrchol. Trenér mužstva Arnošt 

Pacner zhodnotil postup následovně: „Začali jsme se stolním tenisem po návratu 

Michala a Martina z vojny, nejdříve v okresním přeboru, pak jsme hráli oblast, divizi      

a teď čtyři roky druhou ligu. První rok jsme se, jako nováček udrželi, druhým rokem 

jsme hráli střed, loni jsme byli druzí za Škodovkou – nu a letos jsme postoupili.“151 

V tomto soutěžním roce se konal žákovský přebor Pelhřimovska. Kategorie ml. 

žáků patřila Novému Rychnovu, jehož svěřenci skončili na prvních čtyřech místech. 

Vítězem se stal Koňak. Starší žáky ovládl Dušek z Cerekve. V kategorii starších žákyň 

zvítězila Matoušů z Černovic.152 

Soutěžní rok 1971/72 byl bohatý na skvělá utkání prvoligového týmu Spartaku 

Pelhřimov. V úvodním dvojkole první ligy nestačil Spartak na Žižkov Praha, kterému 

podlehl 6:8. Body domácích získali v zápasech tito hráči: Michal Pacner porazil 

Merhauta 2:0, Doubek Haralíka 2:0 a 2:1 Palečka, Martin Pacner 2:0 Merhauta, Stejskal 

Hraběte 2:1 a Kalina Hraběte 2:0.  

Po první půlce ligy byl Pelhřim na sedmém místě z deseti celků. Nejlepší výsledek 

si přivezli hráči Spartaku z Ostravy, kde vybojovali proti domácím favoritům remízu. 

Zejména kvůli vytíženosti a dlouhému cestování se stolní tenisté (PE) hrající první ligu 

nezúčastňovali krajských turnajů. Na ten nejdůležitější si však cestu našli. Na krajském 

přeboru zužitkovali získané zkušenosti z nejvyšší soutěže. Vítězem se stal poprvé 

Doubek, který porazil svého týmového kolegu Michala Pacnera suverénním způsobem 

3:0. Společně získali také titul v mužské čtyřhře.153 

Úspěchy v první lize měly zásluhu na rozvoji stolního tenisu v celém okrese. Stolní 

tenis si našel příznivce i v menších městech a vesnicích, kde se začal hrát stolní tenis 

organizovaně. K nejlepším týmům bojujícím v okresním přeboru o postup patřily týmy 

Humpolce, Pelhřimova „C“ a v druhé skupině Chmelna, ONV Pelhřimov a Lukavec. 

Oddíl Spartaku Pelhřimov nakonec uhájil osmým místem setrvání mezi 

československou tabletenisovou elitou.  

                                                 

151 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
152 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
153 Tamtéž. 
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O tom, že start Pelhřimova v lize přispěl k propagaci tohoto sportu v okrese 

Pelhřimov, svědčí i to, že se stolním tenisem začali v roce 1972 také v Kamenici nad 

Lipou. Bohužel čím se pelhřimovský region nemohl pochlubit, bylo kvalitní družstvo 

žen. Okresním přeborníkem se v tomto soutěžním roce 1972/73 stal při rekordní účasti 

57 hráčů Michal Pacner před Doubkem a svým bratrem Martinem. Nejlepším juniorem 

okresu se stal Dyršmíd před Bohdaneckým. Nadvládu Pelhřimova v jižních Čechách 

potvrdili v tomto roce na krajském přeboru opět hráči Spartaku, kteří v mužské 

dvouhře pustili na stupně vítězů pouze Hadravu ze Škody. Loňské prvenství obhájil 

Doubek. Na třetích místech skončili Michal Pacner a Stejskal. Bohužel 9. místo 

v nejvyšší soutěži znamenalo sestup do NL.154 

V tomto ping-pongovém roce 1973/74 se stolní tenisté Spartaku dočkali nového 

prostředí. Jejich původní herna na lehkoatletickém stadionu nebyla prostředím na 

nejvyšší ligové soutěže. Novou hernou se staly prostory závodního družstva DUP, které 

se přestěhovalo. Jelikož se jednalo o skladovací prostory, byl zde velký nepořádek. Po 

rekonstrukci, o kterou se zasloužili samotní hráči, vznikla nová herna pelhřimovského 

stolního tenisu.155  

Druhý tým Spartaku vybojoval v tomto roce prvenství v KP I. a postoupil tak do 

divize. Ihned po sestupu z první ligy se podařilo prvnímu týmu Spartaku Pelhřimov 

vyhrát národní ligu. Kvůli zdlouhavému cestování a náročnosti soutěže se klub rozhodl 

setrvat v nadcházející sezóně opět v druhé nejvyšší soutěži. O dominanci mužů 

Pelhřimova vypovídal i jihočeský žebříček. Na prvních čtyřech místech Jihočeského 

kraje byli hráči Spartaku v následujícím pořadí – Michal Pacner, Doubek, Martin 

Pacner, Hadrava.156 

První tým Spartaku hrál v sezóně 1974/75 druhou nejvyšší soutěž NL. Pelhřimov 

„B“ se účastnil v tomto roce jihočeské divize. Za druhý tým nastupovali hráči – Talich, 

Kalina, Markvart, Pavouk. Třetí družstvo Pelhřimova nastupovalo v KP II. Za tento tým 

„pinkali“ Smejkal, Veselý, Aubrecht a Kölbl. Stolní tenisté prvního týmu rozhodně tuto 

hru nezapomněli. V tomto ročníku národní ligy zvítězili s velkým náskokem a stejně 

jako předloni odmítli návrat do nejvyšší soutěže. Tahouny týmu byli bratři Martin          

                                                 

154 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
155 Tamtéž. 
156 Z osobního archivu Michala Vávry. 



73 

 

a Michal Pacnerovi, Doubek, Král a Stejskal. Po tomto roce došlo k zúžení jihočeských 

soutěží na dva stupně. Divize jako taková byla zrušena. Nejvyšší jihočeská soutěž se 

nově jmenovala KP I., pod ní byla dále KP II. a další okresní soutěže.  

V ročníku 1975/76 byl Pelhřimov hostitelem evropské ligy. V nové hale bylo 

k vidění utkání mezi ČSSR a Francií. I v tomto soutěžním ročníku si počínali stolní 

tenisté Spartaku v Národní lize na výbornou. Potřetí za sebou se stali šampiony              

a konečně tak postoupili do první ligy. Pelhřimova „B“ skončil na 9. místě v KP I. Tento 

rok však nezastihl hráče z Pelhřimova v optimální formě na přeborech jižních Čech. 

Z vítězství v mužské čtyřhře se radovala dvojice Doubek-Michal Pacner. Jediným 

medailistou v singlu se stal Martin Pacner, který ale musel za stavu 2:1 pro Truhláře své 

semifinálové utkání vzdát vinou zranění. Konec roku přinesl zveřejnění žebříčků. 

Nejlepším hráčem se opět stal Michal Pacner. Další hráči Pelhřimova – 4. Martin 

Pacner, 5. Doubek, 10. Hadrava, 14. Král.157 

Do první ligy nastupovali hráči Pelhřimova „A“ i v následující sezóně 1976/77. 

Zde narazili na vyšší ping-pongovou úroveň, na kterou nebyli ve druhé lize zvyklí. Z 26 

utkání vyhráli pouze dvě, ve zbylých odešli poraženi. Celkově skončili na 

předposledním 13. místě.  

Dobrého výsledku dosáhli žáci Pelhřimova na krajských přeborech družstev. 

Starší žáci obsadili druhé místo, mladší skončili o pozici hůře. Elitní topspiny byly tento 

rok viděny v Pelhřimově. Spartak se svojí novou halou hostil krajské přebory 

jednotlivců. Do finále mužského singlu se probojoval Michal Pacner, ten podlehl ve 

finále Böhmovi. Chuť si spravil společně s Doubkem ve čtyřhře, kde sehraná dvojice 

zvítězila.158 

                                                 

157 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
158 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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Obrázek 18. Tři klíčové postavy pelhřimovského stolního tenisu. Michal Pacner (vlevo), vedoucí týmu 
Arnošt Pacner a Martin Pacner. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 

Na začátku stolně tenisového roku 1977/78 hostil Spartak další významnou akci. 

Tou byl kontrolní turnaj československých reprezentantů. Cena vstupenek se 

pohybovala od dvou do deseti Kč. 

Přeborníkem okresu se stal Doubek, ten ve finále porazil Michala Pacnera. 

Turnaje se zúčastnilo celkem 48 hráčů. Bohužel se v okrese nenacházeli noví hráči, kteří 

by postupně nahrazovali zkušené matadory. Pouze Gurka byl v té době třetím 

nejlepším juniorem jižních Čech. V dalších kategoriích nejlepší hráči Pelhřimova a jeho 

okolí chyběli. 

Vítězem krajského přeboru se stal Michal Pacner, který vytěžil z domácího 

prostředí maximum. Druhý titul získal Michal Pacner ve smíšené čtyřhře, po boku 

Pomejové. Bronzové medaile získali další hráči Spartaku Martin Pacner a Doubek. 

Opět po roce hostil Pelhřimov elitní hráče stolního tenisu. Právě zde se konal 

kontrolní turnaj pro nejlepších 25 hráčů a hráček z českých zemí. Bohužel řada opor 

nedorazila, včetně Orlowského a Panského.  

Okresními přeborníky se stali:  

Muži: 1. Michal Pacner, 2. Doubek, 3-4. Král, Martin Pacner, 

St. žáci: 1. Gyurczovicz, 2. Hovorka, 
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Ml. žáci: 1. Hubata, 2. R. Pacner.159 

 Dalším úspěšným turnajem se pro barvy Spartaku stal krajský přebor pořádaný 

v Písku. V kategorii mužů obsadili první tři pozice hráči Pelhřimova. Z vítězství se 

radoval Michal před svým bratrem Martinem Pacnerem. Bronz vybojoval Doubek. 

Pelhřimov „A“v  druhé nejvyšší soutěži Národní lize skončil na druhém místě. Druhé 

mužstvo Pelhřimova hrálo již několikátou sezónu KP I. Tento rok se umístilo na 

sedmém místě. 

 Okresním přeborníkem se v roce 1980 stal Doubek před Michalem Pacnerem. 

Pacner prohrál ve finálovém utkání 1:2 (9,-9,18). Debl ovládla dvojice Michal Pacner-

Doubek před Martinem Pacnerem, který hrál s Králem. Zápas skončil 2:0 na sety 

(18,17). Tento soutěžní rok 1979/80 se nesl ve znamení druhých míst. Michal Pacner 

skončil na přeborech kraje druhý za Böhmem. První tým dosáhl stejného umístění v NL. 

Druhou příčku vybojovali také hráči „C“ týmu v okresním přeboru, když nestačili na 

hráče SJ Pacov. Poslední sestupové místo patřilo na konci sezóny Pelhřimovu „B“.160 

 Na začátku roku 1980/81 vydal jihočeský svaz stolního tenisu krajské žebříčky. 

Příjemným překvapením bylo třetí místo dorostence Hubaty. V kategorii mužů měl 

Spartak Pelhřimov mezi deseti nejlepšími hráči kraje čtyřnásobné zastoupení (bratři 

Pacnerové, Doubek, Král). Těsně uniklo této sestavě vítězství v NL, když o vedení přišlo 

až na konci ročníku. V okresním přeboru se z vítězství radoval celek N. Cerekev. Další 

pozice obsadily kluby Houserovka, Pelhřimov „C“, N. Rychnov a další.     

Pelhřimovským v roce 1981 postupně dorůstala nová generace. Novými 

nadějnými stolními tenisti byli R. Pacner, Gurka, Hovorka a L. Hubata. Mladíci posbírali 

své první medaile na okresním přeboru mužů. Bronzovou medaili vybojoval na 

žákovském přeboru Král.  Dalším pelhřimovským medailistou byl stříbrný Hubata 

v kategorii starších žáků, bronz přidal R. Pacner.161 

 Sezóna 1981/82 přinesla sestup „A“ týmu. Ten se musel před startem soutěže 

rozloučit s Doubkem, který ukončil kariéru. Stále se zlepšující mladíci však nedosahovali 

                                                 

159 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
160 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
161 Tamtéž. 
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potřebných kvalit, aby zkušeného Doubka nahradili. Bohužel se tak projevila generační 

díra pelhřimovského stolního tenisu.162 

 V sezóně 1982/83 hrál Pelhřimov „A“ KP I. Dlouhodobá opora Michal Pacner 

přenechal své místo mladším. Právě tento hráč byl nejvýše postaveným hráčem 

pelhřimovského okresu v celorepublikovém žebříčku. Michal figuroval v té době na 71. 

místě. Družstvo vedl svými zkušenostmi i výkony jeho bratr Martin. Ten se v tomto 

roce radoval z vítězství v okresním přeboru mužů. Celek Pelhřimova nakonec skončil na 

nepopulárním druhém místě. Naopak se dařilo druhému celku, který zvítězil v KP II. Za 

toto družstvo nastupoval R. Pacner, L. Hubata, Hovorka, Hartl a další. 

 Na začátku nového ročníku 1983/84, předseda K. Vařečka kriticky zhodnotil práci 

s mládeží. Hlavním problémem byl nevyvážený počet trenérů. V Táboře byl jeden 

trenér na čtyři hráče. Opačný extrém se bohužel týkal Pelhřimova. Zde byl evidován 

jeden trenér na 37 hráčů!  

 Po polovině soutěže byl Pelhřimov „A“ na první pozici KP I. Tým byl doplněn         

o mladíky R. Pacnera a Hubatu, kteří se v týmu výborně adaptovali.163 

 V druhé části soutěže neztratili pelhřimovští hráči ani bod a radovali se z postupu 

do kvalifikace, v které ovšem neuspěli. 

 Další stolně tenisový rok 1984/85 byl výjimečným pro Martina Pacnera. Ten se 

stal ve svých 42 letech poprvé krajským přeborníkem. Svůj počin zhodnotil takto: 

„Stolní tenis nelze hrát bez tvrdého tréninku, údery se musí nadřít, sebevětší talent 

nestačí.“164 

 Úspěšný byl rok také pro Pelhřimov „A“, ten opět po roce dokázal zvítězit v KP I. 

skupiny D a utkal se tak v kvalifikačních bojích o národní ligu, kterou hráli vítězové čtyř 

krajských skupin. Na tomto turnaji skončil Pelhřimov druhý, což znamenalo setrvání 

v soutěži. Za první tým už hráli tři Pacnerové, k bratrům Michalovi a Martinovi se přidal 

syn Martina Roman. Ten se vyhoupl na konci sezóny na třetí místo v kraji mezi 

dorostenci. Dařit se začalo také starším žákům, kteří zvítězili na turnaji družstev 

v Táboře. Tým byl složený z hráčů Pacnera, Kmenta a Vaverky.165 

                                                 

162 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
163 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
164 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999. s. 9. 
165 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 13.  
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První tým Spartaku Pelhřimova měl před sezónou 1985/86 vysoké ambice. Chtěl 

konečně po letech projít do druhé ligy. První krok udělal, když zvítězil v nově 

sloučeném KP I. Tím si vybojoval právo startu v kvalifikaci o druhou ligu. Bohužel 

v rozhodujícím zápase prohrál 6:10 s Přimdou. Body získali: Martin Pacner 3, Michal 

Pacner 1, dva debly. Snad stále se zlepšující Martin Pacner potvrdil formu na přeborech 

kraje, kde obhájil loňské premiérové vítězství. Navíc se svým synem zvítězil také 

v mužské čtyřhře.  

V sezóně 1986/87 zvítězil v pingpongovém přeboru Pelhřimovska v kategorii 

starších žáků Pavlík, před Betkou. Nejlepším stolním tenistou byl za uplynulý rok zvolen 

Martin Pacner. Rozhodli o tom čtenáři Nástupu. V nejvyšší jihočeské soutěži se umístili 

stolní tenisté na druhém místě, bod za vítězným celkem Škody. 166 

Stálá sestava Pelhřimova „A“ skončila v této sezóně 1987/88 na třetím místě. 

Druhé mužstvo nastupovalo v KP II. Zde hrálo v klidném středu tabulky. 

Vítězem okresního přeboru Pelhřimova se stal v mužích Michal Pacner. Ženám 

kralovala Aldorfová, dorostencům nadějný Pavlík. V sezóně 1988/89 došlo po 

mnohaletém úsilí stolních tenistů Spartaku k očekávanému postupu do NL! Prakticky 

totožná sestava, která hrála ligové soutěže před pár lety, se podílela na vítězství 

v krajském přeboru. K bratrům Pacnerovým dorostl syn Michala Martin Pacner ml. 

Dalšími stavebními kameny týmu byli Král, Zdeněk Hovorka a Pavel Hovorka. V nižších 

soutěžích se z vítězství v okresním přeboru radoval celek Veselé. V okresním přeboru II. 

zvítězil tým Chmelné před Těmicemi a Božejovem.167 

5. 5 Historie stolního tenisu v Kaplici od roku 1945 do roku 1989 

Historie stolního tenisu na Českokrumlovsku byla spojena zejména s oddílem 

Kaplice. Začátky stolního tenisu v Kaplici se datovaly od roku 1949. Tehdy parta 

nadšenců stolního tenisu založila první oddíl Spartak Kaplice. O založení klubu se 

zasloužili František Herberger a Karel Novák. Později se k nim připojil i Jaroslav 

Rudovský, který se podílel na organizaci stolního tenisu. Začátky byly těžké. Chybělo 

                                                 

166 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999. s. 40. 
167 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999. s. 48. 
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materiální vybavení, stoly, pálky a míčky. Ty byly společně se stoly vyráběny 

podomácku. V tomto období se hrálo pod širým nebem na Sokolské louce. To 

vzhledem k proměnlivému počasí nebylo ideální. Proto se začaly shánět uzavřené 

prostory. Dalšími herními prostory byl Dům u Popěluchů, u Ambrůžků v sedlářské dílně, 

v Novohradské ulici a sokolské klubovně na obci.168 

V letech 1956 – 1959 se klub mnohonásobně rozrostl. Do ping-pongového 

prostředí nahlédli Chromý, Breibisch, Zámečník, John, Cigánik a především osoba 

Zdeňka Maška. Ten se ujal chodu klubu, měl na starosti také mládež, kterou vedl 

k pravidelnému tréninku. Trénovalo se v tělocvičně současného gymnázia a obchodní 

akademie vždy 2× týdně. Na tréninky se scházelo až 30 dětí. Novou hráčskou generaci 

utvořili bratři Bícové, Soldát, V. Růžička, Sýkora, Lukas, Bláha, Sedlák, bratři Drajerové, 

Korbel, Škopek, Mígl, Holcepl a především bratři Tonigerové, Šrámek, Kaloš, Fr. 

Bezpalec, K. Toncar a Jiskra. Tato generace vytvořila organizační a hráčský základ 

oddílu v dalších letech. K růstu výkonnosti přispěl i učitel Ivan Nový. Ten miloval stolní 

tenis a se svými žáky ho provozoval každou hodinu tělocviku. V tomto období se konaly 

v Kaplici na tu dobu velké krajské turnaje.169 

V polovině šedesátých let se trénovalo v bývalé klubovně odboru školního statku 

proti Slovanskému domu a ve dnes již zničených internátech bývalé STS. Tam se rovněž 

hrála mistrovská utkání. Zajímavostí dvoupatrové herny byl fakt, že každý stůl stál 

v jiném patře. Na zápasy se tak muselo přebíhat, divák tak byl ochuzen o řadu zápasů. 

Sportovním mezníkem kaplických mužů byl rok 1964. V tomto roce postoupili hráči 

Spartaku Kaplice do krajské soutěže. Zásluhu na tom měl tým – Mašek, Korbel, Toncar, 

bratři Toningerové, Kaloš, Šrámek a Jiskra.170 

V sezóně 1965/66 si Spartak poprvé zahrál KP II. skupiny B. Společně se 

Spartakem hrál tuto soutěž další kaplický celek Dukla. Ženy stejně jako muži bojovaly 

v krajské soutěži. Stálý výkonnostní nárůst potvrdili hráči Spartaku, kteří ve své 

premiérové sezóně v krajském přeboru II. zvítězili. 

Další soutěžní rok 1966/67 patřil pro změnu družstvu žen. Ty napodobily muže 

z předešlého roku a radovaly se z postupu do krajského přeboru I. Opačnou cestou se 

                                                 

168 Z osobního archivu Ferdinanda Jiskry. 
169 Z osobního archivu Ferdinanda Jiskry. 
170 Tamtéž. 
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vydaly muži Spartaku, kteří spadli z KP I. Dukla Kaplice skončila v tomto roce na 

nepopulárním druhém místě v KP II, které ji nakonec zaručilo postup. 

 Spartak Kaplice se objevil i v tomto roce 1967/68 mezi jihočeskou elitou, když 

nakonec spadl ze soutěže pouze poslední celek Vodňany a Kaplice jako předposlední 

tým minulé sezóny v soutěži setrval. Tento rok bylo k vidění tedy kaplické derby mezi 

hráči Spartaku a Dukly. Vojáky před novou sezónou posílil František Pawlík, jeden 

z nejlepších hráčů Jihomoravského kraje. Ze vzájemných soubojů vyšli lépe vojáci, kteří 

vyhráli obě derby. Dukla Kaplice v tomto ročníku nepoznala chuť porážky a suverénním 

způsobem postoupila do druhé ligy! 

Kvalitu vojáků podtrhl také tým Dukly „B“, který zvítězil v KP II. Muži Spartaku 

Kaplice skončili v klidném středu KP I. Za tento tým hráli hráči jako Jisktra, Tonzauer, 

Tocar, Mašek, Bauer a další. Své vrcholy měli také mladíci stolního tenisu. Na okresním 

přeboru pořádaném v Kaplici zvítězili: st. žáci – Mácha, ml. žáci – Lysý, žákyně – 

Syslová, družstva – Besednice (dívky), SVVŠ Kaplice (chlapci).171  

První ligovou sezónu 1968/69 zahájili vojáci v sestavě Ján, Pawlík, Štícha, Sejkora 

a Hampejs. Zejména Hampejs přispěl k vítězství Dukly v úvodním kole proti SJ Plzeň. 

 Kaplický dorostenec Světlý uzavíral na krajském žebříčku první desítku nejlepších 

dorostenců Jihočeského kraje.  

 
Obrázek 19. Stolní tenisté Dukly Kaplice, nováček II. ligy. Zleva: Pawlík, Velé, pplk Prudil, Štíchá, Ján    
a v pokleku Horák, Sejkora a Meduna. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 

                                                 

171 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
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V tomto roce hostila Kaplice armádní přebory. Hráči Dukly zde suverénním 

způsobem nenašli přemožitele. Další akcí byl turnaj domu dětí a mládeže. První místo 

obsadil pořádající MDDM Kaplice před B-týmem a Milevskem. Černý rok zažil Spartak 

Kaplice, oba jeho celky, jak muži, tak ženy, spadly z nejvyšší jihočeské soutěže 

krajského přeboru I. Dukla hrající druhou ligu se v tomto ročníku umístila na výborném 

čtvrtém místě.172 

 V roce 1969/70 byl vojenský tým Dukly Kaplice rozpuštěn! Diváci tak mohli 

navštěvovat stolní tenis na krajské úrovni. Po reorganizaci vznikla nová soutěž divize. 

Tu si v tomto roce zahráli Spartak Kaplice, který nakonec vlivem reorganizace v nejvyšší 

jihočeské soutěži zůstal. Druhým celkem byl nově vytvořený oddíl z Dukly Kaplice 

MDPM. V desetičlenné divizi se umístil právě celek MDPM Kaplice na osmém místě. 

Poslední byl Spartak.  

Druhý ročník měl za sebou turnaj Domu dětí a mládeže. Kaplice zde zcela 

dominovala, když si odnesla 8 z 9 titulů. Jmenovitě Rybníkář (ml. žáci), Sviták, Peterka-

Sviták (čtyřhra žáků) a 4x družstva. 

Spartak Kaplice hájil v nové sezóně 1970/71 své barvy v druhé nejvyšší jihočeské 

soutěži OP I. Sestava Jiskra, Mašek, Toncar, Toninger, Šrámek a další skončila na 

krásném druhém místě. Druhý mužský celek z tohoto města MDPM hrál Divizi, z které 

stejně jako loni Spartak spadl. Sestava M. Kaplice se točila okolo hráčů Špilauera, 

Kavaie a nejlepšího Máchy.173  

 Okresním přeborníkem se v roce 1971 stal Mácha před Korbelem ze Spartaku 

Kaplice. Bronz vybojoval Špilauer, nepopulární „bramboru“ získal Faltýn. V ženách 

kralovala Keprtová před Šimkovou (obě MDPM). Třetí místo ubojovala Pavelková 

z Chvalšin. Obě mužská družstva setrvala v sezóně 1971/72 ve svých soutěžích. MDPM 

Kaplice se udržel dokonce v jihočeské divizi, z které měl minulý rok sestoupit, ale 

vlivem nepřihlášení se Třeboně do této soutěže byl automaticky donominován.174 

 Okresní titul si odnesl Faltín. Druhý byl na okresním přeboru Šašek a na třetím 

místě skončili společně Jiskra s Keprtem. V mužské čtyřhře se radovala dvojice ze 

Spartaku Kaplice Jiskra-Šrámek. Další ročník divize 1972/73 sehráli kapličtí pod oddílem 
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MDPM. V tomto ročníku obsadili předposlední pozici, která jim stačila na udržení. 

Keptr, Koehler, Špilauer a Sviták to byla sestava MDPM „A“. Spartak se stejně jako 

v minulém roce umístil na osmém místě.175 

 Zásadní krok přišel na konci soutěžního roku. Hráči z MDPM Kaplice se rozhodli 

přejít pod Spartak a vytvořili tak v tomto městě konkurenceschopnější tým. Do nového 

oddílu přešli stolní tenisté Faltín, Filípek, V. Peterka, K. Mácha, M. Zedník, P. Kolek,        

J. Koehler, P. Šrámek, J. Stolár, J. Svíták a další. Jednalo se o pomoc nejen hráčskou, ale 

také čistě organizační. Hlavní úlohu převzal především Mácha.176 

 Zejména bratři Kmochové reprezentovali místní stolní tenis na výbornou. Zdeněk 

Kmoch skončil na přeborech dorostu roku 1974 na druhém místě, když nestačil pouze 

na Böhma, jeho bratr L. Kmoch obsadil třetí místo. Divizi stále hrál MDPM oslabený      

o řadu hráčů, kteří přešli pod Spartak.  

 Rok 1975 přinesl kralování Špilauera, ten zvítězil na okresním přeboru Českého 

Krumlova. Druhý byl Sviták, třetí Faltín s Máchou. Družstvo MDPM sestoupilo v sezóně 

1975/76 z nově vytvořené nejvyšší soutěže KP I. Spartak Kaplice naopak do této 

soutěže málem postoupil. 

 V okresním šampionátu 1976 měl nejpevnější nervy a nejlepší formu Sviták. Ten 

ve finále porazil Máchu. Třetí skončil Sláma společně s Jiskrou. Krajský přebor II. vyhráli 

borci od zelených stolů ze Spartaku Kaplice.  

 Loňský stříbrný medailista Mácha si v dalším ročníku okresního přeboru v roce 

1977 polepšil, když nenašel přemožitele. Druhé místo obsadil Špilauer, o třetí místo se 

dělili Jiskra a Faltín (všichni Spartak Kaplice).   

Dekáda 70. let nepřinesla stolnímu tenisu na Krumlovsku nějaký výraznější stolně 

tenisový talent. Částečně to vyvraceli bratři Kmochové, za nimi však byla velká mezera 

v regionálním stolním tenise.177 

 V tomto roce měl oddíl Spartaku Kaplice dva týmy. Družstvo „A“ skončilo na       

2. místě, „B“ na 5. Dalším týmem z tohoto okresu byly týmy Zubčice a Českého 

Krumlova. Tyto týmy skončily na konci KP II. 

                                                 

175 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
176 Z osobního archivu F. Jiskry. 
177 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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 Konečně sezóna 1978/79 byla tou postupovou. Spartak zvítězil v krajském 

přeboru druhé třídy skupiny A s výrazným náskokem a zajistil si tak postup do přeboru 

první třídy. O postup se postarala parta ve složení Jiskra, Špilauer, Faltín a Mácha. 

Společně s Kaplicí „A“ nastupovaly ve stejné soutěži také „B“ a „C“ týmy. Za třetí tým 

Kaplice hráli Finta, Zedník, Toninger a Mašek. Okresním přeborníkem se stal Špilauer, 

stříbro získal Mácha a bronz Faltín s Blažencem z Českého Krumlova.178 

 Na začátku 80. let se oddíl zaměřil především na práci s mládeží. K největším 

nadějím další generace se řadili sestry Jiskrovy, J. Matějka, M. Růžička, D. Zikeš,          

M. Zedníková a další.179 

 Mistrem okresu 1980 ve sportu s celuloidovým míčkem se stal Jiskra, druhý 

Špilauer, třetí Mácha se Šrámkem. Na tomto turnaji se potvrdila stálá dominance 

Spartaku Kaplice. Pouze debl Pešl-Špecker a Kouba-Mlčkovský, kteří skončili shodně na 

třetím místě v mužské čtyřhře, byla mimo oddíl Spartaku. V konečném pořadí KP I. 

skončili kapličtí na 8. místě.  

 V soutěžním roce 1980/81 spadlo družstvo Kaplice „A“ z KP I. Druhé mužstvo 

hrálo o jednu soutěž níž, kde skončilo na 8. místě z 12 účastníků. 

 Pořadí na okresních šampionátech Českokrumlovska se už roky neměnilo. Borci 

z Kaplice si pouze mezi sebou prohazovali umístění. Tentokrát v roce 1981 vyhrál 

Mácha. Další pořadí na stupních vítězů bylo následující – Jiskra, Mašek a Faltín. Sezóna 

1981/82 přinesla jednu zajímavost. V KP II. skupiny A se sešly tři celky Kaplice. První 

družstvo po loňském sestupu skončilo na třetím místě, desáté skončilo „B“ a poslední 

dvanácté „C“. Dalším týmem v této soutěži z okresu byl Český Krumlov, který se opíral 

o výkony tria Cipína, Blažence a Mlčkovského.180   

 Stolně tenisový rok 1982/83 přinesl konec kralování hráčů z Kaplice. Okresní 

přebor vyhrál Karabec před Cipínem. 

 Po loňském 4. místě, skončili hráči Kaplice „A“ v soutěžním ročníku 1983/84 na 

druhém místě za suverénním Motorem ČB. 

 Okresní přebor mužů vyhrál v roce 1984 Mácha před Cipínem z Kájova. Zlato 

v soutěži dorostu získal M. Růžička, který ve finále zdolal J. Matějku. Třetí skončil 

                                                 

178 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
179 Z osobního archivu F. Jiskry. 
180 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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Vondrák z Holubova a Šítal z Kaplice. Výbornou formu potvrdil na krajském turnaji 

starších žáků Milan Růžička, který porazil všechny své soupeře. Úspěch kaplických 

stolních tenistů podtrhly sestry Jiskrovy, které vybojovaly stříbro a bronz. V tomto roce 

1984/85 se plně projevila soustavná práce s mládeží, která nesla své první úspěchy. 

Kaplice „A“ skončila na 5. místě v druhé nejvyšší jihočeské soutěži. 181 

 V sezóně 1985/86 se již mladí hráči Růžička, Matějka a sestry Jiskrovy zabydleli 

v TOP 10 jihočeského žebříčku. V tomto roce začala přístavba haly, která za pomoci 

brigádníků ze stolně tenisového prostředí vytvořila v Kaplici novou hernu stolního 

tenisu v kraji. V nové hale se hrálo na pěti stolech, povrchem byla palubová podlaha. 

Dřevěné obložení a krásné osvětlení vytvořily v Kaplici jednu z nejlepších heren 

v kraji.182 

 Jiskrová a Toncar dosáhli na krajských přeborech žactva roku 1986 shodně na 

bronzovou medaili. V tomto roce se konalo v Kaplici krajské finále zaměstnanců 

v zemědělství. Druhé místo zde vybojoval Špilauer z Agroslužby Kaplice. 

 V nově vydaném krajském žebříčku mládeže 1987/88  se objevili také hráči 

z okresu Český Krumlov. Sedmé místo patřilo K. Toncarovi mezi mladšími žáky. Ve 

stejné kategorii byla M. Zedníková pátá a Jiskrová dokonce čtvrtá mezi staršími 

žákyněmi. 

 Stále se zlepšující mladá členka Spartaku Kaplice Zedníková a sestry Jiskrovy 

tvořily základ ženského družstva, které hrálo KP I. v soutěžním roce 1988/89. Tyto 

zkušenosti ze zápasů mezi dospělými posunuly hráčky i na krajském žebříčku 

dorostenek. Zde patřilo sestrám Jiskrovým druhé a třetí místo. Odchovanec Kaplice 

Růžička byl taktéž na třetím místě mezi dorostenci. V této době už hájil barvy Jitexu 

Písek. 

5. 6 Historie stolního tenisu ve Strakonicích od roku 1945 do roku 1989 

 Po válce se hrál stolní tenis na Strakonicku pod hlavičkou SK Strakonice, který si 

udržel svoji působnost i v době okupace. V roce 1948 došlo ke sloučení všech 
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sportovních organizací a spolků pod Sokol. Tím přestal být sport profesionálním            

a docházelo tak k vytváření sportovních oddílů pod průmyslovými podniky. Ve 

Strakonicích se vytvořily oddíly pod Fezkem a ČZ Strakonice. Stolní tenis však v této 

době spadal pod Sokol.183 

 V 50. letech byl stolní tenis ve Strakonicích spíše okrajovým sportem. Hlavní 

tradici zde měl fotbal a hokej. V druhé polovině však došlo ke změně. Oddíl stolního 

tenisu přešel pod Spartak Strakonice. V roce 1958 se hrála ve Strakonicích druhá liga! 

Družstvo stolního tenisu ze Strakonic bylo jediným jihočeským zástupcem v této 

soutěži. Parta okolo Kristka, Čapka, Vejskraba a Šímy skončila na pátém místě. Lídrem 

týmu byl Kristek s 67 % výher.  

Do další sezóny se Spartak rozhodl sestoupit do krajského přeboru a necestovat 

tak na dlouhé zápasy po celé republice. V té době byl na okrese ještě jeden dobrý oddíl 

a to Dynamo Vodňany, kterým rostla nová generace. Vůbec nejlepším dorosteneckým 

hráčem kraje byl vodňanský Hrdina. Další mladá želízka měl okres v dorostenkách 

Šiškové a Kubešové ze Spartaku Strakonice. Mezi žáky byl na třetím místě v kraji 

Dvořák.184 

 Na začátku 60. let hrál Spartak nejvyšší jihočeskou soutěž a to krajský přebor. 

K nejlepším hráčům Strakonic v té době patřili Kristek, Kraml, Čadek, Praxler a Broulim. 

V té době si ve Strakonicích vytvořil tradici vánoční turnaj pořádaný místní teplárnou. 

V soutěžním roce 1962/63 se postaralo družstvo Spartaku Strakonice o překvapení. Ve 

2. kole jihočeského poháru dokázalo porazit úřadující mistry ze Slavoje ČB. Na vítězství 

11:6 měl největší zásluhu Čadek, který udělal 4 body a tříbodový Šmat.  

Stolní tenis na Strakonicku byl v té době velice populární. Okresní soutěž hrálo 14 

družstev (Spartak Strakonice, Dyn. Vodňany, Sokol Sedlice a Bělčice, SZTŠ Blatná, ZOU 

Blatná, Sokol Krasejov, Sokol Hoštice a SVVŠ Strakonice, Volyně, Sokol Malenice            

a Předslavice a ČZM Strakonice).185 

 Okresní přebor v roce 1963 se stal kořistí stolních tenistů ze Strakonic. Pouze 

Anna Špetová ze Sokola Mladějovice zvítězila v kategorii žákyň. Dalšími vítězi okresu 

byli:  
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Muži: Fuks, 

Ženy: Šišková,  

Dorost: Dvořák a Kubešová,  

Žáci: Topinka a Špetová.186 

 V sezóně 1963/64 vznikl turnaj „O vodňanského kapra“. Prvním vítězem se stal 

Pavel Smolík z ČB. Spartak Strakonice v té době nastupoval v krajském přeboru. 

V témže roce došlo k mezinárodnímu utkání mezi domácím celkem Spartak Strakonice 

a celkem z NDR Einhal Schnalkalden, hrající druhou ligu. Zápas skončil porážkou 

Strakonic 6:10. Složený tým Strakonic nastoupil v sestavě Kristek, Železný, Sova, Šmat, 

Dvorák, Čapek a Bolech, který získal dva body a stal se nejlepším hráčem Strakonic. 

 V roce 1964 vyhrál druhý ročník turnaje „O vodňanského kapra“ opět Smolík. 

V tomto roce skončil Spartak Strakonice opět těsně pod vrcholem, když nestačil 

v krajském přeboru na družstvo Slavoje ČB „A“. Třetí ročník prestižního turnaje o kapra 

vyhrál mladíček Jindra, který v cestě za vítězství vyřadil ve čtvrtfinále dvojnásobného 

vítěze Smolíka. Stejný rok se pořádal také turnaj nižší kategorie. Vítězství si z Pracejovic 

odvezl vodňanský Čabelka před Švédou a Malkusem. Nejlepším žákovským týmem se 

v tomto roce stalo družstvo Vodňan (Calta, Malkus, Lokvenc), které nenašlo v kraji 

přemožitele. 

 
Obrázek 20. Na obrázku vlevo je Miroslav Kraml, uprostřed Bohumil Kristek a napravo Ladislav Šmat. 
Vši tři hráči hráli za Spartak Strakonice a patřili k oporám týmu. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 
1972. 
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Vítězem IV. ročníku turnaje O vodňanského kapra se stal Jindra. Okresním 

přeborníkem Strakonic se stal Čapek před Brabcem. Třetí skončili společně Sova            

a Kraml. Ženy vyhrála Kubešová před Šiškovou. V průběhu sezóny 1966/67 se 

strakonický oddíl rozhodl přestoupit pod křídla ČZ. O rok později se týmu žen podařilo 

postoupit do druhé ligy! Strakonická děvčata nejprve slavila vítězství v kraji, aby 

následně uspěla i v kvalifikaci. Nejlepší hráčkou kvalifikačních bojů se stala Věra 

Šišková, která neprohrála jediné utkání a společně s Kubešovou a Dvořákovou mohly 

slavit postup.187  

 Do nového ročníku bohužel děvčata již nenastoupila. Vedoucí týmu Břetislav 

Kristek byl nucen soutěž odhlásit, neboť z týmu odešly Kubešová se Šiškovou, hlavní 

opory týmu. Tím se celé družstvo žen rozpadlo.  

 Na konci šedesátých let hráli strakoničtí nejvyšší jihočeskou soutěž KP I., později 

divize. Za první tým ČZ Strakonice nastupovali Broulim, Dvořák, Čapek, Sova, a Kraml. 

Vítězem okresu se v roce 1970 stal Šmat před Brabcem z Vodňan. Toho ve finále 

porazil 2:1 na sety (24:22, 12:21, 21:11). Debl byl rovněž kořiští hráčů ČZ. Ve finále 

vyhrála dvojice Kraml-Šmat. Poraženým finalostou byli hráči Vodňan Brabec                   

a Chochola. Konkurenceschopnost hráčů ze Strakonicka byla v krajském měřítku 

špatná. Ani jeden hráč z tohoto okresu nefiguroval v roce 1970 mezi dvaceti nejlepšími 

hráči kraje. Vyjímkou byli pouze mladší žáči Šimoník (2.) a Vařečka (3.).188 

 Na začátku 70. let měl strakonický okres dvojí zastoupení v jihočeské divizi.          

O něco lépe si vedl oddíl Strakonic, který se pohyboval v horních patrech tabulky. 

Naopak Vodňany bojovaly o udržení. Za Vodňany v té době nastupovali – Brabec, Calta, 

Malkus, Turek a další. Navíc tento oddíl vykazoval skvělou práci s mládeží, kde se mohl 

pochlubit nejlepšími hráči v kraji (Šimoník, Vařečkové). V roce 1973 se okresním 

přeborníkem stal Šmat, před Dvořákem a Kramlem. V tomto roce sestoupil z jihočeské 

divize tým Vodňan.189 

 V dalším roce se přeborníkem okresu stal Dvořák. Druhý skončil Broulim. Třetí 

místo si rozdělili Kraml s Pazderou. Strakonice v té době bojovaly o udržení v divizi 

mužů.  
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V roce 1976 ovládl přebory strakonického okresu Malkus. Druhý byl Šimoník        

a třetí Brabec společně s Dvořákem. Ten jediný se vešel na stupně vítězů a byl mimo 

oddíl Vodňany. Bohužel v druhé polovině 70. let se stále prohlubovala krize 

strakonického stolního tenisu. Nebyl zde žádný trenér, který by kolem sebe sehnal 

partu nadšených mladých lidí. Částečně se to povedlo ve Vodňanech, kde vyrostla nová 

generace okolo Šimoníka, ale i tak to stačilo pouze na druhou nejvyšší jihočeskou 

soutěž, natož na ligová zápolení.  

V roce 1977 na okresních přeborech mládeže zvítězili ve starších žácích – Smeták, 

Chalušová a dvojice Vepřek-Blatský. Kategorii mladších žáků ovládli – Petřík, Samcová  

a debl Cuhra s Chalušovou. Na přeborech mužů se z vítězství radoval premiérově 

Funda z Třebohostic. Za ním skončili Brabec st., Škarda a Muška. Ve čtyřhře byla 

nejlepší dvojice Šimoník s Turkem.  

V soutěžním roce 1977/78 se z výhry v okresním přeboru radovaly týmy ČZ 

Strakonice „D“ a Čejetice. ČZ Strakonice „A“ hrál po sestupu KP II. Ihned po sestupu 

však tým strakonického prvního celku v této soutěži zvítězil. Zasloužila se o to sestava 

Čapek, Gerle, Šmat a Kraml. Ve stejné soutěži nastupoval ještě celek Třebohostic. Zde 

patřil k oporám týmu Mls, Funda a Poskočil. Dalším byl celek Vodňan, který zde měl 

dokonce dvojí zastoupení. Za první tým hráli Brabec ml. a jeho otec, Turek, Calta, 

Šimoník. Za „B“ potom Muška, Pazdera, Dvořák a Koptiš.  

V sezóně 1978/79 se stali okresními přeborníky mládeže ve stolním tenise tito 

hráči: 

Muži: 1. Holík (ČZ), 2. Muška (Vo.), 3-4. Žurek a Turek,  

Ženy: 1. Dunovská, 2. Dvořáková (Čejetice), 

Dorostenci: 1. Holík, 2. Janouš (Blatná), 

St. žáci: 1. Smeták, 2. Fleissig, 3. Broulim, 

St. žákyně: 1. Chalušová (ČZ), 2. Benadová (Volenice), 3. Bažantová (ČZ),  

Ml. žáci: 1. Žlábek (Vodňany), 2. Mašek, 3. Říha (Záhoří), 

Družstva chlapci: 1. ČZ Strakonice (Smeták, Fleissig, Broulim), 2. Vodňany, 3. Sedlice, 

Družstva dívky: 1. Volenice (Bendová, Kubovcová), 2. ČZ „B“, 3. ČZ „A“.190 

 Na začátku 80. let byla situace ve stolním tenise na Strakonicku o něco lepší. 

Stolní tenis se zde hrál masově. Nebyl zde však žádný lídr, který by táhnul mužstvo do 
                                                 

190 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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vyšších soutěží. Nejlepším týmem okresu byl stále ČZ Strakonice „A“. Ten hrál nejvyšší 

jihočeskou soutěž KP I. Nutno podotknout, že název nejvyšší jihočeské soutěže se 

neustále měnil. Jeden rok se jmenovala divize, další KP I. V druhé nejvyšší soutěži KP II. 

měl okresní stolní tenis velké zastoupení. Vedle ČZ Strakonice zde hrály Vodňany           

a Třebohostice. Těm se podařilo opět po roce postoupit z okresního přeboru. Zasloužili 

se o to především hráči Mls, Punda a Janouš. Další rok k nim postoupil celek Volyně. Od 

roku 1980/81 hráli tuto soutěž také stolní tenisté Fezka Strakonice, kteří zde vydrželi 

pouze postupovou sezónu. Nejlepšími hráči byli Valíček, Hrach a Hynek. V sezóně 

1980/81 vyhrál celek Vodňany „B“ okresní přebor první třídy. O soutěž níž kraloval 

celek Fezka „B“ a společně s Pražákem postoupili do OP I. Nejlepšími hráči OP I. byli 

Kabrna (97 %) a volyňský Korejs (88 %). V OP II. nepoznal hořkost porážky Broulim.191 

 Okresním přeborníkem v roce 1981 se stal Turek z Vodňan. V té době šel stolní 

tenis na Strakonicku opět do ústraní. Hráči ČZ Strakonice spadli v tomto roce z KP I.  

Agilní byla především činnost oddílu Sokol Vodňany. Ten pořádal vedle tradičního 

turnaje „O vodňanského kapra“ (jeden z nejváženějších turnajů v kraji) mnoho turnajů 

mládeže. Příjemným okresním překvapením se stala stolně tenisová parta z Čejetic. Ti 

v roce 1982 zvítězili mezi družstvy okresu a vybojovali tak pro JZD Čejetice titul 

okresních mistrů. Zasloužila se o to sestava Josef Jungwirt, Kučera, Jan Hulínko, 

Miroslav Kraml. Petr Prskavec a předseda jednoty Ladislav Lysina. Dalšího úspěchu 

dosáhl tento tým v okresním přeboru, v kterém zvítězil.192   

 ČZ Strakonice v té době začala dobře pracovat s mládeží. To se projevilo na 

okresních přeborech žactva v roce 1982. Vítězi se stali Šimek, Krupka a mezi dívkami 

Kovářová před Ševčíkovou. V roce 1983 zvítězil v okresním přeboru mužů Smeták před 

Dvořákem, dorost ovládl Mašek, druhý byl Chaluš a na bronzovém stupínku se umístili 

Holman se Šimákem.  

V sezóně 1983/84 došlo k reorganizaci, která znamenala sestup ČZ Strakonice do 

KP II. Nejvyšší soutěž tak na Strakonicku hrály Vodňany. 
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  V sezóně 1985/86 tým ČZ Strakonice spadl z KP II. a zaznamenal tak stálý 

výkonnostní pokles, který měla ukončit nová vycházející generace. Z OP I. postoupil 

zpátky do kraje tým Čejetic.  

V soutěžním roce 1986/87 vybojoval titul okresního přeborníka právě hráč 

z Čejetic Jungwirt. Hned za ním skončil Broulim z ČZ Strakonice. Ve čtyřhře se radovala 

dvojice Kápl-Vepřek před vodňanským párem Calta-Muška. Ženská kategorie se 

nekonala. Juniorem okresu se stal Hrdina. V té době začal dosahovat dobrých výsledků 

mladší žák Majer, který posbíral řadu medailí na krajských turnajích mládeže. Za 

zmínku stojí také hráč Vohryzka, který ve svých 50 letech hrál krajský přebor za 

Čejetice, a dařilo se mu i na poli veteránském, kde patřil k československé špičce. 193 

 

Obrázek 21. Vítězné družstvo JZD Čejetice v roce 1982 v okresním přeboru Strakonic. Zleva: Petr 
Prskavec, Josef Kučera, trenér Miroslav Kraml, Jan Hulínko Josef Jungwirt a předseda klubu Ladislav 
Lysina. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 

Ihned po sestupu se podařilo strakonickým stolním tenistům následující rok 

v okresním přeboru první třídy zvítězit a vrátit se do kraje. Zde v sezóně 1987/88 

nastupovaly tři celky strakonického okresu. Vedle ČZ dále Vodňany a Čejetice. Na 

přeborech žactva v tomto roce uspěl čejetický Zach, který získal bronzovou medaili 

v singlu mladších žáků. Ještě většího úspěchu dosáhli hráči ze Strakonicka ve čtyřhře. 

Zlato brala dvojice Kočí-Fürbach z ČZ před čejetickou dvojicí Jungwirt Josef-Zach. Na 
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dalším bodovacím turnaji žactva na Pedagogu obsadil Jungwirt druhé místo mezi 

mladšími žáky, když nestačil pouze na Toncara. Třetí místo získal starší žák ČZ 

Strakonice Šafařík. Po postupu do KP II. se tým ČZ Strakonice zabydlel na čele tabulky. 

O postup přišel až v samém závěru soutěže, když měl stejně bodů jako první Start „B“, 

který měl však lepší vzájemný zápas. Z druhého místa šli stolní tenisté zbrojovky do 

kvalifikace, kde podlehli hráčům z Třeboně 4:10. 

Sezóna 1988/89 přinesla nového okresního přeborníka. Stal se jím Luboš Broulim 

z ČZ před svým oddílovým kolegou Čondlem. Čtyřhru mužů vyhrála zkušená dvojice 

z Vodňan Turek-Šimoník starší. Mezi dorostenci byl nejlepší Šafařík, který zvítězil po 

boku Majera také v deblu.  

Cenného úspěchu dosáhl podnikový tým ČZM Strakonice ve složení Havlík, Slavík, 

Němeček a Drha. Vítězství je posunulo do národního kola konané v Plzni. Krajským 

přeborníkem se stal v tomto roce Josef Jungwirt mladší. Výbornou formu vyšperkoval 

ještě vítězstvím ve čtyřhře po boku Šimka.  

Na menším turnaji v Milaňovicích zvítězil Luboš Broulim, druhý byl Muška a třetí 

Šišková (Sedlice). Výbornou formu si Jungwirt udržel na turnaji ČSSR ml. žáků, kde 

skončil na 5-8. místě. Těsně unikl postup z KP II. strakonickým stolním tenistům              

i v tomto roce, když nestačili pouze na celek Prachatic. V té době hráli za „A“ tým ČZ 

hráči Vepřek, Čondl, Kápl a L. Broulim, což byl základ mužstva. Čejetice skončily v KP II. 

ve středu tabulky, což bylo pro takto malou vesnici jistě velkým úspěchem. V té době 

měl oddíl JZD Čejetice přes 40 aktivních členů a Josef Jungwirt mladší byl krajskou 

jedničkou (ml. žáci).194 

5. 7 Historie stolního tenisu v Písku od roku 1945 do roku 1989 

 Stolní tenis se po válce začal hrát v mnoha jednotách hlavně na rekreační úrovni. 

Nebylo mnoho hracích prostor, a tak se stolní tenis na Písecku rozvíjel pomaleji. V té 

době se už pořádaly okresní přebory družstev a jednotlivců. Dále soutěže pracujících     

i náborové soutěže a turnaje pro mládež. Písek v té době hrál kraj, kde dosahoval 
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dobrých výsledků. Stolní tenis se hrál na slušné úrovni také pod křídly Sokola 

Bernartice a Sokola Putim, ostatní oddíly se zapojovaly do soutěží nepravidelně.195 

V roce 1950 se stolní tenis hrál v Písku pod kluby VHŠ a VZŠ. Další oddíly byly při 

ČSSZ a VSJ.196  

V dalším průběhu 50. let se stolní tenis začlenil do klubu Jiskra. Přesně se tomu 

tak stalo v roce 1956, kdy se sloučily jednoty ROH do dvou jednot. Jednou z nich byla 

Jiskra a druhou Spartak. Oddíl Jiskry se stal prvním profesionálním klubem v regionu. 

Na konci 50. let hrála Jiskra krajský přebor, což byla nejvyšší jihočeská soutěž. V roce 

1960 uspořádala Jiskra pod vedením agilního předsedy Františka Kintšnera turnaj        

„O putovní pohár Rudého práva“ tento turnaj byl určen pouze pro muže. Ženský turnaj 

nesl název „O putovní pohár města Písek“. První ročník se konal 29. - 30. října a byl 

bohatý na účast. Turnaje se zúčastnilo 131 mužů a 44 žen. Vítězem se stal Josef Ineman 

a Jaroslava Svobodová ze Slavie VŠ Praha. Turnaj si od té doby vytvořil velkou tradici     

a úroveň, neboť se ho zúčastňovala řada nejlepších hráčů ze širokého okolí. Přehled 

vítězů píseckého turnaje „O putovní pohár“: 

1. ročník – Josef Ineman a Jaroslava Svobodobá 

2. ročník – Petr Glett (Spartak Sokolovo) a Božena Menclíková (Slavoj ČB) 

3. ročník – J. Štěpánek (Montáže Praha) a Z. Kruppová (Spartak Vlašim) 

4. ročník – Vlado Miko (Sparta Praha) a Z. Kruppová (Vlašim) 

5. ročník – J. Šeliga (Sparta Praha) a M. Uldrychová (Slavie VŠ) 

6. ročník – J. Kreuz (Slavie VŠ Praha) a B. Lerchová (Slavoj ČB) 

7. ročník – J. Chmelík (Litoměřice) a B. Lerchová (Slavoj ČB) 

8. ročník – K. Štícha (Dukla Kaplice) a Schneiderová (L. Ústí).197 

Na začátku 60. let byl nejlepším hráčem Písecka Talián a Keřka. V ženách patřila 

k jihočeské špičce Šlédrová a Nováková (Písek). V dalším průběhu let se k nim přidal 

Hlídek. Jiskra v té době hrála stabilně krajský přebor, kde patřila do horních pater 

soutěže. Okresním přeborníkem v roce 1964 se stal Talián před Keřkou, Brousilem        

a Baudyšem. Dvouhru žen vyhrála Musilová, druhá skončila Fikejzová a třetí Plotová. 

                                                 

195 Doubek, F., Fröhlich, J., Janík, Z., Jánský, M., Konštant, V., Koštová, L., … Týcová, J. (1993). Almanach 
750 let města písku. 1. vyd. Vimperk: Tiskárny Vimperk, s. 389. 
196 Obecní kronika města Písek 1949 – 1950. 
197 Doubek, F., Fröhlich, J., Janík, Z., Jánský, M., Konštant, V., Koštová, L., … Týcová, J. (1993). Almanach 
750 let města písku. 1. vyd. Vimperk: Tiskárny Vimperk, s. 389. 
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V roce 1965/66 hrála Jiskra Písek krajský přebor. V nejvyšší okresní soutěži nastupovalo 

7 celků. Byly to oddíly Putim, Sp. Milevsko, Bernartice, Branice, Pletařský průmysl 

Písek, J. Písek „C“ a Jihočeské pekárny Písek.198 

V sezóně 1965/66 se Jiskra umístila na druhém místě o bod za postupujícím 

Slavojem. Další rok 1966/67 skončila na čtvrtém místě. Za Písek v té době hráli Keřka, 

Talián, Vítovec, Rokos a Hlídek.  

V sezóně 1967/68 se umístila Jiskra Písek „A“ na třetím místě. Druhý tým 

nastupoval v okresní soutěži, což bylo o jednu soutěž níže než první tým. Na konci 60. 

let nebyl na Písecku žádný výraznější mládežnický talent a všeobecně stolní tenis 

v Písku stagnoval. Ženy zde prakticky nehrály.  

Na konci šedesátých let přesel oddíl stolního tenisu pod Jitex. V soutěžním roce 

1968/69 skončilo družstvo Jitexu na 2. místě, což jim zaručilo kvalifikaci o druhou ligu. 

V té době se vzdal účasti ve druhé lize oddíl Dukla Kaplice a přenechal své místo právě 

Jitexu Písek, ten hrál od dalšího roku 1969/70 2. ligu!199  

Do nové sezóny vstoupili „ligisté“ z Jitexu nebojácně. V prvním kole remizovali 

v Horažďovicích 7:7. Domácí zápasy se nově hrály ve škole v ulici Kpt. Jaroše.  

Okresních přeborů se v tomto roce zúčastnilo 50 hráčů. Vítězem se mezi muži stal 

Keřka a byl to už jeho 14. titul okresního přeborníka, druhý skončil Hlídek a třetí           

K. Vařečka z Protivína. Juniory ovládl Těhle z Podolí před Brčákem z Bernartic. Starší 

žáky opanoval protivínský Janda před Skálou a Frýdem. Kategorii mladších žáků vyhrál 

Tittl z Jitexu Písek, druhé a třetí místo získali bratři Vařečkové. Ženskou soutěž si 

podmanila Fikejzová z Písku. Po Jitexu zažili výbornou sezónu také hráči nově vzniklého 

klubu Dukla Písek. Jednalo se o vojenský oddíl, který měl na území jižních Čech dobrou 

tradici. Dříve byly oddíly při vojenské službě zřízeny ve Čtyřech Dvorech a Kaplici, kde 

to dotáhly až do druhé ligy. 

Sezóna 1970/71 přinesla působení píseckých žen v divizní soutěži, které sem 

z minulého roku postoupily. Bohužel sestup z minulé sezóny znamenal pro stolní 

tenisty z Jitexu Písek „pouze“ nejvyšší jihočeskou soutěž divizi. V té době hrál za 
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nejlepší písecký klub nestárnoucí Keřka, Talián, Hlídek a Volínský. Ženy hrály v sestavě 

Fikejzová, Musilová a další mladé hráčky.  

Do sezóny 1971/72 vstupoval celek Jitexu „A“ jako favorit divizní soutěže. Ženy po 

loňském umístění ve středu tabulky, chtěly své umístění zopakovat. Před nedávnem 

nově vzniklý oddíl Dukly Písek se postupně probil až do druhé nejvyšší jihočeské 

soutěže krajského přeboru. V tomto roce vznikly na Písecku tři jednoty hrající stolní 

tenis. Jednalo se o oddíly TJ Myslín, TJ Mileňovice a TJ Ostrovec.  

Nakonec se družstvo Jitexu do ligy neprobojovalo, když skončilo na druhém místě 

za suverénem soutěže Startem ČB. Naopak družstvo vojáků z Dukly Písek neztratilo 

v KP ani bod a zcela zaslouženě postoupilo do divize.200 

Sezóna 1972/73 měla být další úspěšnou sezónou píseckých hráčů stolního tenisu 

z Dukly. V minulém roce se podařilo všem družstvům vybojovat postup do vyšší 

soutěže. Všeobecně se úroveň ping-pongu na Písecku zlepšila. V roce 1968 fungovaly 

v okrese pouze čtyři oddíly. Na začátku 70. let se hrálo už ve 13 oddílech s 28 družstvy. 

Pravidelně se hrálo mimo hlavní oblast Písku také v Kovářově, Branici, Veselíčku            

a Milevsku. Jedinou oblastí, kam stolní tenis na Písecku ještě nepronikl, byly Mirotice, 

Čimelice a Mirovice. 

Na okresním přeboru se z vítězství radoval nestárnoucí Keřka, který za sebou 

nechal všechna esa Dukly. Další umístění – Mikoláš, Klimeš a Kadlec (Dukla). 

V juniorech zvítězil taktéž hráč Jitexu Titl. Ve starších žákách nenašel přemožitele 

Korbel a v mladších Jareš. Ženy měly své vlastní přebory. První místo patřilo Musilové 

před Fikejzovou a Titlovou.201 

V soutěžích skončila Dukla „A“ na konečném druhém místě, když nestačila pouze 

na silný Motor ČB. Naopak „B“ tým Dukly postoupil do Divize. Nedařilo se píseckým 

ženám, které se z divizní soutěže musely poroučet. Další tým Jitexu Písek „A“ skončil 

hned v závěsu za Duklou na třetím místě. 

O tom, že se stolní tenis na Písecku rozvíjel, svědčil i počet účastníků na dalších 

přeborech. Na písecký šampionát dorazilo 92 mužů a 80 žáků napříč celým okresem. 

Vítězi jednotlivých kategorií byli následovní: 
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Muži: 1. Votava, 2. Mikoláš, 3. Keřka, 

Ženy: 1. Posekaná, 

Dorostenci: 1. Řežáb, 

Dorostenky: 1. Jarešová, 

St. žákyně: 1. Sudová, 

St. žáci: 1. Jareš.202 

 Na začátku druhé poloviny 70. let se začala projevovat dobrá práce s mládeží 

v oddíle Kovářov. Na okresních přeborech mládeže v roce 1975 vybojovali hráči 

z tohoto oddílu tři tituly. Jeden titul získala pro Mirovice Čapková, kde se začal stolní 

tenis také rozvíjet. Na krajské úrovni se prosazovali především hráči Jitexu Písek Korbel 

s Jarešem, kteří patřili k nejlepším v kraji. V sezóně 1974/75 došlo k přejmenování 

původní Dukly na VTJ. Šest let po založení vojenského oddílu stolního tenisu v Písku, 

vybojoval tento celek druhou ligu, když v jihočeské nejvyšší soutěži zvítězil s velkým 

náskokem deseti bodů. Za šest let tedy prošel klub od nejnižší soutěže až do druhé ligy! 

Úspěchy tohoto oddílu podtrhlo také VTJ „B“, které zvítězilo v krajském přeboru.          

O postup do druhé ligy se zasloužili Řežáb, Khol, Batko, Štěpán, Jelínek, Zeman, 

Kodýtek a Cedrych. 

 Výhodou týmu VTJ Písek byl fakt, že na vojnu narukovala řada dobrých hráčů 

z celé republiky. Tým se tak neustále obměňoval, ale svoji kvalitu si držel. Další rok 

přišli do VTJ hráči jako Vala, Janata, Zeman, kteří patřili opět k nejlepším v okrese. To 

potvrdil Janata, který pro sebe urval vítězství v turnaji „O vodňanského kapra“. Zde 

porazil veškerou špičku Jihočeského kraje. Stolní tenis na Písecku byl v té době opravdu 

expanzivním sportem. Největšího úspěchu však v sezóně 1975/76 dosáhl Vála, který se 

stal krajským přeborníkem! 

 V národní lize se však projevila vyšší výkonnost v jiných koutech republiky. Vojáci 

nestačili na republikovou úroveň a z druhé nejvyšší soutěže spadli, aby o rok později 

v soutěžním roce 1976/77 do ní zase postoupili. V roce 1977/78 tak stolní tenisté VTJ 

nastupovali do své druhé ligové sezóny. Zde se projevily herní zkušenosti z let 

minulých. Tým VTJ „A“ skončil na 7. místě z 12 účastníků. V té době byl v okrese 
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rozvinut také ženský stolní tenis. Ženský stolní tenis rozvíjely vedle týmů z Písku ještě 

v Kovářově a Mirovicích.203  

 V roce 1978 pořádal oddíl Jitexu Písek celostátní turnaj mládeže. V tom samém 

roce se konaly také přebory píseckého žactva. Starší žáky ovládl Sekyra z Jitexu. 

V žákyních zvítězila Smrčková z Kovářova. V mladších žácích zvítězil Keřka (Jitex). 

V seniorských kategoriích zvítězili Ďurník (VTJ) před Marešem a Kozmou. V kategorii 

žen byla nejlepší Musilová. Za ní se umístily Sudová a na společném třetím místě 

skončily Špetová s Navrátilovou. Nejlepším dorostencem okresu se stal Jareš, druhý 

skončil Drda a třetí Sekyra.  

Sezóna 1978/79 přinesla píseckým smíšené pocity. Tým VTJ „A“ spadl z národní 

ligy. Naopak postup urvali pro sebe borci Jitexu Písek. Tento tradiční tým z Písku si tak 

po dlouhé době zahrál opět druhou ligu! K oporám týmu patřili zejména hráči Jareš 

(93,6 %) a Keřka (90,4 %), kteří byli nejlepšími hráči nejvyšší jihočeské soutěže. Vítězné 

družstvo dále tvořili Jiří Titl, Václav Drda, Václav Kozma a předsedou byl v té době Karel 

Titl.204 

 Výraznou posilu získalo družstvo Jitexu do nové sezóny 1979/80, když z Českých 

Budějovic přišel Martenek, hráč patřící v jižních Čechách k nejlepším stolním tenistům. 

Na okresních přeborech však podlehl stále se zlepšujícímu Jarešovi. Ženy ovládla 

Martenková z Jitexu Písek. Soutěž dorostu ovládli bratři Sekyrové. Dorostenkám 

kraloval oddíl Kovářova, který získal první tři medaile – 1. Smrčková, 2. Navrátilová,     

3. Robová. Oproti minulému roku došlo na Písecku k prohození rolí. Tým VTJ „A“ se 

radoval z postupu do NL. Zasloužila se o to prakticky nová sestava Haluška, Jakš, 

Suchomel, Müller a Čejka. Naopak tým Jitexu po ročním působení v lize, tuto soutěž 

neudržel a sestoupil. 

 Na začátku 80. let měl stolní tenis na Písecku jednu z nejlepších mládežnických 

úrovní za poslední roky. Zásluhu na tom měl především Kovářov. Jeho mladí hráči 

patřili v kraji k nejlepším. To potvrdili i na krajském přeboru mladších žáků v Táboře 

roku 1981. Mezi chlapci skončil Holan (Kovářov) na druhém místě a D. Šejbová byla 

mezi dívkami na stejné pozici. Absolutní nadvládou pro stolní tenisty Kovářova skončila 
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204 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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kategorie deblů dívek. Titul krajských přebornic vybojovala dvojice D. Šejbová-

Kuchtová před R. Šejbovou, která hrála s budějovickou Šopovou. 

 Především díky výborným organizačním schopnostem Čestmíra Tomana se 

v Písku hrála dlouhá léta druhá liga. Čestmír Toman byl dlouholetým předsedou KSČ      

u vojenského útvaru. Zároveň plnil funkci trenéra, předsedy okresního stolního tenisu 

v Písku a také zastával post předsedy federálního výboru svazu. Díky kontaktům            

a výborné práci s mládeží, po které požadoval píli a velké tréninkové úsilí, se v Písku 

hrála dlouhá léta druhá liga.205 

 V roce 1981/82 zvítězil dokonce druhý tým VTJ v krajském přeboru a tím si 

vybojoval právo účasti v národní lize. O postup se zasloužila sestava Mir. Řežáb, Mir. 

Jindra, Zdeněk Kmoch a Milan Mikolášek. Těsně unikl postup kovářovským ženám, za 

které zářily mladičké sestry Šejbové.  

Vše v Kovářově začalo v roce 1969, kdy se z vojny vrátil František Špeta. On sám 

hrál se střídavými úspěchy okresní a krajské soutěže, jako trenér však patřil 

k nejlepším. Vytvořil kolem sebe tréninkovou skupinu dívek, která se stále zlepšovala. 

 
Obrázek 22. Na levém obrázku je vítězného družstvo krajského přeboru VTJ Písek z roku 1979. Zleva: 
Václav Drda, Jiří Keřka, Jiří Tittl, předseda Karel Tittl, Václav Kozma a Oldřich Jareš. Na pravém obrázku 
je předseda okresního tabletenisového svazu major Čestmír Toman. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1972 
– 1984. 

V roce 1982 byl věkový průměr družstva „kovářovských žen“ 14,5 let! Jedno 

z nejlepších ženských družstev v kraji tvořily sestry Šejbovy, Kuchtová a Smrčková.  

 V soutěžním roce 1983/84 se podařilo družstvu VTJ Písek „B“ po sestupu 

z minulého roku opět postoupit do kvalifikace NL. V té bohužel neuspěli. V dalším 
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ročníku tak měli hráči vojenského klubu Písek jeden tým mezi ligovými celky. V roce 

1985 se přeborníkem okresu stal Sys před Kocourem (oba VTJ). V ženách kralovala 

Kuchtová z Kovářova, která zvítězila také mezi dorostenkami. Kategorii dorostu ovládl 

Hanzl z Mirovic před Pavelkou. Třetí skončili Vejvoda (Mir.) a Šlechta.206 

 Nejlepšího umístěni v dosavadní historii stolního tenisu na Písecku dosáhli hráči 

VTJ Písek „A“ v sezóně 1984/85. Hráči Sýs, Mrýglot, Zima a Brychta skončili v NL na 

výborném druhém místě!207 

 Tým před novým ročníkem 1985/86 posílil hráč z Dunajské Stredy Nagy. Stolní 

tenisté VTJ Písek hráli národní soutěž až do roku 1987. V tomto roce vojáci sestoupili. 

K nejlepším mladým hráčům v kraji v té době patřili Arnicová z Jitexu a Špetová 

z Kovářova.  

V roce 1987/88 nastupovaly v nejvyšší jihočeské soutěži dva týmy VTJ Písku. 

Dalším celkem v této soutěži byl Jitex Písek, který tuto soutěž hrál nepřetržitě nějakých 

15 let. V nejvyšší ženské soutěži jižních Čech nastupovaly hráčky Kovářova a Jitexu 

Písek. Kovářov byl v té době častým pořadatelem řady krajských turnajů mládeže. Na 

konci soutěžního roku 1988/89 bylo rozhodnuto o vybudování nové písecké haly na 

stolní tenis.208 

5. 8 Historie stolního tenisu v Táboře od roku 1945 do roku 1989 

 Po válce patřil mezi nejlepší hráče Tábora opět Karel Karpíšek, který patřil 

k vůbec nejlepším hráčům v kraji. V roce 1950 začal v klubu působit Jaroslav Klaus. V té 

době hráli Táborští pod hlavičkou DSK Tábor. Nejúspěšnější klubem v 50. letech byl 

Tatran Tábor.  

Okolo roku 1960 se oddíl přejmenoval na VS Tábor. Tento klub hrál své zápasy 

v tělocvičně ZŠ na Starém městě. V té době začalo vznikat mnoho klubů stolního 

tenisu. K nejvýznamnějším patřil oddíl Lokomotiva Tábor a oddíl v Sezimově Ústí. Vodní 

stavby měly v té době dvě herny s devíti stoly. Zájem o stolní tenis byl veliký. Na 

                                                 

206 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 7.  
207 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 14.  
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začátku 60. let měl oddíl na 100 členů. Hrálo se už ve třech hernách na 11 stolech. Díky 

známostem Čermáka se zde pořádali největší turnajové akce v kraji. Vznikl zde jeden 

z největších jihočeských turnajů s názvem VŘSR. Tento turnaj si po dlouhá léta držel 

svoji tradici.209 

 V polovině 60. let hráli táborští hráči krajský přebor a nepatřili mezi elitu kraje. 

Výborných výsledků však dosahovali v mládežnických kategoriích a zejména mezi 

dívkami. Ty se postupně včleňovaly do základních týmů, které hrály ženské soutěže. 

Tyto nadějné mladé hráčky zvedaly úroveň místního stolního tenisu.  

V sezóně 1963/64 postoupila všechna družstva žen o soutěž výš. VS Tábor „A“ 

vyhrál krajský přebor a postoupil do kvalifikace o národní ligu. V té hráčky uspěly          

a staly se tak v nadcházejícím roce jediným jihočeským týmem hrající ligovou soutěž! 

Zasloužil se o to tým ve složení: Jaroslava Nováková ml., jedna z nejlepších dorostenek 

v kraji. Jarmila Rukavičová, která se stala okresní přebornicí dorostu, dále pak Helena 

Čermáková a Smržová. Kapitánkou týmu byla Jaroslava Nováková st., vítězka okresního 

přeboru žen. Trenéry v té době byli Klaus, Čermák Liebl a Šlédr.210 

 V roce 1965 se konaly okresní přebory v Sezimově Ústí. Dvouhru mužů vyhrál 

mladý Doubek, který ve finále porazil 3:1 na sety Mikoláška. Soutěž žen vyhrála            

V. Nováková. Turnaje se zúčastnilo úctyhodných 112 stolních tenistů. Roku 1965 

skončili mladíci Tábora druzí. Sestava Šindelka, Vilímek a Šturc brala stříbro, vítězkami 

krajského přeboru družstev se staly dívky VS Tábor (Nováková, Čermáková). Tým 

druholigových žen si již tři kola před koncem zajistil účast ve druhé lize i v další sezóně.  

 Soutěžní rok 1965/66 přinesl sestup žen VS Tábor „A“. Druhý ženský tým zvítězil 

v přeboru a vzhledem k tomu, že odpadla kvalifikace o druhou ligu, tak ženy z Tábora 

mezi elitou setrvaly. Muži VS Tábor hráli v horních patrech nejvyšší jihočeské soutěže. 

Nejlepšími hráči byli mladíci Dyršmíd a Doubek.211  

 Na okresním přeboru stolně tenisové sezóny 1966/67 se sjelo 118 hráčů. 

Nejlepším mužem se stal Hábrovský před Jachkem a Šindelkou. Ženskou kategorii 

ovládla H. Čermáková. V této sezóně skončily ženy VS Tábora opět na předposledním 

místě a jelikož „B“ tým neuspěl v kvalifikaci, skončilo působení táborských dívek a žen 

                                                 

209 Rozhovor s Jaroslavem Klausem, bývalým funkcionářem a hráčem VS Tábor. 
210 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
211 Kronika Pavla Smolíka, 1964 – 1972. 
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ve druhé lize. Muži Tábora skončili za Pelhřimovem na druhém místě a těsně jim unikl 

postup.  

 V roce 1967 se konal jubilejní 10. ročník turnaje VŘSR. Tento turnaj opanovali 

hráči ze střediskové Vlašimi. Z jihočeských vystoupal nejvýše Michal Pacner (3. místo). 

V roce 1968 se radoval tým ve složení Hrušová a Dvořáková (VS Tábor) z titulu 

krajských přebornic v soutěži družstev. 

 Na konci 60. let neměly táborské ženy v nejvyšší jihočeské soutěži konkurenci. 

Tuto soutěž vyhrály několikrát za sebou a vždy postoupily do kvalifikace o ligu. V té 

v roce 1968 zaznamenaly již druhý neúspěch v řadě. Muži v této sezóně dokonce spadli 

z nejvyšší jihočeské soutěže do KP II. Dobrou práci však oddíl VS Tábor vykazoval           

u mládeže, která patřila v kraji dlouhodobě k nejlepším. Další dobré hráče v té době 

vychovávali v Sudoměřicích a ve Veselí. 

 Do sezóny 1969/70 vstupoval tým žen VS Tábor „A“ jako ligový. Po úspěšně 

zvládnuté kvalifikaci se celek táborských žen opět vrátil mezi republikovou elitu. Základ 

postupového družstva tvořily Rukavičová, Čermáková a Hrušová. Ve stejné sezóně se 

vrátil celek mužů do nejvyšší jihočeské soutěže. Zde patřili k oporám týmu Dyršmíd, 

Kohout a Ševčík. Bývalá hvězda Tábora Doubek se po vojně rozhodla přestoupit do 

ligového Pelhřimova.  

 
Obrázek 23. Vítězné družstvo VS Tábor „A“, které zvítězilo v sezóně 1969/70 v krajském přeboru II a 
zajistilo si účast v krajském přeboru I. Zleva: Adam, Křičenský, Dyršmíd, Ševčík a Kohout. Zdroj: Kronika 
P. Smolíka, 1964 – 1972. 
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V roce 1970 se konal okresní přebor v Sezimově Ústí. Do herny místního celku se 

sjelo na 150 stolních tenistů, bylo sehráno na 270 utkání, i když dámská čtyřhra se 

hrála až za týden. Dominanci potvrdil nejsilnější klub v okrese VS Tábor. Jejich hráči si 

odvezli celkem 9 prvenství. Po jednom titulu získali hráči Bechyně, Sudoměřic                

a Sezimova Ústí. Celkově byla tato sezóna úspěšná pro táborské muže. Tým skončil na 

druhém místě jihočeské divize. Ženy už tak úspěšné nebyly. V druhé lize skončily na     

9. místě z 12 účastnic, což znamenalo těsný sestup.212  

 Sezóna 1970/71 byla mimořádně úspěšnou. Oba první týmy mužů i žen 

postoupily do druhé ligy! Základ mužstva tvořili hráči Kohout, Ševčík, Adam a Šimák. 

Ženské družstvo se skládalo z nové generace hráček. Chod klubu zhodnotil po sezóně 

také předseda oddílu Jaroslav Klaus: „Velké potíže máme s hernou: hrajeme ve školní 

tělocvičně, kam nemohou diváci – a to jsme ještě vedení školy za pochopení a ochotu 

velmi vděční. K dispozici máme dva stoly, které musí stačit 25 hráčům…. Hodně si 

slibujeme od dostavby zimního stadiónu, snad by se tam něco pro nás našlo. Cílem je 

obě družstva zachránit v lize!“ 

 Ligová sezóna 1971/72 neskončila pro tým mužů nezdařile. Před začátkem 

soutěže se nepodařilo dotáhnout pár posil a tak si oddíl musel počínat ve stejné 

sestavě, v jaké do ligy postoupil. Skončil na předposledním místě, které znamenalo 

sestup. Ženskému družstvu se naopak povedlo druhou ligu zachránit. Začátek nové 

sezóny zhodnotil propagační pracovník oddílu VS Tábor J. Čermák slovy: „Dobře víme, 

že podobně jako loni budeme i letos mít hodně starostí se záchranou. Proto jsme se 

rozhodli dát co nejvíce příležitostí mladým děvčatům. Hrát budou Hrušová, Rukavičková 

a Šindelková, které střídavě doplní jedna z trojice mladých Urgeová, Volková                   

a Pechánková.“ 

 Úspěchem hráčů z okresu Tábor skončil přebor mládeže. Mikolášek (S. Ústí) na 

přeborech kraje vybojoval titul mezi staršími žáky. K titulu přidal ještě stříbro mezi 

dorostenci. V juniorkách skončila Urgeová na druhém místě. Nejlepší hráčkou starších 

žákyň se stala Rabišková před svou týmovou kolegyní Jelínkovou. Nadvládu táborských 

děvčat podtrhla třetím místem Rejková.  
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 Krásný dárek dostali hráči VS Tábora (1973) v podobě nové haly na stolní tenis. 

Jedním z posledních turnajů tohoto roku byl žákovský turnaj pořádaný v Mariánských 

Lázních. Vítězství zde v nabité konkurenci vybojoval starší žák Mikolášek. 

 V roce 1974 zvítězil stále se zlepšující Mikolášek na okresních přeborech 

v kategorii mužů! V té době se vytvořila v Táboře další silná generace hráček. Jednalo 

se o hráčky Lončíkovou, Štěpánovou a především Romanu Pravdíkovou. V roce 1975 

schválil ČÚV ČSTV, že v Táboře bude od dalšího roku tréninkové středisko mládeže! Při 

stanovení jednotlivých míst přihlížely příslušné svazy k dosavadním výsledkům práce 

s mládeží, možnostem provozování dané disciplíny v podmínkách okresu a ke 

kádrovému zabezpečení střediska nejkvalitnějšími trenéry.  

Mimořádného úspěchu dosáhla členka VS Tábor Romana Pravdíková, která na 

přeborech ČSR mladšího žactva v Sedlčanech roku 1975 získala zlato v kategorii 

jednotlivkyň a stala se tak mistryní ČSR! Ihned po úspěchu byla zařazena do 

reprezentačního kádru dívek a pozvána na soustředění do národního střediska ve 

Vlašimi. V té době (1975) byly jižní Čechy pro talentovanou Pravdíkovou malé, když po 

nabídce odešla do vrcholového střediska Vlašimi.213 

 
Obrázek 24. Na levém obrázku je vyobrazena teprve 7letá hráčka VS Tábor Lončíková, na pravém 
jedna z největších talentů a mistryně ČSR ve stolním tenise Romana Pravdíková, na fotce hájila už 
barvy Vlašimi. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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 V soutěžním roce 1975/76 se konal další ročník tradičního turnaje k VŘSR. 

Z vítězství se radoval táborský odchovanec Doubek a mladá Urgeová. Tabletenistky VS 

se staly v tomto roce přebornicemi ČSSR! Dvojice Pravdíková a Zd. Lončíková zvítězila 

v silné konkurenci před L. Račou a Mariánskými Lázněmi. Náhradnicí týmu byla            

H. Lončíková. Stále se dařilo Mikoláškovi v silné krajské konkurenci. Tento sezimovský 

mladík byl v roce 1976 na 1. místě mezi dorostenci. Výkony mladých hráček však 

nedosahovaly ještě takové úrovně. Tým žen VS „A“ spadl v této sezóně z ligové 

soutěže.  

 V sezóně 1976/77 si tým táborských žen vše vynahradil a postoupil zpátky do 

národní ligy. Muži Tábora VS se udrželi v nejvyšší jihočeské soutěži, která se 

přejmenovala na KP I. Za první tým v té době hráli Jindra, Lambert, Šimák, Šindelka       

a další. Po nabídce zamířila do národního střediska stolního tenisu ve Vlašimi. Na konci 

soutěžního roku bylo jasné, že od dalšího roku bude nejvyšší jihočeskou soutěž hrát 

další tým z Tábora. Byl jím tým Lokomotivy Tábor. Za něj v té době nastupovali hráči 

jako Kamiš a Vondruška, kteří jako jediní stačili tempu KP I. Se střídavými úspěchy 

nastupoval v tomto roce spolu s táborskými celky také celek Sezimova Ústí, které držel 

svoji vysokou kvalitou Mikolášek. Dalším výborným hráčem Sezimova Ústí byl Pražák     

a Nohejl.214 

 V roce 1978 patřil oddíl VS Tábor k největším v kraji. Stále zde působilo 

tréninkové středisko mládeže, které každým rokem produkovalo celou řadu 

jihočeských nadějí. Zejména se dařilo vychovávat mladé hráčky. V tomto roce měl oddíl 

úctyhodných 143 členů. Nejvyšší soutěž národní ligu hrál tým žen. Muži hráli v té době 

nejvyšší oblastní soutěž KP I. Další dva týmy mužů patřili k nejlepším v KP II. Trénovalo 

se ve dvou hernách. V herně na zimním stadionu se hrálo na šesti stolech. Druhá herna 

byla na Maredově vrchu, kde stálo 5 stolů. Trénovalo se každý den pod dohledem celé 

řady trenérů. Mezi ně patřili Ťoupalík, Lončík, Pechánková, M. a V. Mikulcové, Lambert, 

Doležalovi, Pravdíkovi, Veselíkovi, Cidlíkovi, Čermáková a další. Prakticky jeden trenér 

měl pod sebou čtyři hráče, což byl na tehdejší dobu luxus.  

 Sezóna 1978/79 byla pro táborský okres soutěžním rokem bez ligy. V minulém 

roce se nedařilo ženám VS, které se neudržely v národní lize. A tak oba první celky 
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Vodních staveb nastupovaly v krajském přeboru I., kde patřily před sezónou 

k favoritům. Prognóza se potvrdila jen částečně. Ženy nenašly v krajském přeboru 

konkurenci a jasnými výsledky si došly pro vítězství. Muži skončili na nepopulárním 

druhém místě. Nejlepší výkony podával především Jindra a Jehně, kteří patřili 

k nejlepším hráčům celé soutěže. Výborných výsledků dosahovali stolní tenisté 

v tréninkovém centru.  

Na přeborech ml. žáků roku 1979 chtělo vedení získat 60 % všech titulů. Tento 

závazek, který dali trenéři a funkcionáři VS příslušným vyšším orgánům překročili, 

neboť získali všechny mládežnické tituly.215  

 V roce 1979 se konal tradiční turnaj k VŘSR. Ten pořádal každým rokem oddíl VS 

Tábor. V tomto roce dorazilo na 100 chlapců a 40 dívek. Vítězové jednotlivých kategorií 

byli následovní: 

Ml. žáci – 1. Tesař, 2. Smrž, 3. Pacner a Štumpa, 

Ml. žákyně – 1. Smržová, 2. Vozábalová, 3. D. Šejbová a Dušková, 

St. žáci – 1. Sechovec, 2. Říha, 3. R. Sekyra a Ďurčovič, 

St. žákyně – 1. Marešová, 2. Miškovčíková, 3. Schulzová a Prokešová.216 

 Okresním přeborníkem v soutěžním roce 1979/80 se stal Pražák ze Sezimova 

Ústí. Druhou příčku obsadil jeho týmový kolega Nohejl a třetí místo brali hráči 

Lokomotivy Opolzer s Amchou. V ženách zvítězila H. Lončíková. 

 Na začátku 80. let měl Tábor v KP I. dva celky. Vedle tradičního oddílu VS také 

Lokomotivu, kam přestoupil jeden z nejlepších hráčů okresu Pražák. Společně s ním 

tvořili základ mužstva Kamiš Vondruška a P. Novák. Za VS „A“ hráli Sechovec, 

Bohdanecký, Jehně a Lambert.  

V roce 1980 získali tituly v kategorii krajský přebor družstev, starší žáci a žákyně 

Vodních staveb. Muži Lokomotivy i VS se umístili ve středu tabulky KP I. Výborná práce 

tréninkového střediska mládeže v Táboře byla znát i na listině žebříčků nejlepších žáků 

v kraji. Na prvním místě mezi staršími žáky byl Šimák. Mezi dívkami byly mezi prvními 

čtyřmi, tři hráčky VS Tábor. Z toho 1. místo patřilo Miškovčíkové, 2. Štěpánové               

a 4. Křičenské. V mladších žákyních byla krajskou jedničkou R. Šejbová. Pouze 

                                                 

215 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
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v kategorii mladších žáků se hráčům z okresu Tábor nedařilo. Zde byl na prvním místě 

prachatický Bauer před Holanem z Kovářova.217  

 Okresním přeborníkem Tábora se v roce 1982 stal mladík Šimák před 

Lambertem. Na děleném třetím místě skončili Jehně a Procházka. Mezi ženami se 

nejvíce dařilo H. Lončíkové, která ve finále porazila svoji týmovou kolegyni Štěpánovou. 

Kategorii dorostu ovládl stejně jako muže Šimák. Poraženým finalistou byl Karlík. 

V kategorii dorostenek se nejvíce dařilo Štěpánové. Tento turnaj ukázal, že táborským 

rostly nové naděje tohoto sportu, jinde v kraji byly týmy dlouhodobě sestavy, ale 

v Táboře se prosazovali často noví hráči.218 

 V sezóně 1982/83 postoupil druhý tým VS žen do národní ligy! Od další sezóny 

zde měl Tábor dvojí zastoupení. V lize nastupovaly hráčky Štěpánová, Lončíková, 

Vozábalová za první tým a za druhý tým Křičenská, Smržová a další mladé závodnice. 

Bohužel v další sezóně 1983/84 se projevilo velké střídání hráček, což znamenalo 

sestup obou celků žen. Tým Tábora byl velice vyrovnaný, ale chyběla zde tříbodová 

hráčka jako například Lerchová v ČB. Pro oddíl to byla určitě rána, neboť mladé hráčky 

potřebovaly hrát vyšší soutěž. Na konci soutěžního ročníku 1983 byly vydány krajské 

žebříčky. S podivem nefiguroval mezi prvními dvaceti hráči ani jeden z okresu Tábor!    

U žen se prakticky nic neměnilo. V mladších žácích se začali prosazovat Truhlář (1.)       

a Oliva (4.) z VS Tábor.  

Vítězem okresního přeboru se v roce 1983 stal Jehně před Šimákem. Dorost 

ovládl Slavík, za ním skončili Pánek a Uhlíř z Vodních staveb. Krajskou přebornicí se 

stala na přelomu roku Miškovčíková. Dominanci žen Tábora podtrhly druhým a třetím 

místem týmové spoluhráčky Veselá s Lončíkovou.  

V roce 1984 bylo zrušeno tréninkové středisko mládeže. Jeho zrušení ovšem 

aktivitu oddílu nikterak nesnížilo. VS Tábor byl stále agilním oddílem, který pořádal 

celou řadu turnajů a zápasů.219 

 Na začátku sezóny 1984/85 se konaly okresní přebory jednotlivých regionů. Na 

Táborsku zvítězil mezi muži Šimák, druhý skončil Lambert a na společném třetím místě 

dále Urban s Bohdaneckým. V ženách zvítězila Miškovčíková před Lončíkovou. 

                                                 

217 Kronika Pavla Smolíka, 1972 – 1984. 
218 Tamtéž. 
219 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 1.  
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V dorostu byl nejlepší mladičký Truhlář, který za sebou nechal starší spoluhráče. Na 

druhém místě skončil Lachout a třetí Bednář s Olivou. V nejvyšší jihočeské soutěži 

mužů KP I. nastupovaly celky VS Tábor a Lokomotivy. Za Lokomotivu v té době hráli 

Kamiš, Amcha, P. Novák a Opolzer. Po reorganizaci, kdy se nejvyšší jihočeská soutěž 

rozdělila na čtyři skupiny, hráli tuto soutěž také stolní tenisté Sezimova Ústí. Za ty 

nastupovali hráči Nohejl, Leibl, Rybáček a Zděnovec. Za VS Tábor v té době hráli 

Lambert, Sechovec, Bohdanecký a Šimák. 

 Sezóna 1985/86 přinesla celou řadu turnajů. Po skončení tréninkového centra 

v Táboře už hráči z tohoto regionu tolik nedominovali krajským turnajům žactva. Už 

zde nebyly takové podmínky jako dříve, kdy se trénovalo i 2x denně. V porovnání 

s ostatními kluby zde chyběla ligová soutěž, která by zvyšovala výkonnost. Okresním 

přeborníkem se v roce 1986 stal Sechovec, druhý byl Lambert. Výbornou úroveň si však 

nadále držel tradiční turnaj VŘSR. Na ten v roce 1986 dorazilo 142 účastníků. Hrálo se 

v klubové herně VS Tábor. V kategorii starších žáků zvítězil Lhotka, který získal pro 

domácí barvy jediný mládežnický titul.  

 V sezóně 1987/88 se podařilo táborským ženám vybojovat postup do druhé ligy! 

V té byly oporami týmu Klempířová s Novákovou, které doplňovala Bartáková. V roce 

1988 se konal veteránský turnaj. Pořádajícím oddílem byly VS. V kategorii 45 až 50 let, 

byl první Jehně před Soldátem a Svitákem. Kategorii 50 až 60 let ovládl Sviták, druhý 

skončil opět Soldát a třetí Knotek. 

 Do sezóny 1988/89 nastupovalo celkem 13 týmů oddílu VS Tábor. V tomto roce 

skončily dorostenecké týmy tohoto oddílu na druhém místě. Za chlapce hráli Oliva, 

Lhotka a Šmahlík a družstvo dívek tvořily Truhlářová s Deptovou. Tým mužů skončil na 

5. místě. Ženy VS bohužel z ligové soutěže sestoupily, když neuspěly ani                           

v následné baráži.220  
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6 Historie stolního tenisu v jižních Čechách od roku 1989 do 
roku 2017 

6. 1 Historie stolního tenisu v Českých Budějovicích od roku 1989 do roku 
2017 

 V soutěžním roce 1989/90 se stal okresním přeborníkem Hlaváček. Ve čtyřhře 

byli nejlepší Janda s Vávrou. Výborného úspěchu dosáhl na Velké ceně veteránů Arnošt 

Pražák. Ten v kategorii nad 40 let vybojoval stříbro, když ve finále podlehl Haralíkovi. 

Titul krajského přeborníka získal Jiří Řežáb. V ženách byla nejlepší hráčkou jižních Čech 

Soustružníková z Motoru. Tato revoluční sezóna byla velice úspěšnou pro budějovický 

stolní tenis. Škoda „A“ postoupila do nově vytvořené I. ligy, béčko navíc do II. národní 

ligy, ženy Motoru si ligovou příslušnost uhájily a jejich druhý tým navíc postoupil do 

národní ligy. Třetí příčku znamenající postup do I. ligy vybojovali F. Böhm, Hlaváček, 

Kortus, Jiří Řežáb a Truhlář. V Motoru hrály sestry Drechslerovy a společně se 

Soustružníkovou tvořily první tým, za druhý tým hrály mladé hráčky Šopová, Králová, 

kterým vypomáhala právě Soustružníková, která ve svých 15 letech pendlovala mezi 

oběma družstvy. Předsedou Škodovky byl v té době Karel Štícha a organizačním 

pracovníkem Miroslav Řežáb. Ten se vyjádřil k další sezóně: „Věřím, že všechno dobře 

dopadne, že brácha zůstane a že s ním možná přijde i juniorský reprezentant 

Mrkvička.“221 

 Vítězem okresního přeboru mužů se stal v roce 1990 Jan Korbel. Druhý skončil 

Steinbauer a bronz brali Hronek s Jandou. Mezi dorostenci byl nejlepší Michal Vávra.  

Před novou sezónou 1990/91 se obavy Miroslava Řežába vyplnily. Jeho bratr odešel 

zpátky do Ostravy, kde působil jako trenér. František Böhm a Pavel Kortus odešli do 

Rakouska. Tým se tak snažil hledat náhradu mezi mladými hráči. K ostříleným hráčům 

Hlaváčkovi, Truhlářovi a Pražákovi povolal do svých služeb Smažíka. Druhý tým Škody 

hrál ve složení Tománek, Janda, Vávra, kteří sbírali první ligové zkušenosti. V záloze měl 
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oddíl další výborné mladé hráče Nováka, Řežába, Smrže, Mika a bratry Trávníčkovy.      

O mladé hráče se v té době starali Smolík, Štícha a Lerchová.222 

 Výborných výsledků dosahoval další mladý hráč, Dvořáček z Třeboně. Ten na 

mistrovství republiky v roce 1991 vybojoval stříbrnou medaili ve čtyřhře žáků. Další 

medaile na jih Čech přivezla Králová (2x bronz singl a mix).  

První tým Škody skončil v oslabené sestavě na posledním místě první ligy. Mladý tým 

Škody „B“ skončil ve středu druholigové soutěže.  

 Další hráčské rošády proběhly ve Škodovce před novou sezónou 1991/92. Dalšími 

hráči, kteří odešli do Rakouska, byli Truhlář, Hlaváček a Štícha. Na vojnu narukoval 

Tománek. Do Škodovky naopak přišli Matějka z Kaplice, Brom a Jírek ze Startu. Ačkoli 

odešlo během dvou sezón kompletně celé áčko Škody, hrály v této sezóně v druhé 

národní lize dva celky tohoto klubu.  

Škoda „A“: Pražák, Janda, Vávra, Smažík, náhradníky byli Brom a Matějka, 

Škodu „B“: Staněk, Žaloudek, Matouš, Przeczek, náhradníky byli Jírek, Kárník a Klečka.  

To v Motoru byla situace poněkud veselejší. Mladé hráčky se stále zlepšovaly       

a jen o bod nepostoupily v minulé sezóně do první národní ligy.  

Okresním přeborníkem se v roce 1991 stal Hlaváček. Hlaváček se stal i v tomto 

roce nejlepším hráčem jižních Čech a vybojoval krajský titul. Mezi žáky zářila především 

Hana Šopová, která si odvezla ze žákovského přeboru jižních Čech pět titulů. Ještě 

výraznějšího úspěchu dosáhla v kategorii mladších žákyň, kde se stala v roce 1992 

mistryní Československé republiky ve čtyřhře. Ke zlatu ještě přidala stříbro z mixu         

a kompletní sadu medailí dovršila třetím místem v singlu. Šopová po této sezóně 

opustila Motor a odešla do Nuslí.223 Výborného výsledku dosáhly hráčky Motoru „A“, 

které zvítězily v II. Národní lize a zajistily si tak postup do I. ligy! Z národní ligy se 

naopak musel poroučet druhý tým Škody. 

 Okresním přeborníkem se v sezóně 1992/93 stal Steinbauer z Pedagogu ČB. Před 

novou sezónou se musel tým Škody vyrovnat s odchodem své jedničky Michala Vávry 

na vojnu. Pedagog České Budějovice, který hrál v té době také druhou ligu, se opíral     

o výkony Kortuse, Steinbauera a Korbela. K velkým změnám došlo také v Motoru. 

Odešly sestry Drechslerovy, ty byly nahrazeny Ihrovou a Stuchlíkovou.  
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Vítězem krajského přeboru se stal Oldřich Jareš! Tento výsledek byl opravdu 

velkým překvapením. Jareš na začátku turnaje nefiguroval mezi nasazenými hráči a byl 

až ve čtvrté desítce jihočeského žebříčku. Tento hráč začínal se stolním tenisem 

v Písku. Od roku 1985 však hrál za Třeboň, kam se přestěhoval. V ženách byla nejlepší 

Hanzalová (Ped.).  

V roce 1993 se stal krajským přeborníkem mladšího žactva Ivan Karabec mladší. 

Právě tento mladý hráč byl v základu družstva chlapců, kteří pro ČB vybojovali 6. místo 

na MČR družstev starších žáků. Spolu s Karabcem tvořili úspěšný tým Novák                    

a Trávníček. Nejlepším dorostencem kraje byl třeboňský Dvořáček, který vyhrál ve své 

kategorii, vše co se dalo. 224 

 Vítězem turnaje okresního přeboru Českých Budějovic se stal po kratší pauze 

Daniel Hlaváček. Krajským přeborníkem roku 1993 se stal Staněk ze Startu ČB. Mezi 

ženami byla nejlepší Hanzalová. Kategorii dorostu ovládl překvapivě Novák, který ve 

finále porazil Dvořáčka, třetí skončil další třeboňský hráč Lhotský společně s Vicánym.  

V sezóně 1993/94 si suverénním způsobem došli hráči Škody „A“ pro prvenství ve 

druhé lize! Tahouny týmu byli Vávra s Hlaváčkem, který se vrátil z Rakouska. Dalšími 

hráči základu byli Janda s Jaškem. Škoda „B“ naopak ze soutěže spadla, ale o ligu 

nepřišel ani tento celek, jelikož třetí tým Škody sem postoupil z krajského přeboru.       

O postup se zasloužili hráči Krlín, Novák, Hlaváček a Matouš. Po mnoha letech naopak 

opustil druhou ligu žen Motor. Před startem nového ročníku opustil jižní Čechy 

František Böhm, který odešel za stolním tenisem do Rakouska.225 

Před novou sezónou 1994/95 vydal krajský svaz stolního tenisu žebříčky:  

Muži: 1. Vávra, 2. Hlaváček, 3. Janda, 4. Jašek, 5. Michal Pacner, 6. Pražák, 7. Steinbauer,         

8. Korbel, 9. Benák, 10. Z. Hovorka, 11. Kortus, 12. Novák, 13. Meduna, 14. Krlín, 15. Martin 

Pacner, 16. Jareš, 17. Smola, 18. P. Hovorka, 19. Hromádka, 20. Sechovec, 

Dorost: 1. Novák, 2. Dvořáček, 3. Lhotský, 4. Jungwirt, 5. Šimek, 6. Vicány, 7. Břicháček,            

8. Trávníček, 9. Karabec, 10. Válka.226 
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225 Tamtéž. 
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109 

 

 
Obrázek 23. Vítězné mužstvo Škody ČB, které slavilo za zeleným stolem postup do I. ligy. Zleva: Daniel 
Hlaváček, Pavel Jašek, Jan Janda a Michal Vávra. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999.  

 Před novou sezónou opustil jihočeské stolně tenisové prostředí Michal Vávra, ten 

odešel společně s Jarešem do zahraničí. Do Štěpánovic naopak zamířil talentovaný 

Dvořáček. V tomto roce se začal budovat tým ze Štěpánovic. Trenérem tohoto týmu byl 

Zdeněk Dvořák. Finance a management zajišťoval Němec. Ve Štěpánovicích tak 

vzniklo jedno z nejlepších stolně tenisových prostředí s nádhernou halou na stolní 

tenis. Vítězem okresního přeboru se stal v roce 1994 Novák. Nejlepším dorostencem 

byl Dvořáček. Vítězem krajského přeboru mužů se stal Jašek. Mezi ženami byla 

premiérově nejlepší Věra Šišková. Kategorii dorostu ovládl Miroslav Novák, syn 

slavného otce, který vyhrál titul před dvaceti lety.227  

V tomto ročníku skončili hráči Škody „A“ v první lize na solidním šestém místě. 

Zasloužila se o to sestava – Janda, Krlín, Jašek, Smažík, Hlaváček a Novák. Výborných 

úspěchů dosahoval na mezinárodní scéně tělesně postižených Ivan Karabec, který 

patřil ve své kategorii k evropské špičce. V roce 1995 se oddíl Škody přejmenoval na 

svůj starý název Slavoj ČB. V tomto roce se podnik Škoda stal slévárnou a klub by tak za 

název musel zaplatit 2 miliony Kč, což bylo nereálné.228 

 

 

                                                 

227 Českobudějovické listy, 8. 11. 1995. 
228 Českobudějovické listy, 2. 8. 1995. 
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Obrázek 24. Na archivním snímku jsou vyobrazeni, vlevo Michal Vávra nejlepší junior jižních Čech        
a jeho trenér a dlouholetý hráč ČB Jiří Řežáb, který se později stal věhlasným koučem na Ostravsku. 
Zdroj: Osobní archiv Jana Škrleho. 

 Okresním přeborníkem se v roce 1995 stal Zdeněk Dvořák ze Štěpánovic. 

V ženách zvítězila Helena Havlíčková. Ve finále dorostu předvedli dramatickou bitvu 

Novák s Dvořáčkem, lépe z duelu vyšel Novák, který se stal okresním přeborníkem 

dorostu. Přeborníkem kraje se stal v tomto roce Michal Vávra, který ve finále porazil 

Hlaváčka. Mezi ženami nenašla přemožitelku Zedníková.229  

Výborných výsledků dosahovali v roce 1995/96 hráči Pedagogu, kteří skončili ve 

II. lize na druhém místě. Za Pedagog „A“ hráli Kortus, Jan Korbel, Staněk a Arnošt 

Pražák, který po sezóně odešel do rodného Veselí. Do druhé ligy postoupil tým Startu 

ČB. Jeho největší oporou byl František Böhm, který se vrátil ze zahraničí. Ačkoli měl 

druholigové nabídky, rozhodl se pomoci mateřskému klubu.  

Krajským přeborníkem se v tomto soutěžním roce 1996/97 stal Zdeněk Dvořák. 

Druhou pozici obsadil Hlaváček a třetí Tománek se Staňkem. V tomto roce zvítězili 

stolní tenisté ze Štěpánovic v jihočeské divizi. Bylo to již třetí vítězství této party v řadě. 

Za tři roky vybojovali mladí hráči Štěpánovic III. Ligu! Oporami týmu byli Zdeněk            

a Martin Novák, Petr Dvořáček a Miroslav Němec. Vítězem druhé ligy se stal celek 
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Startu ČB. Stále se zlepšující kvalitu jihočeského stolního tenisu podtrhl druhým             

a třetím místem Pedagog a Pelhřimov. Za vítězné družstvo Startu nastupovali bratři 

Böhmové, Janda a Novák. 

 
Obrázek 25. Stolní tenisté KST Štěpánovice: nahoře zleva Martin Dvořák, Petr Dvořáček, trenér         
Zd. Dvořák st., dole Němec mladší a Zd. Dvořák mladší. Zdroj: Osobní archiv Jana Škrleho.  

V roce 1997 byl založen další českobudějovický klub Orel. Jeho zakladatelem, 

trenérem a hráčem v jedné osobě byl Jaroslav Tengl. Na vzniku nového oddílu se 

podíleli Kocourek, Daniel a Pavel Bakalářovi a Šilhavý. Právě jejich příchod z Motoru ČB 

zapříčinil vznik oddílu. Ve svém začátku se oddíl zaměřoval především na práci 

s mládeží.230 

 Před novou sezónou 1997/98 byl v čele jihočeského žebříčku Miroslav Novák ze 

Startu. Druhé místo patřilo Dvořáčkovi a třetí byl Janda. Přeborníkem okresu se stal 

Michal Vávra, který se stal také vítězem krajského přeboru. Za zelenými stoly nenašel 

v této sezóně přemožitele oddíl Startu ČB, který postoupil do I. ligy! Další první ligu 

vybojoval na poli diplomatickém management Štěpánovic, který odkoupil první ligu od 

Kotlářky Praha. Českobudějovický odchovanec Ivan Karabec, účastník POH v Atlantě, 

byl zařazen do juniorské reprezentace. Na březnovém mistrovství Evropy tělesně 

postižených ve Stockholmu vybojoval bronzovou medaili. 

                                                 

230 Kronika Orlu ČB, 1997 – 2005, s. 2. 
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Obrázek 26. Několika násobný vítěz krajského přeboru Michal Vávra, Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 
1984 – 1999. 

Sezóna 1998/99 přinesla titul okresního přeborníka Michalu Vávrovi, který ve 

finále zdolal Dvořáčka (21:13, 23:21). První ligu hráli v tomto roce Start ČB                      

a Štěpánovice. Za Start v sezóně nastupovali převážně Kortus, Janda, Hlaváček, Novák     

a Fr. Böhm. Za Štěpánovice hrála ta samá sestava již řadu let (Miroslav Němec, bratři 

Dvořákové, Dvořáček). Krajským přeborníkem se stal v tomto roce Vladimír Tománek, 

který využil absence jihočeské jedničky Vávry. Vítězem turnaje TOP 10 mužů se stal 

Jašek. Nadále se dařilo stále se zlepšujícímu Karabcovi, který hrál v té době extraligu 

mužů za Havířov „B“. Ve druhé lize si dobře vedl Pedagog ČB, který skončil ve středu 

tabulky a bez větších problémů se udržel. Oporami týmu byl především Jašek 

s Kaštánkem. Před sezónou posílil Pedagog ještě Nitrianský. Startu ČB se podařilo 

zachránit první ligu. Nejlepších výsledků z jižních Čech zde dosahovali hráči Dvořáček 

(73,97 %) a František Böhm (73,08 %). 

 Před novým ročníkem 1999/2000 došlo k přesunu celého družstva Startu do 

Štěpánovic, kde se tak vedle druhé ligy hrála i první. Krajským přeborníkem se podruhé 

v kariéře stal Pavel Jašek, který ve finále porazil oddílového kolegu Kaštánka. Na 

ligových stolech se podařilo Štěpánovicím udržet druhou nejvyšší soutěž. Zasloužil se    

o to především František Böhm, který ve svých čtyřiceti letech byl jasnou jedničkou 

týmu. Bohužel druhý tým Štěpánovic spadl z druhé ligy do divize, když se pro něj 
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prioritou stala záchrana první ligy. Ve druhé lize se udržel Pedagog, z kterého ovšem 

odešel lídr týmu Jašek. Výbornou práci s mládeží vykazoval oddíl Orlu ČB. Ten vedle 

Tomáše Tengla vychoval zejména výborná děvčata. Vedle sester Tenglových ještě 

Spitzenbergerovou, Řehákovou, Hornychovou a další.231 

 Do nového tisíciletí vstupoval jako jihočeská jednička Miroslav Novák před 

Jandou. Hráči ze zahraničí se do žebříčku nezapočítávali, jinak by vedl Michal Vávra. 

Životního úspěchu dosáhl v roce 2000 Ivan Karabec, který získal zlatou 

paralympijskou medaili v soutěži jednotlivců. Tento budějovický odchovanec nenašel 

v Sydnei přemožitele. 

 
Obrázek 27. Na horní fotce je zachycen Ivan Karabec (vlevo) se svým otcem a trenérem (vpravo), na 
dolním obrázku je vyobrazen Ivan Karabec jako čerstvý paralympijský vítěz ze Sydnei 2000. Zdroj: 
Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009. 

Vítězem okresního přeboru se stal v roce 2000 Michal Vávra. Za zelenými stoly 

neprohrál ani na oblastních přeborech ve Štěpánovících a slavil tak svůj další titul 

krajského přeborníka.  

                                                 

231 Kronika Orlu ČB, 1997 – 2005, s. 55. 
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Jelikož byla vytvořena před startem další ping-pongové sezóny 2000/01 třetí liga, 

hráli Štěpánovice společně se Slavojem II. ligu (před rokem první liga). Štěpánovice 

skončily na šestém a Start na osmém místě. Na konci sezóny se hrál závěrečný turnaj 

nejlepších deseti hráčů kraje. Z vítězství se v tomto turnaji premiérově radoval Petr 

Kaštánek, který ve finále porazil Jana Jandu. Utkání bylo napjaté, neboť vítěz bral 1000 

Kč. Kaštánek byl v té době pověstný svým nepříjemným zakrytým servisem, který patřil 

k nejlepším v republice. Janda jeho podání okomentoval slovy: „Dejte dítěti servis         

a může hrát.“ Do Kaštánka si rýpnul po turnaji i místní divák: „Ty jdeš ještě trénovat? 

To se asi budeš učit normální servis ne? Podání ze záhrobí končí!“232 

 Před startem nové sezóny 2001/02 došlo ve stolním tenise k velkým změnám. Od 

1. září 2001 schválila ITTF změnu pravidel platnou k tomuto datu. Z původních 21 bodů 

se sety zkrátily na 11. Změna zasáhla i podání, místo pěti podání v řadě měli hráči nově 

pouze dvě! Tyto změny hodnotil nejlepší hráč jižních Čech Michal Vávra takto: „Je to 

hodně velká změna! Kdyby to udělali na tři vítězné sety do patnácti, nebyla by to tak 

obrovská změna. Změnám se nebráním, ale tohle mi přijde jako hodně velký řez. Čas 

ukáže.“233 

 Do nového ročníku druhé ligy nastoupily Štěpánovice bez Petra Dvořáčka, který 

se plavil po oceánu v USA. Naopak posily získal tým ze Studené, odtud přešli Michal 

Pacner s Hovorkou. Ti společně s Böhmem, Němcem a Kaštánkem tvořili páteř týmu. 

Okresním vítězem se v tomto roce stal Vávra, který porazil Kaštánka 3:0 na sety. 

Krajským přeborníkem se stal opět Michal Vávra. 

 V Sezóně 2002/03 hráli nejvyšší soutěž stále Štěpánovice (II. ligu), třetí ligu hrál 

Slavoj ČB. Zde se vedle stálic Jandy a Smažíka začali objevovat mladí hráči Leština 

s Kašparů. Vítězem okresního přeboru se stal Michal Vávra. Stejně jako loni si přivezl 

na šampionát Jihočeského kraje nejlepší formu Vávra, který zvítězil ve finále nad 

Zaumüllerem 3:1 na sety. Štěpánovice v tomto roce skončily na sestupovém místě.234 

 Již po konci minulé sezóny bylo jasné, že tým ze Štěpánovic ukončí své působení 

za zelenými stoly. Po sestupu z druhé ligy měly hrát Štěpánovice třetí ligu. Nakonec se 

vedení klubu rozhodlo tuto soutěž prodat do Pedagogu ČB. Ten před sezónou 2003/04 

                                                 

232 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 58. 
233 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 68. 
234 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 99. 
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posílil Hečko, Daniel Bakalář a Jan Janda. V té době již patřily hráčky Orla k nejlepším 

v kraji. Velkou zásluhu na tom měla zejména rodina Tenglů, která stolním tenisem žila. 

Vedle manželů Jaroslava a Jaroslavy hráli stolní tenis ještě Tomáš, Vendula a Eliška. 

Především Vendula byla velkým příslibem do budoucnosti. Na mezinárodním poli se 

nadále dařilo Karabcovi, hráči nejvyšší české soutěže.  

V roce 2003 se stal mistrem Evropy ve své kategorii tělesně postižených 

sportovců. Okresním přeborníkem se stal Vávra, který ve finále přehrál Jandu. Vítězem 

krajského přeboru se stal opět Vávra. Na druhém místě skončil Havlík a bronz brali 

Kaštánek s Němcem. Pro Vávru to byl již pátý titul a potvrdil tak neotřesitelnou 

nadvládu v jižních Čechách. Ve třetí lize se udržel celek Pedagogu. 

 Před startem nového ročníku 2004/05 vydal Jihočeský svaz stolního tenisu 

krajské žebříčky: 

Muži: 1. Zaumüller, 2. Havlík, 3. Šimoník, 4. Kaštánek, 5. Kortus, 6. Janda, 7. Němec, 8. Kašparů, 

9. Daniel Bakalář, 10. Petr Krahulec, 11. Borovka, 12. Fleissig, 13. Kamera, 14. Jiří Krahulec, 15. 

Urban, 16. Matějka, 17. Hach. 18. Nitrianský, 19. Forman, 20. Hronek, (1. Vávra nezařazen).  

Krajským přeborníkem se stal opět Vávra, ten využil absence mladého Havlíka, 

který měl v té době maturitní ples. Pro Jihočeský stolní tenis to byla veliká škoda, 

neboť dlouholetý král mohl být sesazen, když v této sezóně s Havlíkem třikrát prohrál. 

Pedagog ČB „A“ stále nastupoval ve třetí lize, kde se umístil na osmém místě.235 

 V roce 2005 se konal turnaj na památku Miroslava Nováka, který v roce 2003 

tragicky zahynul. Okresním vítězem se v další stolně tenisové sezóně 2005/06 stal 

Janda. Ve finále si hladce poradil s o generaci mladším Urbanem 3:0. Ten byl základním 

členem třetiligového Slavoje, za který ještě hráli Kašparů, Petr Leština, a Houška.  

Přeborníkem kraje se stal premiérově Petr Kaštánek z Prachatic. Druhé místo 

vybojoval Kašparů. Dlouholetý král jižních Čech Vávra se turnaj nezúčastnil. Tento 

soutěžní rok byl úspěšný pro hráče Slavoje ČB. Junioři v čele s Leštinou skončili 

v základní části na druhém místě. Druhá liga jim unikla až v posledním zápase sezóny, 

když prohráli v rozhodujícím zápase play off s Šanovem 8:9. Druhý budějovický tým 

Pedagog skončil ve stejné soutěži na sedmém místě. Oporou týmu byl Janda, dále za 

Pedagog nastupovali Kortus, Matějka a Bakalář. 

                                                 

235 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 128. 
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 Petr Leština se stal na začátku sezóny 2006/07 vítězem okresního přeboru.         

Ve finále přehrál obhájce Jandu. Vítězem krajského přeboru se stal Michal Vávra, druhý 

skončil Zaumüller a třetí Kaštánek s Němcem. V tomto roce došlo k otevření moderní 

haly pro stolní tenis, ta vyrostla v útrobách Střeleckého ostrova a patřila zástupcům 

Orla ČB. Výstavby moderní haly se bohužel nedožil dlouholetý předseda a funkcionář 

oddílu Jaroslav Tengl. Nejlepším hráčem Orlu byl v té době Jan Válka. Dařilo se                

i mladičké žákyni Tenglové, která patřila v republice mezi patnáct nejlepších stolních 

tenistek. Pedagog „A“ dosáhl v sezóně na šesté místo. 

 Poprvé v kariéře se stal okresním přeborníkem Jan Válka, který přestoupil před 

sezónou do Pedagogu ČB. Krajským přeborníkem se stal Jan Janda (2007/08). 

Výborných výkonů dosahoval i v lize, společně s Houškou, Bakalářem a Matějkou 

dovedl tým Pedagogu „A“ k vítězství v základní části III. ligy. V play off vypadli stolní 

tenisté Pedagogu České Buděkovice po dramatickém boji s ČZ Strakonice. 

 Další titul okresního a krajského šampióna vybojoval v soutěžním roce 2008/09 

Michal Vávra. Ve strhující bitvě přehrál prachatického Zaumüllera 3:2. Bronz na kraji 

vybojoval Duspiva s Krahulcem. V této sezóně nastupoval Pedagog ČB prakticky 

v totožné sestavě. Po základní části patřilo oddílu čtvrté místo, které zaručovalo start 

v semifinále play off. Tým nakonec do semifinále nenastoupil a přenechal postup 

Strakonicím.236  

 V sezóně 2009/10 získal další titul krajského přeborníka Michal Vávra. Ten v nové 

hale na Orlu nenašel opět protivníka. Druhý skončil mladý Korbel. Třetí místo 

vybojovali Calta s Duspivou. V ženách se z titulu radovala Vendula Tenglová, která 

zvítězila také ve čtyřhře žen (Jaroslava Tenglová) a v mixu (Jan Duspiva). Jak již bylo 

tradicí, na konci roku se utkávali nejlepší mladí stolní tenisté v turnaji s názvem TOP 10. 

       

  Ml. žáci, Ml. žákyně,    St. žáci,      St. žákyně,     Dorostenci,   Dorostenky 

2002 Mistr Michal 
Růžičková 
Lucie 

Kašparů 
Jakub 

Hornychová 
Petra 

Havlík 
Tomáš 

Spitzenbergerová 
Ivona 

2003 
Bečvář 
Ondřej 

Krahulcová 
Anna 

Fleissig Jan 
Hornychová 
Petra 

Krahulec 
Jiří 

Blašková Petra 

2004 Calta David 
Blašková 
Dagmar 

Calta David 
Krahulcová 
Anna 

Kašparů 
Jakub 

Blašková Petra 

                                                 

236 Kronika Pavla Smolíka, 1999-2009, s. 159. 
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2005 Calta David 
Blašková 
Dagmar 

Mistr 
Michal 

Blašková 
Dagmar 

Mistr 
Michal 

Blašková Dagmar 

2006 
Vondruška 
Filip 

Blašková 
Dagmar 

Calta David 
Blašková 
Dagmar 

Mistr 
Michal 

Růžičková Lucie 

2007 Fiala Jakub 
Javoříková 
Nela 

Calta David 
Tenglová 
Vendula 

Duspiva 
Jan 

Blašková Dagmar 

2008 Fiala Jakub 
Skaláková 
Denisa 

Matějka 
Kamil 

Růžičková 
Lucie 

Calta David Tenglová Vendula 

2009 
Gruber 
Michal 

Růžičková 
Lenka 

Korbel Filip 
Růžičková 
Lenka 

Fiala Jakub Tenglová Vendula 

2010 Kortus Filip 
Růžičková 
Kristýna 

Fiala Jakub 
Moravcová 
Lucie 

Calta David Tenglová Vendula 

 
 Jediným zástupcem českobudějovického okresu ve třetí lize mužů 2010/11 byl 

nadále Pedagog ČB. Za něj v této sezóně nastupovali Houška, Válka, Janda a Bakalář. 

Tým se nakonec umístil na pátém místě, když závěr sezóny vypustil, aby se nemusel 

zúčastnit bojů v play off. Lídrem týmu byl opět Jan Janda. Krajským přeborníkem se stal 

v tomto roce Milan Zaumüller. Na druhém místě skončil Jiří Krahulec, třetí místo patřilo 

Duspivovi a P. Krahulcovi. Mezi ženami zvítězila Vendula Tenglová. Triumf rodiny 

Tenglových podtrhla druhým místem Jaroslava. Tenglová mladší společně s Duspivou 

obhájila loňské vítězství v mixu. Vítězem TOP 10 dorostu se stal mladý hráč Pedagogu 

Kortus Pavel mladší. Mezi žáky dominoval jeho bratr Filip, který přes svůj nízký věk 

vyhrál i kategorii starších žáků.237 

 Pedagog „A“ vstupoval do další sezóny 2011/12 s drobnými změnami. Klub 

opustil Jan Válka, jeho místo obsadil dorostenec Pavel Kortus. Tým měl v záloze ještě 

nejlepšího žáka kraje Filipa Kortuse. Pedagog „A“ skončil v tomto roce na sedmém 

místě III. ligy. Nejlepším hráče oddílu byl se 70 % Janda, dále pak Bakalář 55 % a Kortus 

s Houškou lehce pod 50 % úspěšnosti.  

Krajským přeborníkem se v tomto roce stal nestárnoucí Michal Vávra, který ve 

finále přehrál Zaumüllera. V ženské kategorii zvítězila stejně jako před rokem Vendula 

Tenglová před svojí matkou Jaroslavou. Třetí místo obsadila mladičká Zdena Blašková, 

která nebyla za stoly téměř vidět. Suverénní Vávra k vítězství v singlu přidal ještě triumf 

v mužské čtyřhře (David Jakub) a mixu. Dorostenci Pedagogu vybojovali v tomto roce 

prvenství mezi družstvy kraje a postoupili tak na republiky. 
                                                 

237 Česká asociace stolního tenisu – zprávy z kraje. (2011). Dostupné z: https://www.ping-pong.cz/kraje-
a-regiony/jihocesky-kraj/. 
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 V letním přestupovém období opustil tým Pedagogu Michal Houška. Na jeho 

místo do základu byl zařazen kadet Filip Kortus, který sbíral v lize první zkušenosti. 

Oporou týmu byl opět Jan Janda, který skončil na čtvrtém místě v tabulce úspěšnosti, 

dále Bakalář (10.) a Pavel Kortus ml. (14.). Celkově skončil oddíl v soutěžním ročníku 

2012/13 na pátém místě. Nevýhodou tohoto oddílu bylo, že kromě členů prvního týmu 

neměl v záloze kvalitní hráče, kteří by nahradili nejlepší čtveřici v případě zranění. 

Dlouholetá opora jihočeských týmů Pavel Kortus starší byl nehrajícím trenérem.  

Krajské přebory dospělých ovládl hráč německého Nassau Vávra. Mezi ženami se 

radovala Vendula Tenglová. Nejlepším dorosteneckým týmem kraje se stali mladíci 

Pedagogu (Kortus, Kortus, Škopek). V této době upadala úroveň jihočeských Velkých 

cen. Před 20 lety jezdilo na turnaje VC i hodně přes 100 hráčů. V tomto roce přijelo na 

VC Strakonice pouze 18 hráčů! Druhým problémem byl fakt, že zde byl velký 

výkonnostní rozdíl a zajímavé boje přicházeli nejčastěji až v semifinále. Od roku 2013 

se začal pořádat také turnaj pro veterány. Dějištěm turnaje se stal Týn nad Vltavou. Na 

první ročník se sjelo 67 hráčů z 28 týmů. V kategorii 60+ zvítězil domácí Kučera. 

V nejstarší kategorii 70+ zvítězil ševětínský Šoukal.238 

 Další rok stolního tenisu 2013/14 na jihu Čech nepřinesl před startem soutěží 

výrazné změny. V základu Pedagogu se vedle Jandy zabydleli bratři Kortusové. Pedagog 

„A“ skončil na celkovém třetím místě. Oporou týmu byl Janda a stále se zlepšující Pavel 

Kortus mladší. Výrazného zlepšení dosáhl také Filip, který již nepatřil k „otloukánkům“ 

ligy. Moc zápasů nesehrál další stabilní člen Pedagogu Bakalář, který se potýkal se 

zdravotními problémy. V divizi se dařilo hráčům TJ Sokol ČB (dříve Slavoj, Škoda). Tento 

tým slavil vítězství, když uhájil vítězství před Soběslaví a Blatnou. Za Sokol nastupovali 

(Fiala, Staněk, Houška a Klečka).  

Orel ČB ukončil dvouleté kralování dorostenců z Pedagogu, když stolní tenisté 

Fesl, Fencl a Konečný zvítězili v kategorii dorost týmy. Krajské přebory se v roce 2014 

konaly na Orlu. Z vítězství se radoval dlouholetý fenomén Vávra, který již pár let 

odolával tlaku mladších stolních tenistů (Calty, Duspivy, Korbela, Kortuse a dalších). 

                                                 

238 Česká asociace stolního tenisu – zprávy z kraje. (2013). Dostupné z: https://www.ping-pong.cz/kraje-
a-regiony/jihocesky-kraj/. 
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Mezi ženami kralovala Marta Lněničková z TJ Blatná, která po boku Aleše Langera 

zvítězila také ve smíšené čtyřhře.239 

 Na Pedagogu došlo během letní pauzy k několika změnám. Z Prachatic přišel do 

klubu mladý Miroslav Bauer. V minulé sezóně si tým Sokola ČB zajistil postup do III. 

ligy, kvůli zvýšeným nákladům a malým ambicím setrval oddíl v divizi a postup tak spadl 

do klína třetí Blatné. V tomto roce 2014/15 již výkonnostně dozrál Pavel Kortus ml., 

který patřil k nejlepším hráčům soutěže, když nestačil pouze na Vondru. Tým tak 

zásluhou bratrů Kortusových, Miroslava Bauera a Jandy postoupil do druhé ligy!  

Krajským přeborníkem se stal Michal Vávra. Zajímavostí turnaje bylo, že na něj 

nedorazila žádná žena! V té době měl Jihočeský kraj svoji stolně tenisovou hvězdu. Tou 

byla Zdena Blašková, která stejně jako před pár lety její sestra Dagmar vyhrávala mezi 

žákyněmi na krajské a republikové scéně, co se dalo. 

 Před startem soutěží 2015/16 vydala krajská sekce stolního tenisu nasazovací 

žebříčky mužů. 

Muži: 1. Vávra, 2. Zaumüller, 3. Duspiva, 4. Calta, 5. Kaštánek, 6. Šimoník, 7. Kortus Pavel ml., 

8. David Jakub, 9. Bauer Miroslav, 10. Janda, 11. Borovka, 12. Krahulec Jiří, 13. Alexa, 14. 

Krahulec Petr, 15. Kortus Filip, 16. Mádr, 17. Dunovský, 18. Hach, 19. Černý, 20. Kamera st., 

Dorostenci: 1. Kortus Filip, 2. Fesl, 3. Fencl, 

Dorostenky: 1. Blašková Zdena, 2. Procházková, 3. Růžičková Kristýna, 

St. žáci: 1. Pešek O., 2. Slapnička, 3. Beneš Pavel, 

St. žákyně: 1. Blašková, 2. Pazderová, 3. Jonášová, 

Ml. žáci: 1. Pešek, 2. Slapnička, 3. Heinzl, 

Ml. žákyně: 1. Nečasová, 2. Pokorná, 3. Holubová.240 

 Pedagog „A“ si po mnoha letech zahrál II. ligu. Před startem soutěží přestoupili 

do ČB Vondra s Romanem Kauckým, který zčásti druhou ligu dotoval. Tým Pedagogu se 

ve své premiérové druholigové sezóně umístil na osmém místě. Největší zásluhu na 

tom měla dvojice Vondra s Kortusem P. V tomto roce se po dlouholetém kralování 

Vávry dočkal také Milan Zaumüller, který se stal krajským přeborníkem. Ve strhujícím 

                                                 

239 Česká asociace stolního tenisu – žebříčky. (2014). Dostupné z: https://www.ping-pong.cz/kraje-a-
regiony/jihocesky-kraj/. 
240 Česká asociace stolního tenisu – žebříčky. (2015). Dostupné z: https://www.ping-pong.cz/kraje-a-
regiony/jihocesky-kraj/. 
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finále porazil jihočeskou jedničku Michala Vávru. Z vítězství v divizi se radoval celek 

Sokola ČB, který před sezónou posílil Daniel Bakalář. 

 
Obrázek 28. Na fotce tým Pedagogu ČB po vítězném zápase finále play off proti Čakovicícm. Zleva: 
rozhodčí Bakalář, trenér Kortus P. st., D. Bakalář, J. Janda, dole M. Bauer, F. Kortus a P. Kortsu ml. 
Zdroj: www.skpedagog.hys.  

Po mnohaletém působení opustil Pedagog ČB před sezónou 2016/17 Jan Janda, 

který zamířil za svými bývalými spoluhráči Houškou a Bakalářem do Sokola ČB, který 

hrál v této sezóně třetí ligu. Oba celky ČB se udržely ve svých soutěžích. Krajským 

přeborníkem tohoto roku se stal Jan Duspiva, který přehrál v semifinále v zápase 

turnaje Zaumüllera 4:3 a ve finále si poradil s Kaštánkem, když zvládl lépe všechny tři 

koncovky setů 4:0 (11:6, 13:11, 16:14, 12:10).241  

 V současnosti je budějovický stolní tenis na slušné úrovni. Bohužel díky 

odchodům řady hráčů tohoto okresu do zahraničí, pokulhává jihočeský stolní tenis za 

jinými regiony ČR (Ostrava, Praha, severní Čechy). Vedle ligových celků Pedagogu           

a Sokolu se stolní tenis hraje na dobré úrovni také na Orlu, který má jednu z nejlepších 

heren v kraji. O tu se zasloužil její bývalý předseda Jaroslav Tengl, který se otevření 

bohužel nedožil. Jeho žena Jaroslava Tenglová patří k nejlepším ženám v kraji a je 

jednou z nejžádanějších českých rozhodčí.  

                                                 

241 Česká asociace stolního tenisu – zprávy z kraje. (2017). Dostupné z: https://www.ping-pong.cz/kraje-
a-regiony/jihocesky-kraj/. 

http://www.skpedagog.hys/
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Doufejme, že stolní tenis v jižních Čechách vychová další Vávry, Havlíky, Karabce, 

Duspivy, Zaumüllery, Calty a další výborné hráče republikové úrovně, kteří přilákají za 

zelené stoly více diváků a celkově se dostane stolnímu tenisu v České republice větší 

pozornosti z řad médií a sponzorů. 

 
Obrázek 29. Na horním obrázku je hráč Pedagogu ČB Filip Kortus (vítěz dorostu), na dolním se nachází 
Jan Duspiva, nejlepší hráč roku 2017. Vyfocen při jednom ze svých forhendových topspinů, které ho 
donesly na jihočeský trůn roku 2017. Zdroj: Českobudějovický deník 25. 01. 2017. 

6. 2 Historie stolního tenisu v Táboře od roku 1989 do roku 2017 

 Po revoluci se hrál stolní tenis v okrese Tábor na krajské úrovni. V Táboře se vždy 

více dařilo ženám než mužům. Práce s mládeží v 90. letech zaostávala za jinými regiony 

kraje. Dřívější dominance v mládežnických kategoriích byla pryč. V roce 1990 se stal 

okresním přeborníkem Novák před Truhlářem z VS Tábor. Ženskou kategorii ovládla 

Hejlíková před Svejkovskou. O rok později své prvenství P. Novák obhájil. Nejlepším 

dorostencem okresu se stal P. Vošta ze Sezimova Ústí.  

Za muže VS „A“ v té době nastupovali Jindra, Novák, Bohdanecký a Procházka. 

Tým se dlouhodobě nacházel v krajském přeboru první třídy, což byla nejvyšší 

jihočeská soutěž. Stejnou soutěž hrálo v první polovině 90. let i Sezimovo Ústí. Zde hráli 

Novák, Vošta, Sechovec a Nohejl. V roce 1992 dokonce tento tým krajský přebor vyhrál 

a postoupil do národní ligy! Úroveň byla o třídu vyšší. Ihned po postupu v další sezóně 



122 

 

1992/93 tým Sezimova Ústí z ligové soutěže spadl. Nejlepším hráčem týmu byl 

Sechovec.242  

  Vedle Vodních staveb se hrál stolní tenis v Táboře ještě pod Sokolem. Ten hrál 

v druhé polovině 90. let krajský přebor, což byla po divizi druhá nejvyšší jihočeská 

soutěž. Za tento tým hráli hráči jako Kamiš, Bohdanecký, Novák, Opolzer, Amcha            

a další. Základ VS tvořili hráči Karlík, Urban, Procházka. Ačkoli hrála na Táborsku celá 

řada kvalitních hráčů, jednalo se především o starší generaci. V druhé polovině 90. let 

nefiguroval mezi nejlepšími žákovskými stolními tenisty nikdo z okresu Tábor. 

 V sezóně 1995/96 postoupili hráči Sokola Tábor do jihočeské divize. Táborské 

ženy hrály v devadesátých letech divizi žen, kde patřily do středu tabulky. Za ženy 

Tábora v té době hrály Hejlíková, Boháčková, Vaverová a další. V sezóně 1996/97 spadl 

VS Tábor z divize mužů, když řada hráčů přešla do konkurenčního Sokola. O rok později 

z této soutěže sestoupilo také Sezimovo Ústí. Na těchto výsledcích byl vidět patrný 

pokles táborského stolního tenisu. Sezimovo Ústí si nakonec divizi zahrálo i další rok, 

když sestupoval pouze poslední celek. Za tento klub v té době hráli- Říha, Nohejl, 

Sechovec a Jedlička.  

 V novém tisíciletí se toho ve stolním tenisu na Táborsku moc nezměnilo. Sokol 

Tábor byl společně se S. Ústím účastníkem jihočeské divize. Kvalitní mládež zde 

prakticky nebyla a dříve věhlasný tým žen hrál na dně jihočeské divize. V roce 2001 z ní 

dokonce sestoupil. Stolní tenis se stal v okresu až druhořadým sportem. Každopádně 

divizní úroveň nelze považovat za špatný výsledek. V sezóně 2001 se přejmenoval 

Sokol Tábor na Pojbuky. Za ty hráli již řadu let ostřílení borci Opolzer, Kamiš, Novák, 

Jindra, Lambert a další. 

 V roce 2003 postoupil tým žen VS Tábor zpátky do divizní soutěže. V té době 

patřil oddíl Pojbuk „A“ k nejlepším divizním týmům. V roce 2006 byla šestou nejlepší 

hráčkou kraje Procházková v kategorii starších žákyň. V sezóně 2006/07 jen těsně unikl 

mužům Pojbuk postup do třetí ligy. O rok později skončil tým na sedmém místě těsně 

před stolními tenisty ze Sezimova Ústí. V sezóně 2008/09 sestoupil tým Sezimova Ústí 

z nejvyšší jihočeské soutěže. Postupné stárnutí hráčské generace a nedostatek 

kvalitních zástupců mladšího věku měl za následek postupné vyklízení pozic v jihočeské 

                                                 

242 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 75. 
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divizi. Před pár lety patřili hráči Pojbuk (Tábor) do horních pater. Dvě sezóny bojovala 

generace okolo Opolzera, Jindry, Lamberta, Kamiše a Nováka dokonce o třetí ligu. 

Výsledky Pojbuk za jednotlivé roky: 

2009/2010: 4. místo (divize), 

2010/2011: nezjištěno, 

2011/2012: 6. (divize), 

2012/2013: 8. (divize), 

2013/2014: 10. (divize), 

2014/2015: 6. (divize), 

2015/2016: 12. (sestup), 

2016/2017: 2. (krajský přebor).243 

  Tým žen VS zvítězil v letech 2014/15 a 2015/2016 v jihočeské divizi. V sezóně 

2016/2017 si zahrály táborské ženy opět po letech druhou ligu. Sestava Vaverová, 

Lemberková a Stuchlíková se v silné soutěži neudržela a skončila poslední. 

6. 3 Historie stolního tenisu v Pelhřimově od roku 1989 do roku 2017 

 V sezóně 1989/90 startovali hráči Pelhřimova opět po letech v národní lize. 

Základní sestavu tvořili bratři Pacnerové, Král, Zdeněk Hovorka a Pavel Hovorka. Druhý 

tým Pelhřimova nastupoval v KP I. a třetí tým „C“ v KP II. 

 Na začátku 90. let se začalo dařit také pelhřimovským ženám. Zásluhu na tom 

měla Gabriela Polívková, která přešla do Spartaku z Havlíčkova Brodu. Společně s ní 

tvořily základ družstva ještě Stuchlíková a domácí odchovankyně Kottová, dříve 

Aldorfová. V sezóně 1991/92 slavily ženy Spartaku postup do druhé ligy! Tento 

výsledek se jim povedl poprvé v historii klubu. V druhé lize se v tomto roce dařilo také 

mužům. Michal Pacner byl dokonce třetím nejúspěšnějším hráčem celé soutěže s 86,41 

procenta. Dobrých výsledků dosahoval i jeho bratr Martin, který měl 57,14 %. 

V okresním přeboru stolních tenistů zvítězil tým Chmelné před Pacovem. Bohužel 

v kategorii žactva a dorostu neměl tento okres žádné výrazné výsledky. Chyběli mladí 

hráči, kteří by doplňovali staré matadory a docházelo tak k přirozené obměně, neboť 

                                                 

243 Česká asociace stolního tenisu STIS. (2009-2017). Dostupné z: https://stis.ping-
pong.cz/htm/soutez.php?id=2459&rocnik=2016&oblast=420111. 
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rodinný klan Pacnerů nemohl hrát věčně. Právě Pacner byl nejvýše postaveným 

Jihočechem na žebříčku ČSFR, kde mu patřilo dělené 31. – 40. místo.244 

 Před začátkem sezóny 1992/93 se rozhodli muži z KP I. vystoupit. Dalším 

problémem se stala neúčast pelhřimovských žen v národní lize. Důvodem byl 

nedostatek financí a tak se vítězný celek rozutekl do celého kraje.  

V sezóně 1993/94 si drželi vysokou výkonnost muži Pelhřimova, kteří jako jediní 

drželi prapor stolního tenis v tomto okrese vysoko. Nejlepším týmem okresního 

přeboru Pelhřimova se stal tým Humpolce, před Chmelnou. Nejlepším hráčem celé 

soutěže byl Přibyl před Hejskem a Dušátkem. 

 V sezóně 1994/95 se hráči Pelhřimova „A“ umístili na pěkném 5. místě. 

V jihočeském žebříčku byl nejlepším Michal Pacner na osmé pozici, jeho bratr Martin 

byl 12. V mládežnických kategoriích nepatřili hráči z tohoto okresu k nejlepším.  

O rok později (1995/96) skončili muži Pelhřimova „A“ opět na 5. místě. Výbornou 

bilancí se mohl pochlubit 52letý Michal Pacner. Ten byl celkově druhým nejlepším 

hráčem druhé ligy za Kalenským z Kotlářky. Tato pelhřimovská legenda vyhrála 54 z 68 

zápasů (79,41 %). 

 V sezóně 1996/97 začal opět hrát Martin Pacner starší, týmu se velice dařilo, 

když obsadil třetí místo.  

Před následující sezónou 1997/98 přestoupil celý tým Pelhřimova „A“ pod 

Studenou. Konkrétně se jednalo o Michala Pacnera, Martina Pacnera ml. i staršího, 

Krále a Hovorku. V Pelhřimově se hrála nadále divize, do které v tomto roce postoupil 

„B“ tým Spartaku. Základ divizního týmu tvořili hráči Pavlík, Gyurcsovics, Kubiska, 

Doubek   a Smeták. V této sestavě vybojovali ve své první divizní sezóně třetí místo. Na 

konci 90. let začaly dosahovat dobrých výsledků sestry Pinnerovy.245 

 V sezóně 1999/2000 zvítězil ostřílený tým Spartaku Pelhřimov v divizi mužů          

a postoupil do nově vzniklé III. ligy. Těsně před zahájením soutěže se tým z třetí ligy 

odhlásil. Stejný průběh nastal i další rok 2000/01. Tým Spartaku zvítězil v jihočeské 

divizi a měl právo účasti ve III. lize. Tento rok již své právo klub využil, od dalšího 

ročníku nastupoval ve čtvrté nejvyšší soutěži.  

                                                 

244 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 95. 
245 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 30. 
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Po reorganizaci byla zavedena extraliga, která se stala nejvyšší stolně tenisovou 

metou. V sezóně 2001/2002 tak nastupovali hráči Pelhřimova ve třetí lize. K nejlepším 

patřil Doubek, Král, Smeták a další. Zde však historie stolního tenisu v Pelhřimově 

končí, neboť od další sezóny byl tento okres příslušnými orgány přesunut do kraje 

Vysočina, kam už nějakou dobu statutárně patřil.246  

6. 4 Historie stolního tenisu v Písku od roku 1989 do roku 2017 

  Na začátku 90. let se hrál v Písku krajský přebor, nejvyšší jihočeská soutěž. Písek 

zde měl trojí zastoupení. Vedle dvou celků Jitexu, ještě hráče z VTJ. Nejvyšší regionální 

soutěž hrály také ženy Jitexu Písek a dalším celkem byl vesnický oddíl z Kovářova. 

Hlavním funkcionářem tohoto klubu byl František Špeta, který stál u zrodu klubu. 

Nejlepším hráčem v té době na Písecku byl Benák, který skončil v roce 1989 na 

druhém místě v nejprestižnějším turnaji KP. Okresním přeborníkem se v roce 1990 stal 

Milan Hromádka z Jitexu Písek, druhé místo obsadil Breda. V ženách slavila vítězství      

J. Špetová před L. Špetovou. Dorost ovládl Jungwirt před Hanusem. Soutěž dorostenek 

byla exhibicí hráček z Kovářova. První místo vybojovala J. Špetová před Řeřichovou. 

V roce 1991 zvítězil na přeborech Písku Keřka. Spoluhráči v oddíle ho nazývali 

„dědkem“. Svůj poslední triumf získal v roce 1973 – a byl to tehdy jeho osmnáctý titul 

v okrese. Pak přišla éra píseckých vojáků, přerušená jen dvakrát Jarešem a jednou 

Martenkem. Loňský vítěz Hromádka se turnaje tento rok nezúčastnil. Při vítězném 

ceremoniálu prohlásil: „Až budu v důchodu, budu mít na sport více času, tenhle diplom 

si ale opravdu nechám na památku!“247 

 Za Písek nastupovali v KP I. hráči Topinka, bratři Sekyrové, Keřka, Hromádka, 

Kozma, Jungwirtové, Baier, Šimkové a další střídající hráči. V dalším průběhu 90. let 

začal postupně slábnout vojenský tým Písku. Hlavním hráčská kvalita byla v Jitexu. 

Nejlepší ženy okresu hrály v Kovářově a zdárně jim konkurovaly hráčky Písku. V roce 

1992 se oddíl přejmenoval na Sokol Písek. V tomto roce se dočkali stolní tenisté Písku 

                                                 

246 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 88. 
247 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 89. 
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nové haly. Ta sloužila pouze stolnímu tenisu, což s sebou neslo i drahý provoz. Dobré 

styky předsedy oddílu Čestmíra Tomana, ale přivedly do klubu řadu sponzorů. 

 V roce 1993 se konal „tabletennisový Kovářov“. V nejmladších žácích zvítězil M. 

Špeta a Kocourková. Mladší žáky vyhráli Trávníčkovi a Smržové. 

Na konci roku vytvořili zástupci kraje jihočeskou nominaci na celostátní kolo 

Poháru olympijských nadějí. Okres Písek reprezentovaly Bendová (Písek), I. Riantová     

a Smržová z Kovářova.  

V roce 1993 vydala krajská sekce stolního tenisu nasazovací žebříčky. Mezi 

ženami byla na 5. místě L. Špetová a na 9. Ďurišová z Písku. Mezi staršími žáky byl na            

5. místě Kaštánek a na 7. Abrahám. Velkou posilou se stal návrat bývalého vojáka a 

hráče VTJ Benáka, který přestoupil do Sokola. Rok 1993 přinesl ještě jednu zajímavost. 

Oddíl Sokola se spojil s místním oddílem VTJ a vznikl tak nový klub s názvem VTJ/Sokol 

Písek. Tento nový klub měl navázat na doby slávy píseckých vojáků, kteří hráli stolní 

tenis na ligové úrovni řadu let.248 

 V roce 1994 byl mladší žák Michal Špeta krajskou jedničkou. O kategorii výše byl 

Petr Kaštánek na druhém místě v kraji. Nejlepší starší žákyní byla kovářovská Smržová. 

V roce 1995 zvítězil tým Milevska v krajské soutěži. Za vítězný celek nastupovali hráči 

Petr, Kolář, Mácha a Černý. V této době zhodnotil sekretář Jihočeského oblastního 

svazu Čestmír Toman práci s mládeží. Nejlepším regionem se stal Písek před 

Prachaticemi, naopak zcela propadly České Budějovice a Pelhřimov. V soutěžním roce 

1994/95 se z vítězství v divizi žen radovaly ženy Kovářova a postoupily tak do druhé 

ligy! Druhou ligu si zahrály hráčky Špetová, Šejbová a Slavíková. Tento tým se mezi 

ligovými celky neudržel a po roce se vrátil do oblastní divize. V soutěžním roce 1996/97 

se hráčkám Kovářova povedla sezóna, která se stala opět postupovou. 

 Do ligové sezóny 1997/98 vstoupily hráčky Kovářova s většími zkušenostmi. V té 

době se začala objevovat na Písecku nová stolně tenisová esa. K předním hráčům kraje 

patřil starší žák Votava, mladší žáci Polívka a Cendelín. Nejlepší dorostenkou kraje byla 

Čapová z Písku. Za písecké divizní áčko v té době nastupovali Kaštánek, Abrahám, 

Šmrha a Hromádka.  

                                                 

248 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 113. 



127 

 

Po postupu kovářovský tým opět spadl do divize. Na konci roku 1998 přestoupil 

do Písku blatenský odchovanec Langer. Z Písku naopak putoval nadějný junior Kaštánek 

do Pedagogu ČB a Abrahám odešel do Rakouska, což znamenalo citelné oslabení týmu, 

který skončil na posledním 12. místě. Nově bylo od této sezóny zavedeno play out, 

které nakonec písecké stolní tenisty v divizi zachránilo. Opět po sestupu se podařilo 

ženám Kovářova vybojovat potřetí během pěti let nově pojmenovanou I. ligu, naši 

druhou nejvyšší soutěž.249  

 Ačkoli patřil písecký region k nejlepším v práci s mladými hráči, tak po čase se 

stalo, že právě nadějní stolní tenisté odcházeli za lepšími podmínkami do celého kraje, 

neboť v Písku a okolí se hrála maximálně divize.  

Dorosteneckými přeborníky se v roce 1999 stala hráčka Kovářova Cvachová. Mezi 

dorostenci skončil na třetí příčce písecký Votava. V této době se prosazovali na krajské 

úrovni i bratři Krahulcovi (Mirotice), kteří uzavírali nejlepší desítku starších žáků jižních 

Čech. Právě chlapecké družstvo Mirotic se probojovalo až na republiku, kde skončilo na 

výborném 9. místě. Vedle bratrů Krahulcových se o cenný výsledek zasloužil Jaroslav 

Karas.250  

 Na začátku nového tisíciletí byl regionální stolní tenis bez ligové soutěže. Po 

nepovedené minulé sezóně spadli muži Sokola Písek do krajského přeboru, když 

mužstvo svými výkony drželi pouze Langer a Hromádka. Vedoucí oddílu Toman označil 

sezónu 1999/2000 za jednu z nejhorších v historii klubu.  

V soutěžním roce 2001/02 došlo k zajímavému incidentu. Na zápase krajského 

přeboru v Miroticích došlo ke střetu místních borců s hráči Startu ČB. Tento zápas byl 

natolik vyhecovaný, že zde tekla až krev a zápas šel před jihočeskou komisi. Ta rozhodla 

o podmíněných trestech pro jednotlivé hráče. 

 V roce 2002 přešli hráči Mirotic Krahulcové do Sokola Písek, aby si vyzkoušeli 

kvalitu oblastní divize. V tom samém roce se konal v Písku mládežnický krajský přebor. 

Stříbro zde vybojoval Jiří Krahulec, bronzový skončil jeho bratr Petr. Jejich sestra 

vybojovala triumf mezi mladšími žákyněmi.  

                                                 

249 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 12. 
250 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 34.  
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 V sezóně 2003/04 hrál Sokol Písek jihočeskou divizi. První tým tvořilo nadějné 

mladé družstvo, za které hráli R. Cendelín, Polívka, Hach a Jan Cendelín. Bratři 

Krahulcové, přešli před začátkem roku do ligových Strakonic. Na přeborech dorostu 

roku 2003 získal stříbrnou medaili písecký Polívka, třetí byl jeho týmový kolega Jan 

Cendelín. V tomto roce se podařilo týmu žen Kovářova opět postoupit do II. ligy, kde se 

jim dlouhá léta nevedlo.251 

Od roku 2005 nastala v píseckém regionu stolně tenisová krize. Řada nadějných 

mladých hráčů se stolním tenisem skončila, část z nich jich přestoupila. Dlouhou dobu 

držel písecký stolní tenis nad vodou Toman, který se podílel hlavní měrou na chodu 

Sokola Písek. V roce 2005 mužstvo Písku suverénně spadlo z divizní soutěže. Následující 

rok se tým neudržel ani v krajském přeboru a spadl až do krajské soutěže! V té době 

zde začal působit Vladimír Martenek hrající v Rakousku. Kolem sebe vytvořil silnou 

skupinu nadějných mladších žáků. K nejlepším patřili bratři Pešlové, kteří hráli výborně 

také tenis a Jakub Fiala. Právě mladíci v té době nastupovali v krajském přeboru mužů, 

kde sbírali první zkušenosti. Tento tým se však po odchodu jihočeské mládežnické 

jedničky Jakuba Fialy do Strakonic rozpadl.  

Dlouhá léta se hrál v Písku pouze okresní přebor. Až v sezóně 2014/15 se 

podařilo hráčům Sokola postoupit do krajské soutěže skupiny B. V posledním dosud 

odehraném ročníku 2016/17 skončil Sokol Písek „A“ na sestupovém 12. místě krajské 

soutěže.252 

Bohužel písecký regionem je v současnosti nejslabším stolně tenisovým regionem 

jižních Čech. Slavná druholigová éra vojáků je pryč. Písek sice vychoval řadu kvalitních 

hráčů jako například Kaštánka, který stále patři k jihočeské špičce nebo bývalého 

krajského přeborníka Jareše, ale řada hráčů se buď odstěhovala, přestala, nebo si našla 

klub někde jinde. Nejlepším mužským týmem na okresu jsou tak hráči Protivína, hrající 

na předních pozicích krajský přebor. K oporám týmu patří Dunovský a bývalý hráč Písku 

Votava. Doufejme, že stolní tenis na Písecku bude mít vzestupnou tendenci a vychová 

zase řadu špičkových stolních tenistů.   

                                                 

251 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 115. 
252 Česká asociace stolního tenisu. (2016). Dostupné z: https://stis.ping-
pong.cz/htm/soutez.php?id=2461&rocnik=2016&oblast=420111. 
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6. 5 Historie stolního tenisu v Jindřichově Hradci od roku 1989 do roku 
2017 

 Na začátku 90. let se hrála v JH krajská soutěž. Dalším týmem hrajícím tuto 

soutěž byl tým Studené, který patřil v regionu mezi hlavní centra stolního tenisu. 

V roce 1990 se podařilo týmu z Jindřichova Hradce postoupit do nejvyšší oblastní 

soutěže. Od dalšího roku nastupoval tým ve složení – Kouba, Korbel, Havel a Mastný, 

který přestoupil ze Studené. Tuto sestavu později doplnil bratr Alana Filip Korbel. Tým 

v první polovině 90. let hrál tuto soutěž v klidném středu. V soutěžním roce 1992/93 si 

právo účasti v KP I. vybojovali také hráči Studené. Za Studenou v té době hráli Mastný, 

Sidor, Lukjanov, Novák a Kopečný. 

 V roce 1993 přechází do Studené celé áčko Modety Jihlavy. Tým byl tak posílen   

o vynikající hráče Smolu, Coufala, Broma a Zdarsu. 

 V roce 1993 spadl tým JH z KP I, naopak do poslední chvíle o ligu bojovali hráči 

Studené, kteří nakonec skončili těsně druzí. O rok později své umístění hráči 

zopakovali, když opět nestačili na budějovický celek Startu. V té době už hrál nejvyšší 

jihočeskou soutěž také druhý tým Studené. Vzhledem k tomu že postupující celek 

Startu nepřihlásil II. ligu, spadlo právo startu v této soutěži hráčům Studené. Ta si tak 

v sezóně 1995/96 zahrála II. ligu. Předseda oddílu Viktoru Lukjanov hodnotil ambice 

týmu takto: „Chci hrát v popředí soutěže. V silách kolektivu by mělo být třetí, či čtvrté 

místo.“253  

Tým před sezónou posílil ze Škody ČB Jašek. Dalšími hráči základu měli být Smola, 

Brom, Coufal a místní Mastný. Velké nedostatky však byly na Jindřichohradecku ve 

výchově mládeže. Kvantitou ani kvalitou se nemohli mladí stolní tenisté rovnat s jinými 

stolními tenisty kraje. Bohužel přání předsedy oddílu Lukjanova pohybovat se v horních 

patrech tabulky nebylo vyslyšeno. Výborných výsledků dosahoval pouze Jašek, ostatní 

hráči zaostávali. To způsobilo, že tým skončil na 10. místě znamenajícím sestup do 

divize. Před novou sezónou 1996/97 odešli z týmu Jašek a Brom. Vedle týmu ze 

Stavingu hrál divizi také Jindřichův Hradec. Oporou tohoto týmu byli hráči Kouba, 

Forman a F. Korbel.  

                                                 

253 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 118. 
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Před sezónou 1997/98 došlo k dalšímu spojení. Hráči Pelhřimova přešli pod 

Staving Studenou, který měl v té době silného sponzora a výborné podmínky pro stolní 

tenis. Ve Studené se tak hrála jedna z nejvyšších soutěží v kraji. Navíc tím, že přišli do 

oddílu další hráči, se posílily i ostatní týmy. Druhý tým Studené zvítězil v tomto roce 

v divizi a měl právo účasti v lize, kterou však odmítl. První tým bojoval v druhé lize,       

a jelikož docházelo v této době k reorganizaci, tak jim 5. místo zaručilo účast                   

v kvalifikačních bojích o první ligu. V té nakonec hráči uspěli a mohli se radovat 

z historického postupu do I. ligy! Bohužel tým byl vylosován do moravské skupiny I. 

ligy, která byla pro Staving ekonomicky neatraktivní a finančně náročná, a tak se vedení 

klubu rozhodlo do první ligy nepostoupit. Základ prvního týmu tvořili hráči Pavel Kortus 

(59,7 %), Michal Pacner (55,7 %), Smola (52,4 %) a Král (35,7 %).254 

Výbornou sezónu 1999/2000 prožili hráči Stavingu v druhé lize, kde skončili na 

výborném třetím místě. Oporou týmu byl především Smola, ten vyhrál 54 ze 71 zápasů. 

Další členy kádru byli Michal Pacner, Hovorka a mladík Ságl. 

Sezóna 2000/01 přinesla další reorganizaci. Druhá liga byla přejmenována na III. 

ligu, která se tak stala novou soutěží. Tento soutěžní rok přinesl vítězství týmu z JH 

v krajském přeboru. Tým ve složení F. Korbel, A. Korbel, Kouba, Ille a Havel postoupili 

do oblastní divize. Po této sezóně se rozhodl celek Studené hrát jihočeskou divizi           

a přenechat své místo ve třetí lize. V tomto období se objevilo v regionu i pár mladých 

talentů. Mezi ně patřili hráči Fryš a Aljančič z Jindřichova Hradce. 

 V roce 2003 postoupil zkušený tým Studené opět do III. ligy. V té oddíl setrval až 

do roku 2005, když se vedení klubu rozhodlo soutěž opět opustit.255 

 Bohužel v tomto období pokulhávala práce s mládeží. V okrese Jindřichův Hradec 

chyběla širší hráčská základna, světlou výjimkou byl výkonnostní růst Filipa Korbela 

mladšího, který patřil ke špičce kraje. V roce 2010 měl za sebou celou řadu úspěchů. 

Stal se několikrát krajským přeborníkem žactva, dorostu a v roce 2010 získal stříbro na 

krajských přeborech mužů, kde ve finále nestačil pouze na dlouholetou jedničku Vávru. 

V roce 2010 odešel do vrcholového střediska EL Niňa. Po letech cestování mezi 

jihočeskou divizí a krajským přeborem se rozhodl tým Studené „A“ značně posílit. Před 

                                                 

254 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 156. 
255 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 95. 
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sezónou 2011/12 přišli do oddílu Ondřej Ságl a Fiala, dalšími hráči základu byli Blažek     

a Filip Korbel st. Posílený tým Studené zvítězil v jihočeské divizi, když nejlepším hráčem 

celé soutěže se stal Ságl, který prohrál za celou sezónu pouze třikrát.256  

 Sezóna 2012/13 byla pro Studenou opět po letech ligovou. Před novým ročníkem 

přišel do týmu z Rakouska Smola, který společně se Ságlem přispěl k 9. místu, což 

znamenalo setrvání ve třetí lize. Další rok už bohužel oddíl Sokola Studené ligu 

neudržel. Týmu chyběl kvalitní třetí a čtvrtý hráč. Mladíci Mádr s Fialou zatím na ligu 

neměli a sbírali cenné zkušenosti. Mádr byl v té době oporou druhého divizního týmu, 

když se stal s 85 % třetím nejúspěšnějším hráčem celé soutěže. Studená hrála 

jihočeskou divizi až do roku 2016. V té době skončilo ligové působení Polesí, kde hrál 

odchovanec JH Filip Korbel ml. Ten přešel společně s třetí ligou právě do Sokola 

Studené. 

 V sezóně 2016/17 nastupovali v třetí lize Korbel, Mádr, Doležal a matador 

Smola. Tento poměrně mladý tým byl překvapením celé soutěže, když skončil na 

výborném druhém místě za třetím týmem Hodonína. Jedničkou týmu byl Filip Korbel 

(91,9 %), který byl třetím nejlepším hráčem celé soutěže. Špatně si nevedli ani ostatní, 

druhým v pořadí byl Smola (56 %), dále Mádr (52,2 %) a Doležal (48,6 %). Právě 

výborné výkony Korbela a vyrovnaný tým přispěl k úspěchům tohoto klubu.257   

6. 6 Historie stolního tenisu v Prachaticích od roku 1989 do roku 2017 

 V roce 1989 se hrál stolní tenis v okrese Prachatice zejména v hlavním centru 

tohoto regionu. Dalšími oddíly, které vykonávaly dobrou činnost, byly Volary                  

a Netolice. V Prachaticích se hrál stolní tenis pod hlavičkou OPDM. Hráči tohoto klubu 

nastupovali v KP II. Dalším klubem byl VTJ Prachatice. Ten hrál v sezóně 1989/90 KP I., 

z kterého ovšem spadl. Z postupu do této soutěže se naopak radoval celek ODPM. 

Postup vybojovala sestava Hečko, Bauer, Nitrianský a Petrovka. 

                                                 

256 Z osobního archivu L. Mátla. 
257 Česká asociace stolního tenisu – STIS. (2017). Dostupné z: https://stis.ping-
pong.cz/htm/uspesnost.php?id=2496&rocnik=2016&oblast=420000. 
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 Do sezóny 1990/91 oddíl vstupoval pod novým názvem Libín. V této sezóně byl 

tým posílen o Kortuse s Kolářem. Jedničkou týmu byl Bauer (7. v kraji) a desítku 

nejlepších stolních tenistů jižních Čech uzavíral Nitrianský. V posílené sestavě 

vybojovali hráči Libínu ve své premiérové sezóně druhé místo. V roce 1991 se okresním 

přeborníkem stal Marciš (VTJ) před Kolářem z Libína. V ženách zvítězila Petrovková 

z Ktiše. V další sezóně odešli z týmu Kortus s Nitrianským, což bylo výrazné oslabení. 

Tým po špatném začátku nakonec udržel KP I, když v průběhu sezóny doplňoval 

hráčský kádr. Do další sezóny nastoupil tým ve slepené sestavě, když tým opustil také 

Bauer. Nedostatek kvalitních hráčů zapříčinil rozpad družstva, které přestalo hrát KP 

I.258  

 Krajským přeborníkem ve čtyřhře se stal v roce 1993 Igor Nitrianský (Libín). Libín 

v té době hrál až KP III. Nejvyšší soutěž v regionu tak hrál Vimperk. Ten se pohyboval 

v dolních patrech KP I. K nejlepším hráčům Vimperka patřili- Funda, Havel a Kroupa. 

První polovina 90. let by se proto dala považovat za krizi prachatického stolního tenisu. 

Chyběli nadějní hráči a širší hráčská základna. Světlou výjimkou byly výkony 

Kocourkové, která v roce 1994 vyhrála oblastní přebory ml. žákyň. V druhé polovině 90. 

let hrál Libín Prachatice krajskou soutěž. Všechny tehdejší opory už byly mimo klub a za 

Libín v té době nastupovali hráči Kolář, Petrovka, Vejvoda a Jírovec. 

 V roce 1997 objížděl své první mládežnické turnaje Milan Zaumüller, který 

společně s bratry Vostřezy a Valentou byl velkou prachatickou nadějí. V tomto roce se 

podařilo získat týmu Prachatic divizní soutěž. Do klubu se navíc po delším zahraničním 

angažmá vrátil Nitrianský s Bauerem.  

V roce 1998 byl prachatický Zaumüller krajskou jedničkou mladších žáků, druhý 

byl Urban a třetí Polívka. Tento levoruký hráč Libínu Prachatice byl úspěšný i ve starší 

kategorii žáků, kde mu patřila druhá pozice za Smržem, těsně před koncem roku byl 

předstižen ještě strakonickým Havlíkem.  

V roce 1998/99 vyhrál Libín krajskou soutěž, o rok později krajský přebor. V té 

době již nehrál divizi, kterou měl pouze vypůjčenou. Velkých úspěchů dosahoval 

Zaumüller, kterému se dařilo i na republikové úrovni. V roce 1999 vybojoval na 

krajských přeborech dorostu druhé místo, když nestačil pouze na Šimoníka. Na 

                                                 

258 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 68. 
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žákovských přeborech toho roku vybojoval Zaumüller pět titulů. V mladších žácích 

vyhrál všechny kategorie, pouze ve starších žácích podlehl ve finále Havlíkovi. Výborně 

hrál tento junior také mezi muži.  

V soutěžním ročníku 1999/2000 odehrál v přeboru 9 utkání a ani v jednom 

neprohrál. Vůbec nejlepšími hráči celé soutěže byli Bauer s Nitrianským. 

 V roce 2000 přivezl tento prachatický junior do Prachatic tři medaile                    

z kadetského mistrovství republiky! Vedle bronzu z mixa, získal Zaumüller také 

prvenství ve čtyřhře po boku Pavlíčka a v nejprestižnějším singlu vybojoval stříbro, když 

nestačil ve finále na Žigu.259 

 
Obrázek 30. Na archivním snímku je vyobrazen tehdy mladší žák Zaumüller, který patřil k nejlepším 
žákům v republice, z MČR roku 2000 přivezl domů pod Libín tři kadetské medaile. Zdroj: Kronika Pavla 
Smolíka, 1999 – 2009. 

Sezónu 2000/01 zahájili prachatičtí jako ligový celek! Pedagog ČB přepustil Libínu 

před sezónou své místo v III. lize. Libín na tuto zprávu s radostí zareagoval a k už tak 

silnému kádru sehnal další dva výborné hráče z Vodňan Borovku a mladého Šimoníka, 

kteří byli stabilními členy Libínu společně s Nitrianským, Bauerem a Zaumüllerem. Na 

dalších republikových turnajích v Děčíně a Ostravě nenašel Zaumüller přemožitele, 

                                                 

259 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 38. 
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když ve finále porazil vždy Žigu (Jančaříka). Ve své první ligové sezóně skončili hráči 

Libínu těsně nad prahem sestupu.  

V další sezóně 2001/02 se pohybovali v horních patrech tabulky. Svými výkony 

stále překvapoval mladičký Zaumüller, který v 15 letech vyhrál Velkou cenu jižních 

Čech. Na žákovských přeborech Jihočeského kraje se z titulu radovali stolní tenisté 

Prachatic. Ve starších žácích zvítězil Zaumüller, v mladších zase Michal Mistr. Sezóna 

2001/02 byla jednou z nejúspěšnějších v historii klubu. První tým skončil na třetím 

místě v III. lize (Borovka, Šimoník, Bauer, Nitrianský a Zaumüller). Druhý tým vyhrál 

suverénním způsobem jihočeskou divizi a postoupil taktéž do III. ligy! Základ týmu 

tvořili hráči Blaško, Kolář, Kamera a vždy týmu vypomáhal jeden z hráčů třetí ligy, 

nejčastěji Zaumüller. Třetí tým Prachatic rovněž postoupil do krajského přeboru. 

Prachatický region byl v té době mládežnickou „Mekkou“ stolního tenisu. Vedle 

Zaumüllera zde výborně hráli Vostřezové, bratři Mistrové a další. Především Michal 

Mistr byl krajskou jedničkou mladších žáků.260  

 Prachatice před další sezónou 2002/03 získaly právo účasti v druhé lize. Do týmu 

navíc přišel další mladý hráč, Havlík. Krajským přeborníkem dorostu se v roce 2002 stal 

Havlík. V mladších žácích vyhrál opět hráč Libínu Prachatice Mistr. Druhé místo 

vybojoval mezi muži Zaumüller, který podlehl ve finále Vávrovi. Právě Zaumüller se stal 

třetím nejlepším sportovcem okresu Prachatice. V soutěžním roce 2002/03 vybojovali 

dorostenci Libínu Prachatice postup na finálová klání MČR družstev. Tým Libínu „A“ 

skončil ve své úvodní sezóně na pěkném 5. místě a jen kousek ho dělil od postupu do 

play off. Za první tým Prachatic hrál zkušený Kortus a trio mladíků Havlík, Zaumüller      

a Šimoník. Za třetiligový tým hráli Kamera, Borovka, Nitrianský a Bauer. 

 V sezóně 2003/04 již nastupovala tato sestava v první lize! Po rozpadnutí týmu 

Pro Factory Praha odkoupili licenci na první ligu. Velkou zásluhu na tom měl šéf klubu 

Bauer starší, který dokázal sehnat řadu sponzorů na provoz první ligy. Prachatice „B“ 

nastupovaly v tomto roce do druhé ligy. Tým byl posílen o Kaštánka a Němce, které 

doplnil domácí Nitrianský a Bauer. Dalšími hráči druhého týmu byli Borovka, Kamera     

a Ivo Blaško. Nováčkům soutěže se bohužel nepodařilo ve svých soutěžích udržet, a tak 

od dalšího roku se hrála v Prachaticích druhá a třetí liga. Tento fakt neměnil nic na tom, 

                                                 

260 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 86. 
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že se nejlepší stolní tenis na jihu Čech hrál v této době právě zde. Svědčil o tom              

i jihočeský žebříček, kde na prvních třech místech byli hráči Libína. Dlouhodobě nejlepší 

hráč Vávra nebyl do žebříčku kvůli zahraničnímu angažmá počítán. Na konci ligového 

roku byl tedy jihočeskou jedničkou Zaumüller před Havlíkem a Šimoníkem. Suverenitu 

prachatického stolního tenisu podtrhl čtvrtým místem Kaštánek a pátým Kortus. 

 
Obrázek 31. Mladí stolní tenisté Libína Prachatice. Vlevo levoruký odchovanec Vodňan Šimoník, 
vpravo bývalá opora ČZ Strakonice Tomáš Havlík. Oba hráči se podíleli na postupu Prachatic do I. ligy. 
(2004/05). Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009. 

 V další sezóně 2004/05 se na první místo krajského žebříčku dostal strakonický 

odchovanec Havlík. Ten se stal také oporou Libínu „A“ v druhé lize, kde skončili stolní 

tenisté na třetím místě, které zaručovalo kvalifikaci o první ligu. V kvalifikaci hráči 

Libínu dominovali a vybojovali po roce opět první ligu! V té době již byli jižní Čechy 

Havlíkovi malé a přestoupil do extraligového El Niňa. Tým Prachatic byl odchodem 

jihočeské jedničky výrazně oslaben. Na postupu se vedle Havlíka podíleli Kaštánek, 

Němec, Zaumüller a Šimoník. Další ohromný talent vyrostl v novém tisíciletí 

v Prachaticích. Dcera ligového hráče Blaška Dagmar se stala v roce 2005 jedničkou 

České republiky v kategorii mladších žáků! Tato hráčka byla známa svou ohromnou 

zarputilostí a bojovným duchem, když se prala se svými soupeřkami o každý míček. 

Krajským přeborníkem se v roce 2006 stal poprvé v kariéře Petr Kaštánek, který využil 

absence Michala Vávry. Na třetím místě skončil další hráč Libínu Němec. Libín „A“ se 

v nabité první lize neudržel a poroučel se do druhé ligy.261 

                                                 

261 Kronika Pavla Smolíka, 1999 - 2009, s. 115. 
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Obrázek 32. Na obrázku je zachycena prachatická odchovankyně Dagmar Blašková, fotografie 
pořízena na MČR juniorů do 21 let, kde vybojovala Blašková zlatou medaili (Frýdlant n. Ostravicí). 
Zdroj: Osobní archiv Jana Duspivy.  

V roce 2006 se stala republikovou mistryní mladších žaček Dagmar Blašková. 

V sezóně 2006/07 se umístili stolní tenisté Prachatic na nepopulárním druhém místě, 

když ve finále play off podlehli pražskému El Niňu. Ačkoli Prachatičtí prohráli, dohodli 

se s pražským celkem na výměně soutěží. Po roce si tak Libín zahrál opět první ligu.

 V sezóně 2007/08 předváděla skvělé výkony Dagmar Blašková, která patřila 

k oporám národního týmu starších žaček. Ani v tomto ligovém ročníku se nepodařilo 

prachatickým v první lize udržet. Po roce tak opět spadli do druhé ligy.  

V sezóně 2008/09 se podařilo druhému celku Prachatic postoupit do třetí ligy. 

Zde setrvali do roku 2010.  

V sezóně 2010/11 ztroskotali hráči Prachatic v semifinále play off 2. ligy na 

pálkách stolních tenistů z El Niňa, za které nastoupil i tehdejší reprezentant Tregler.     

O rok později už svedli hráči Libínu strhující bitvu se štastným koncem. Ve finále play 

off roku 2012 porazili rivaly ze Strakonic v posledním rozhodujícím utkání. Hlavním 

tahounem družstva byl Zaumüller a výbornou formu prokázal také Kaštánek.  

 Sezóna 2012/2013 byla vůbec tou nejúspěšnější v historii klubu. Tým skončil na 

5. pozici první ligy. Zasloužilo se o to družstvo Korbel, Šimoník, Kaštánek a Zaumüller. 

Další rok posílil Prachatice mladý hráč Calta a tým skončil na 10. místě z 14 účastníků. 
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V sezóně 2014/2015 byl počet účastníků snížen na klasický počet dvanáct. 

Prachatice se umístily na předposledním místě, což zaručovalo sestup do druhé ligy. 

V této době z týmu odešli do zahraničí Šimoník a Calta.262   

Na novou sezónu 2015/16 byl tým doplněn mladými hráči Šimkem a Bauerem, 

druhý jmenovaný patřil v kraji k nejlepším dorostencům. Zejména díky výborným 

výkonům Zaumüllera se podařila soutěž udržet. Ten navíc výbornou sezónu 

vyšperkoval vítězstvím na krajských přeborech mužů, když ve finále porazil krále 

minulých let Vávru. Po sezóně dostal Zaumüller nabídku na angažmá v Rakousku, které 

nakonec přijal, a opustil po dlouhých letech svůj mateřský klub.  

Do dalšího roku 2016/17 byl tým posílen o bývalého československého 

reprezentanta Kunze, který kvůli trenérským povinnostem toho moc neodehrál. 

Jedničkou oddílu se stal Marek Šimek, který před sezónou vyměnil útočný potah na 

bekhendu za sendvič, což zvedlo jeho výkonnost. Dobrých výsledků dosahoval                 

i Miroslav Bauer, Petr Kaštánek si prošel v této sezóně řadou zranění. Nejlepšího 

výsledku dosáhl tento hráč na přeborech kraje, kde podlehl ve finále Duspivovi. Tým 

Prachatic až do posledního kola bojoval o setrvání v druhé lize, ale v rozhodujícím 

utkání o baráž do druhé ligy podlehl pražské Spartě „B“ což znamenalo automatický 

sestup do třetí ligy.263 

 Stolní tenis na Prachaticku se může pochlubit výbornou prací s mládeží. Vyrostly 

zde největší talenty stolního tenisu jižních Čech. Zaumüller ve své době druhý nejlepší 

hráč mladších žáků, nyní hraje třetí nejvyšší soutěž v Rakousku, kde patří k lídrům 

soutěže. Vedle Dagmar Blaškové vyrostla v Libíně i její mladší dcera Zdena, která je 

v současnosti ve svých 16 letech v širším kádru české reprezentace žen! Obě sestry 

Blaškovy jsou několika násobné mistryně ČR a společně nyní působí v nejvyšší soutěži, 

extralize žen. Velkou zásluhu na rozvoji talentů v Prachatiích má jejich otec Ivoš Blaško, 

dále pan Bauer starší a Jan Bauer mladší, který dlouhou dobu dělal starostu a zajistil 

stolnímu tenisu na Prachaticku výborné podmínky. 

                                                 

262 Česká asociace stolního tenisu – STIS. (2013). Dostupné z: https://stis.ping-
pong.cz/htm/soutez.php?id=829&rocnik=2012&oblast=420000. 
263 Česká asociace stolního tenisu – STIS. (2017). Dostupné z: https://stis.ping-
pong.cz/htm/soutez.php?id=2280&rocnik=2016&oblast=420000. 
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6. 7 Historie stolního tenisu ve Strakonicích od roku 1989 do roku 2017 

 V revolučním roce hrály nejvyšší soutěž v okrese Strakonice týmy ČZ Strakonice, 

Čejetic a Vodňan. Tyto týmy nastupovaly v KP II.  

Strakonickému hráči Janu Káplovi se podařilo zvítězit v roce 1990 na přeborech 

okresu, druhý skončil Brabec z Vodňan. Soutěž dorostu ovládl Majer před svým 

týmovým kolegou Zachem z ČZ. Po odchodu Jungwirta do Jitexu chyběl v okrese 

kvalitní mladý hráč, kromě Majera. Ve Strakonicích v té době hráli krajský přebor druhé 

třídy Fleissig, Vepřek, Holík, Čondl, Zach, Majer, Holman a další hráči. 

   V roce 1992 hrály dokonce všechny celky ČZ Strakonice krajkou soutěž, když 

z minulé sezóny sem spadl první a druhý tým zbrojovky. Ve Strakonicích se stolní tenis 

hrál ještě pod jedním průmyslovým spolkem a tím bylo Fezko Strakonice. Tento oddíl 

hrál stejně jako ČZ krajskou soutěž. Nejlepší stolní tenis okresu se v té době hrál ve 

Vodňanech. Vodňany „A“ hrály na špičce krajského přeboru. Zde nastupovali hráči 

Calta, Šimoník st., David a Dvořák. Tento hráčský kádr zajistil Sokolu Vodňany 

v nadcházející sezóně 1993/94 krajský přebor první třídy.264 

 V roce 1993 zvítězil na tradičním turnaji O vodňanského kapra Michal Vávra, 

který ve finále přehrál Hlaváčka. V sezóně 1993/94 dosáhly historického úspěchu ženy 

Volyně. Ty nejprve zvítězily ve své skupině krajského přeboru a poté se utkaly s druhým 

vítězným celkem z Kovářova. V prvním zápase využily volyňské hráčky Čondlová, 

Rudolfová a Burianová domácí prostředí a vyhrály 6:4. V odvetě jim proto výsledek 5:5 

stačil k postupu do II. ligy. Hlavní oporou týmu byla šestá hráčka krajského žebříčku 

Čondlová. Pro tento vesnický klub to byl veliký úspěch. Trenérem vítězného týmu byl 

František Diviš, kterému pomáhal ve funkci trenéra Bořek Korejs. 

                                                 

264 Kronika Pavla Smolíka, 1984-1999, s. 74.  
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Obrázek 33. Opora Sokola Vodňany „A“ Jaroslav David zachycen při svém silnějším bekhendovém 
úderu. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999. 

Před sezónou 1994/95 přešli pod ČZ Strakonice tři hráči Vimperku, kteří s sebou 

přinesli i nejvyšší jihočeskou soutěž divizi. K nejlepšímu hráči Holmanovi přibyli do 

prvního týmu přestoupivší Havel, Kroupa a Funda. Druhý a třetí tým zbrojovky hrál 

v tomto soutěžním ročníku krajský přebor a čtvrtý celek oblastní soutěž. Přáním 

předsedy oddílu Milana Vohryzky bylo, aby se stolní tenis ve Strakonicích stal 

přinejmenším tak populárním jako ve Vodňanech nebo Volyni. 

 
Obrázek 34. Vlevo stojí dlouholetý předseda, funkcionář a hráč ČZ Strakonice Milan Vohryzka, vedle 
něj stojí napravo nejlepší hráč Strakonic roku 1994 Jan Havel.  Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 
1999. 
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V roce 1994 se konal turnaj na památku výborného strakonického stolního 

tenisty Břetislava Kristka. Vítězem jubilejního 20. ročníku se stal Zbyněk Majer, který ve 

finále přehrál Jana Havla. Osmé místo z deseti týmů znamenalo pro družstvo žen 

Volyně sestup z druhé ligy. Ačkoli si tým před sezónou nedělal žádné ambice, bojoval 

až do posledního kola o udržení. Nejlepší hráčkou týmu byla pátá nejlepší hráčka celé 

soutěže Šišková (70 %). Ta se stala v tomto roce i krajskou přebornicí. Špatně se 

nevedlo ani zkušené Čondlové, která vyhrála bezmála půlku svých utkání.  

Muži ČZ „A“ skončili ve své premiérové sezóně na pěkném čtvrtém místě. 

Oporou týmu byl především Broulim a dobrých výsledků dosahoval i mladíček Majer. 

Druhým týmem tohoto regionu hrajícím divizi byl Sokol Vodňany. Sokol skončil na       

8. pozici, která jim zaručovala setrvání v soutěži. Nejlepšími hráči oddílu byli David, 

Šimoník a Calta.265 

 
Obrázek 35. Na obrázku vpravo je Luboš Broulim mladší, který zdědil ping-pongové vlohy po otci. 
Vlevo se nachází Zbyněk Majer, nejlepší junior Strakonic v 1. polovině 90. let a opora ČZ Strakonice 
„A“. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999. 

 Za Sokol Vodňany v té době hrál nadějný levoruký hráč Šimoník. Ten věkem 

mladší žák, kraloval nejen ve své kategorii, ale byl nejlepším také mezi staršími žáky 

kraje. Do pátého místa v kraji byli ještě bratři Bílí. V roce 1995 na začátku nové sezóny 

dosáhl výborného úspěchu Luboš Broulim ml., který na hasičském mistrovství Evropy 

vybojoval stříbrnou medaili. Jeho 60letý otec byl v té době pořád aktivním hráčem ČZ 

                                                 

265 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 122. 
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Strakonice, kde nastupoval v okresní soutěži. Vítězem tradičního vodňanského turnaje 

se stal Michal Vávra, který si domů do Českých Budějovic odvezl vánočního kapra. Tým 

ČZ Strakonice skončil v divizi na nepopulárním druhém místě, když nestačil na jasně 

první tým Start ČB. Za ČZ Strakonice se nejlépe dařilo Broulimovi, kterému zdárně 

sekundoval Majer. 

 V roce 1996 obhájil své prvenství na vánočním turnaji ve Vodňanech Michal 

Vávra, který ve finále porazil Hlaváčka. V roce 1997 se stal krajským přeborníkem David 

Šimoník, který nenašel mezi žáky konkurenci.  

V sezóně 1996/97 obsadili stolní tenisté ČZ „A“ opět druhé místo a těsně jim 

unikl postup do druhé ligy. Nejlepším hráčem týmu byl Josef Jungwirt mladší. 

 V sezóně 1997/98 měli Strakoničtí jediný cíl a to postup do druhé ligy. Ten jim 

nakonec přihrála reorganizace soutěží, která zapříčinila postup hráčů ČZ do druhé ligy! 

V roce 1998 se konala ve Strakonicích Evropská liga stolního tenisu. Zde český tým 

přehrál svého soupeře z Jugoslávie jasným výsledkem 4:0. V tomto roce se začal vedle 

dlouhodobého lídra krajských mládežnických turnajů Šimoníka prosazovat na stupně 

vítězů také strakonický Havlík. Do ČZ Strakonice přestoupil blatenský Langer, který byl 

v roce 1998 krajskou dorosteneckou jedničkou před Zivčákem. Svoji první sezónu 

v novodobé éře stolní tenisu v ČZ Strakonice zakončili hráči na předposledním místě, 

které znamenalo sestup do divize.266  

 Před sezónou 1998/99 opustil tým s plnou platností Aleš Langer, který zamířil do 

Písku. V prosinci roku 1998 zvítězil Michal Vávra na klasickém jihočeském turnaji ve 

Vodňanech. Místo poháru si domů odvezl kapra. Po sestupu z ligy zúročili stolní tenisté 

ČZ Strakonice „A“ nasbírané zkušenosti a suverénním způsobem si došli pro vítězství 

v divizní soutěži. Strakonickou jedničkou v té době byl Luboš Broulim mladší. Dalšího 

cenného úspěchu dosáhl Tomáš Havlík, který na přeborech žactva vybojoval stříbrnou 

medaili v singlu a společně s Petrem Leštinou zvítězil v kategorii čtyřher starších žáků. 

Ženy Volyně dosáhly historického úspěchu. Po postupu Volyně v minulém roce byl tým 

posílen hráčkami z ČB. Tým ve složení Šišková, Pennerová, Pereyaslavecová a Králová 

                                                 

266 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 131. 
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obsadily v první lize nečekané třetí místo. Tato soutěž se dříve jmenovala druhá, ale 

zavedením extraligy se soutěž přejmenovala.267     

 Před začátkem sezóny 1999/2000 odešel do Rakouska Broulim. Základ týmu tak 

tvořili hráči Jungwirt, Holman, Havel a Majer. Tým skončil na 10. místě, což mu stačilo 

k setrvání v soutěži. 

 Další rok 2000/01 hráli strakoničtí tu samou soutěž, pouze se přejmenovala na 

III. ligu. Ženy Volyně navázaly na úspěšný minulý rok a skončily na 4. pozici. Tým se 

prakticky nezměnil. Dalšího úspěchu dosáhl junior Šimoník, který se stal 

dorosteneckým přeborníkem jižních Čech.  

V Písku se opět konal krajský přebor žactva. Havlík potvrdil nárůst výkonnosti       

a v singlu slavil zlato, když ve finále porazil svého odvěkého rivala Zaumüllera. Ještě 

jeden talent vyrostl mezi stoly ČZ Strakonice. Prvních úspěchů začal dosahovat 

mladíček Fleissig, který v kategorii mladších žáků získal bronz. Tradiční turnaj               

„O vodňanského kapra“ vyhrál opět Michal Vávra. Jen těsně utekl Vodňanům postup 

do třetí ligy, když v samém závěru divize prohráli s Pelhřimovem, který postoupil právě 

na úkor Sokola.268 

 Před sezónou 2000/01 se rozpadl nejlepší jihočeský celek žen z Volyně. 

Vzrůstající úroveň měl stolní tenis na Strakonicku v kategorii mužů. Pro dospělý ping-

pong dorůstali mladí hráči jako Havlík či Fleissig. Oba byli v čele krajských bodovacích 

soutěží, Havlík mezi dorostenci a Fleissig vévodil mladším žákům. Dlouholetá krajská 

mládežnická jednička Šimoník přestoupila do Prachatic na III. ligu. Bohužel po odchodu 

Šimoníka spadli hráči Vodňan do krajského přeboru.  

 Na konci roku 2001 se hrál tradiční vánoční turnaj ve Vodňanech. Nejlepší formu, 

zde již po několikáté našel Michal Vávra, který ve finále porazil domácího odchovance 

Šimoníka.  

Strakonice v ročníku 2001/02 skončily na slušném 5. místě III. ligy. 

 Před startem sezóny 2002/03 došlo ve Strakonicích k zásadním změnám. Tým ČZ 

Strakonice opustil junior Havlík, který odešel na druhou ligu do Prachatic. Tým se 

nakonec ocitl až o dvě soutěže níž v krajském přeboru. Zde bojovala tradiční sestava 

                                                 

267 Kronika Pavla Smolíka, 1984 – 1999, s. 142. 
268 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 26. 
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Majer, Holman, Havel a Jungwirt. V prvním týmu dostal příležitosti mladý Fleissig, který 

bojoval s Kašparů o první pozici mezi dorostenci.  

Do semifinále MČR družstev postoupili hráči ČZ Strakonice, kde obsadili čtvrté 

místo a skončili před branami finále. Družstvo tvořili Fleissig, Trojan a Křesák. Další 

mladý talent rostl ve Vodňanech a stejně jako u Šimoníka k tomu měl dané vlohy. 

Jmenoval se David Calta a byl synem výborného stolního tenisty a dlouholetého 

předsedy Calty. V roce 2003 skončil Calta už na druhém místě mezi mladšími žáky. 

Společně s ním vyrůstal další talent po otci Jakub David.269 

 V roce 2003/04 získaly Strakonice třetí ligu od Libína „B“. Tým navíc před 

sezónou posílili ambiciózní Krahulcové, kteří ještě před pár lety patřili k nejlepším 

dorostencům v kraji. Vedle bratrů Petra a Jiřího tvořili tým ještě Zbyněk Majer, Josef 

Jungwirt mladší a Fleissig. Ten po sezóně odešel do Slavoje ČB, kde se vytvořil mladý 

tým okolo hráčů Kašpara, Houšky, Urbana a Leštiny. Strakonické áčko se bohužel ve 

třetí lize neudrželo a spadlo do jihočeské divize. V té době už předváděl výborné 

výkony v první lize Tomáš Havlík, syn trenéra a předsedy klubu ČZ Strakonice. Krajskou 

jedničkou mladších žáků byl David Calta, který patřil na republikové úrovni do nejlepší 

patnáctky a v jižních Čechách zle zatápěl i mnohem starším hráčům. Dobře mu 

sekundoval o rok starší David, který rovněž sbíral medailová umístění.  

 V soutěžním roce 2004/05 si počínali hráči ČZ Strakonice „A“ suverénně, když 

neztratili za celou sezónu ani bod. Výborných výsledků vedle Strakonic a Vodňan začali 

dosahovat také v nedaleké Blatné. Zde se podařilo trenérům Ounickému, 

Kallmünzerovi a Langerovi vytrénovat novou generaci stolních tenistů. Především duo 

Duspiva a Černý patřili v kraji ve svých kategoriích k nejlepším. Ačkoli oba začali se 

stolním tenisem poměrně pozdě, Duspiva ve 13 a Černý v 11 letech o to větší chuť měli 

do trénování. Každoročně objížděli letní tréninkové kempy a sami chodili o prázdninách 

na dvoufázové tréninky.270 

 V roce 2005 zvítězil na vodňanském kaprovi Michal Vávra, který ve finále porazil 

Krlína. Ihned po postupu bojovali hráči ČZ ve třetí lize o udržení. To se jim nakonec 

povedlo. Duspiva byl v té době druhým nejlepším dorostencem kraje za Kašparů. 

                                                 

269 Kronika Pavla Smolíka, 1999-2009, s. 103. 
270 Kronika Pavla Smolíka, 1999-2009, s. 117. 
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Caltovi patřila 4. pozice a Černému 6. Ve starších žácích jasně dominoval hráč Sokola 

Vodňany Calta. 

 Před sezónou 2006/07 přišel do Strakonic písecký Hach, aby posílil třetiligový 

tým. V tomto roce již hrál strakonický odchovanec Havlík českou nejvyšší soutěž 

extraligu druhým rokem.  V tomto roce slavil 70. narozeniny Broulim. Tento dříve 

vynikající hráč se přes svůj pokročilý věk stále objevoval za zelenými stoly. Jeho syn hrál 

několikátou sezónu v Rakousku a dříve patřil k tahounům Strakonic. V této sezóně se 

dařilo blatenskému hráči Duspivovi, který dovedl TJ Blatná „A“ k postupu do divize. To 

byl pro Blatnou historický výsledek. Navíc mezi dorostenci jasně ovládl bodování kraje, 

když přemožitele našel pouze na krajských přeborech, kde skončil v semifinále. 

Společně s Černým vytvořili sehranou dvojici, která patřila rovněž k nejlepším v kraji.    

O třídu lepší než ostatní žáci byl v té době David Calta, který bezpečně zvítězil mezi 

staršími žáky. Právě mladíček Calta společně s Davidem, Borovkou a Turkem zajistili 

Vodňanům třetí ligu!271 

 
Obrázek 36. Ligový tým Sokola Vodňny, v premiérovém ročníku III. ligy v roce 2007/08 za Sokol 
nastupovali. Zleva: Tomáš Borovka, David Jakub, Václav Turek, David Calta a vedoucí týmu Jaroslav 
David. Zdroj: Kronika Pavla Smolíka 1999 – 2009.  

 

                                                 

271 Kronika Pavla Smolíka, 1999 – 2009, s. 136. 
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 Před dalším stolně tenisovým ročníkem 2007/08 přestoupil dorostenec Duspiva 

do třetiligových Strakonic, kde se měl seznamovat s úrovní celonárodní soutěže.  

Vedle Strakonic nastupoval ve třetí lize také celek Vodňan. Celková úroveň jihočeského 

stolního tenisu se v té době zvedala. Klubům se podařilo vychovat řadu kvalitních hráčů 

a zabudovat je do svých týmů. Vždyť v Prachaticích hráli v té době dokonce první ligu. 

V průběhu sezóny se tým Strakonic udržel na poslední postupové čtvrté pozici 

znamenající play off. Zde se utkal ve vypjatém semifinále s celkem Pedagogu ČB. 

Nakonec se z postupu do finále radovali outsideři z ČZ, když otočili stav z 0:1 na 2:1. 

V celé sérii padlo několik žlutých karet, nadávek a také krásných výměn. Nejlepším 

hráčem celé série byl Jan Duspiva, který hrál třetí ligu premiérově. Spolu s ním tvrdili 

muziku Jiří Krahulec, Zbyněk Majer, Josef Jungwirt a Petr Krahulec. Ve finále bohužel 

strakoničtí nestačili na Slavoj Praha, když v rozhodujícím zápase vedli už 5:1, ale stejně 

odešli poraženi. I tak to byl pro strakonické stolní tenisty dosud nejlepší výsledek. 

Bohužel v této sezóně se nedařilo celku Vodňan, který třetí ligu opustil. Nejlépe si vedli 

z tohoto týmu Borovka a Calta. 

 Titul okresního přeborníka v soutěžním roce 2008/09 vybojoval Jan Duspiva před 

Davidem Caltou. Až za nimi skončil mnohem zkušenější Jiří Krahulec, opora ČZ ve třetí 

lize, nepopulární čtvrté místo připadlo blatenskému juniorovi Černému. V dorostu 

zvítězil přesvědčivě David Calta před Svobodou, Maňhalem a Vavřincem. Před sezónou 

přišel na hostování do týmu Strakonic právě mladý Calta. Tento omlazený tým po 

vydařené minulé sezóně pomýšlel na postup do druhé ligy. První krok udělal, když 

zvítězil v základní části. Jedničkou týmu byl opět Jan Duspiva (87,5 %), dále pak Jiří 

Krahulec (80,7 %), Calta (67,92 %) a Jungwirt (60 %). Stejně jako loni mělo dojít na 

jihočeské derby, do kterého však Pedagog ČB nenastoupil a přepustil Strakonicím 

finále. Stejně jako před rokem měl soupeř v týmu hráče, který celou sezónu 

nenastupoval a byl tedy žolíkem. Tím trumfem byl start Ondřeje Glásla, který v té době 

hrál i pár zápasů v extralize. Glásl za celou sérii prohrál pouze jednou s Duspivou. I přes 

neúspěch to byl na jihu Čech svátek stolního tenisu. Na zápasy play off chodily do malé 

strakonické herny v ZŠ Čelakovského desítky diváků a vytvořily zde jedinečnou 

atmosféru.272 

                                                 

272 Vzpomínky Jana Duspivy. 
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 V sezóně 2009/10 nastupoval celek Strakonic v totožné sestavě, pouze hráč 

Duspiva měl střídavý start do druhé ligy, kde hrál se střídavými úspěchy za Čakovice. 

Pozici jedničky týmu přebral v této sezóně Calta. Tým Strakonic stejně jako před rokem 

ovládl základní část. V Semifinále přešel bez problémů přes Bor a ve finále ho čekali 

hráči El Niňa Prahy „E“. Do finále nasadilo El Niňo, některé hráče druhé ligy, na které 

strakoničtí nenašli recept a potřetí skončili těsně pod vrcholem. Po obrovské frustraci 

zavládlo nadšení. Jelikož syn strakonického trenéra Havlíka hrál právě za tento klub 

nejvyšší soutěž, podařilo se domluvit výměnu soutěží. 

 
Obrázek 37. Družstvo ČZ Strakonice „A“ před ligovým zápasem ve třetí lize. Zleva: Petr Krahulec, Jan 
Duspiva, Josef Jungwirt, Jiří Kraluc a David Calta, Na fotce chybí trenér týmu Vladimír Havlík. Zdroj: 
Osobní archiv Jana Duspivy. 

 V sezóně 2010/11 hráli stolní tenisté Strakonic 2. ligu. Ze Sokolu Plzeň přišel na 

druhou ligu mladý hráč Jiří Šulc. Ten se ze svého oddílu musel vyplatit částkou 40 000 

Kč, aby si zahrál druhou ligu. Šulc šel do Strakonic s velkým očekáváním, jelikož se 

v předešlé sezóně stal krajským přeborníkem Plzně. Strakonice tak měli ve druhé lize 

jeden z nejmladších týmů. Vedle mladíků Šulce, Calty a Duspivy byl nejstarším hráčem 

týmu 25letý Jiří Krahulec. Ve své premiérové sezóně skončili hráči ČZ na výborném 
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druhém místě, když opět nestačili na celek Niňa „C“. Jedničkou týmu byl Jan Duspiva     

s (82,3 %). Sokol Vodňany v té době hráli třetí ligu. Zde hráli Petr Krahulec, Jakub 

David, Hach a Marek Šimek. Tým skončil ve středu tabulky na šestém místě, což byl pro 

klub mimořádný úspěch.  

 V sezóně 2011/12 své umístění hráči Sokola Vodňany ještě vylepšili, když skončili 

na čtvrtém místě! Tým těžil především z vyrovnanosti. Jedničkou týmu byl Petr 

Krahulec, kterému zdatně sekundovali David, Hach a nový člen Otakar Fiala, který sem 

přestoupil z ČB. Ve Strakonicích se opět hrálo na čele soutěže i po odchodu Jana 

Duspivy do extraligových Vršovic. Tento blatenský odchovanec to stejně jako 

strakonický Havlík dotáhl do nejvyšší jihočeské soutěže, kde však nedosahoval 

takových výsledků, když nastoupil pouze do 11 zápasů, z toho 2 vyhrál. V této sezóně 

se probojoval tým Strakonic popáté v řadě do finále play off o první ligu. Zde opět 

nestačili mladíci Strakonic na zkušenější tým Libínu, který se opíral především o výkony 

jednoho z největších mládežnických talentů kraje Zaumüllera. Ačkoli tým ČZ Strakonice 

Elektrostav nepostoupil, první ligu se mu podařilo sehnat. Za 50 000 si ji koupili 

samotní hráči. V té době trénoval strakonický tým Havlík, který měl kontakty po celé 

republice. 

 Do prvoligové sezóny 2012/2013 se vrátil na jih Čech Jan Duspiva. Společně s ním 

přišel na první ligu strakonický odchovanec Tomáš Havlík, který byl jedničkou týmu. 

První tým dále tvořil David Calta a Jiří Šulc. Tým ve své premiérové sezóně skončil na 

šestém místě! Během sezóny však nastaly mezi vedením a hráči problémy, které 

vyústily v rozpuštění týmu a prodání první ligy. Peníze z prodeje soutěže si klub 

ponechal. 

 V sezóně 2013/2014 hráli Strakonice třetí ligu, která sem přešla ze Sokola 

Vodňany. Mezi oběma kluby bylo domluveno roční hostování této soutěže právě ve 

Strakonicích. Po roce se třetí liga vrátila do Vodňan a tak strakonický stolní tenis byl po 

delší době bez ligové soutěže.273  

                                                 

273 Česká asociace stolního tenisu – STIS. (2014). Dostupné z: https://stis.ping-
pong.cz/htm/soutez.php?id=1017&rocnik=2013&oblast=420000. 



148 

 

V sezóně 2014/15 tým ČZ Strakonice postoupil z jihočeské divize. V tomto roce si 

zahráli III. ligu také hráči TJ Blatná. Za Blatnou nastupovali Černý, Peterka, Vavřinec, 

Špeta a střídavě Daniel Maňhal. 

Soutěžní rok 2015/2016 zakončili hráči ČZ Strakonice na 8. místě III. ligy. Stejně 

jako před rokem Blatná nestačil na ligovou úroveň tým Sokola Vodňany, který skončil 

poslední, dvanáctý. Zde nejlepších výsledků dosahoval stále se zlepšující Jakub 

David.274 

Sezóna 2016/2017 dopadla pro strakonický stolní tenis stejně jako ta minulá. 

První tým skončil na osmém místě III. ligy. Zcela jasně zvítězili v tomto roce stolní 

tenisté ze Sokola Vodňany a postoupili tak opět po roce zpátky do celostátní soutěže. 

 V současnosti vyrůstá Strakonicím nová generace okolo Jakuba Slapničky, který 

začínal v druhém strakonickém oddílu Fezko. Zde trénoval společně s Krejčím pod 

křídly Josefa Jungwirta staršího. V současnosti je Slapnička nejlepším žákem jižních 

Čech a daří se mu i na republikové úrovni. Stolní tenis má vysokou výkonnost také ve 

Vodňanech, kde se stále pořádá nejstarší jihočeský turnaj „O vodňanského kapra“. Za 

posledních 20 let se výrazně zvedla úroveň stolního tenisu v Blatné, kde vyrostli hráči 

jako Langer, Duspiva a Černý a v druhé vlně Vavřinec, Maňhal a Rojík, kteří doplnili 

první a druhý tým Blatné. Právě Blatná si zahrála (2014/2015) stolně tenisovou třetí 

ligu. V aktuálním roce (2017) vybojoval blatenský odchovanec Duspiva svůj premiérový 

titul krajského přeborníka v Českých Budějovicích.275 

  

                                                 

274 Česká asociace stolního tenisu – STIS. (2016). Dostupné z: https://stis.ping-
pong.cz/htm/soutez.php?id=1854&rocnik=2015&oblast=420000. 
275 Vzpomínky Jana Duspivy. 
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7 Závěr 

 Cílem diplomové práce bylo vytvořit chronologicky ucelený obraz o historii 

výkonnostního a vrcholového stolního tenisu v jižních Čechách. Sledovanými oblastmi 

byli největší table - tenisová centra jižních Čech v Českých Budějovicích, Táboře, Písku, 

Strakonicích, Táboře, Kaplici, Pelhřimově a Prachaticích. Práce se zabývá historií 

stolního tenisu v jednotlivých centrech od prvopočátků až do současnosti. Jádrem 

získaných informací byly klubové kroniky, periodika, archívy, literární prameny, 

rozhovory s funkcionáři a pamětníky sportovních oddílů.  

 Diplomová práce je rozdělena do čtyř hlavních kapitol. První kapitola s názvem 

„Stručný nástin vývoje pravidel a historie stolního tenisu u nás a ve světě“ nastiňuje 

vznik a vývoj hry v jednotlivých částech světa. Dále popisuje vývoj pravidel a specifika 

stolního tenisu. V druhé kapitole s názvem „Historie stolního tenisu v jižních Čechách 

od počátku do roku 1945“ je popisována historie stolního tenisu v Jihočeském kraji od 

jeho vzniku do konce druhé světové války. Třetí kapitola navazuje na předchozí              

a zabývá se historií tohoto sportu od roku 1945 do konce soutěžní sezóny 1989. 

Poslední čtvrtá kapitola popisuje „Historii stolního tenisu v jižních Čechách od roku 

1989 do roku 2017“. Vzhledem k diametrálně odlišnému vývoji a dostupnosti pramenů, 

byla největší pozornost upřena na hlavní pingpongové centrum České Budějovice. 

V dalších oblastech Jihočeského kraje docházelo k proměnlivé situaci stolního tenisu 

v daném regionu, což mělo vliv na dostupnost pramenů a následný rozbor. 

 Historie stolního tenisu v jižních Čechách se datuje od konce dvacátých let            

a začátku třicátých let, kdy vznikali první specializované oddíly. Ještě před vznikem 

prvních sdružení a oddílů byla v jihočeském městě Písku v roce 1925 přeložena první 

oficiální pravidla této hry. V roce 1928 byl založen první klub stolního tenisu S. T. ČLTK 

v Českých Budějovicích. V roce 1929 vznikl první písecký oddíl SK Union. Další oddíly 

začaly vznikat na začátku třicátých let. V Českých Budějovicích ustanovila v roce 1930 

odbor stolního tenisu křesťanská organizace YMCA. V roce 1931 se začalo 

s organizovaným stolním tenisem také v Jindřichově Hradci pod hlavičkou SK Jindřichův 

Hradec. V průběhu třicátých let se rozšířila tato hra do okresních měst Strakonic, 

Prachatic a Tábora. Rozvoj této hry v Jihočeském kraji zpomalila druhá světová válka. 
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Během druhé světové války se nepořádala žádná mistrovství a významné regionální 

turnaje. Stolní tenis se hrál nepravidelně a v nedůstojných prostorách. 

 Po válce se situace zlepšuje, vznikají první specializované herny, zakládají se 

mládežnické oddíly a pořádají první pravidelná mistrovská střetnutí. V roce 1949 se 

výkonnostní stolní tenis rozšiřuje také do Kaplice, kde je založen oddíl stolního tenisu. 

V průběhu 50. a 60. let se hraje stolní tenis nejlépe v Českých Budějovicích                      

a Strakonicích, a to pod Slovanem a Spartakem. V roce 1963 je založen nejstarší 

dochovaný turnaj jižních Čech „O vodňanského kapra“, který je řadu let součástí 

Velkých cen Jihočeského kraje. Po reorganizaci krajů v roce 1960 přibylo na mapě 

jižních Čech další významné pingpongové středisko Pelhřimov. Ten v průběhu 70. – 80. 

let patří společně s Českými Budějovicemi, Pískem a Táborem k „mecce“ stolního 

tenisu v JČ. 

 Po listopadové revoluci v roce 1989 se hraje vrcholový stolní tenis ve všech 

okresních městech vyjma Českého Krumlova. V 90. letech upadá stolní tenis na 

Písecku, kde dochází k postupnému zániku vojenského oddílu VTJ. Druhou oblastí, kde 

stolní tenis nenavazuje na svoji předešlou tradici je Táborsko, které v průběhu 70. let 

nemělo mezi žactvem v kraji konkurenci. Velkou zásluhu na tom mělo i tréninkové 

středisko mládeže pro Jihočeský kraj, které bylo umístěno v útrobách zimního stadionu 

v Táboře. Naopak stolní tenis se stává jedním z nejoblíbenějších sportů v Prachaticích   

a Štěpánovicích, kam přišel vynikající trenér Zdeněk Dvořák a společně s manažerem 

oddílu Miroslavem Němcem starším dotáhl tento tým od okresu až do první ligy. 

 V novém tisíciletí se stolní tenis na ligové úrovni hraje ve Strakonicích pod 

hlavičkou průmyslové podniku ČZ, dále v ČB pod Pedagogem, Slavojem, v Prachaticích 

pod Libínem, Studené a ve Štěpánovicích. V tomto období se vrací Pelhřimov zpátky do 

kraje Vysočina. V roce 2003 zaniká klub stolního tenisu ve Štěpánovicích. Výkonnost 

jihočeských celků se zlepšuje. V soutěžním roce 2012/2013 hrají I. ligu celky TJ Libína 

Prachatice a ČZ Elektrostav Strakonice. Po konci tohoto ligového ročníku dochází 

k rozpadu Strakonic „A“ a začíná doba odchodů nejlepších hráčů jižních Čech do 

Rakouska. Tyto přestupy oslabily jihočeské kluby. Vše by měla pozvednout nastupující 

generace okolo Slapničky, Peška, Fesla, Novotného a dalších mladých hráčů, kteří se 

postupně zabydlují v ligových soutěžích.  
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V současnosti v roce 2017 hrají ligovou soutěž celky Pedagog ČB, Libín Prachatice 

(2. Ligu) a Strakonice se Sokolem ČB (3. Ligu), ke kterým do další sezóny postupuje 

Sokol Vodňany. V moravské skupině třetí ligy nastupuje Studená, která se pokouší 

probojovat do druhé ligy přes play off. 

 Jihočeský stolní tenis zaznamenal za historii svého působení řadu úspěchů, 

objevila se v něm řada zapálených trenérů, funkcionářů a především hráčů. K nejlepším 

v historii stolního tenisu v jižních Čechách patřili Šoltés, Fr. Böhm, D. Hlaváček, M. 

Vávra, M. Zaumüller, I. Karabec, T. Havlík, sestry Blaškovi, Lerchová, Šmídová, Novotná, 

Šopová, V. Tenglová a další výborní hráči a hráčky, kteří vybojovali řadu úspěchů na 

krajském a republikovém poli. 

Tímto bych rád poděkoval všem funkcionářům, zakladatelům klubů, trenérům                

a samotným hráčům za sdílení historických informací o stolním tenise v našem kraji. 

Závěrem bych chtěl tiše zavzpomínat na dva výborné stolní tenisty Milana Vohryzku      

a Pavla Smolíka, kteří nás v nedávné době opustili. Oba se zasloužili svým dlouholetým 

působením za zelenými stoly o celkový rozvoj tohoto sportu v Jihočeském kraji, neboť 

vedle hráčské kariéry byli také výbornými funkcionáři a trenéry. 

Doufám, že vytvořením této diplomové práce jsem pomohl vytvořit ucelený 

obraz o historii stolního tenisu v jižních Čechách, která bude sloužit dalším zájemcům   

o tento krásný sport.  
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Seznam zkratek 

AC – Association Club. 
ALL – Allround. 
ČB – České Budějovice. 
ČLTK – Český lawn tenisový klub. 
ČR – Česká republika. 
ČSFR – Československá federativní republika. 
ČSR – Česká socialistická republika. 
ČSSR – Československá socialistická republika. 
ČsTTA – Československá tabletennisová associace. 
ČZ – Česká zbrojovka (dříve Československá). 
ČZM – Československý závod motocyklový. 
DEF – Defensive. 
DEHG – Deutsche Hockey Gruppe (Německá hokejová společnost). 
DSO – Dobrovolná sportovní organizace. 
DTJ – Dělnická tělovýchovná jednota. 
ITTF – International Tabletennis Federation. 
JK – Jihočeský kraj. 
JH – Jindřichův Hradec. 
JZD – Jednotné zemědělské družstvo. 
KP – Krajský přebor. 
LTC – Lawn Tennis Club. 
MČR – Mistrovství České republiky. 
ME – Mistrovství Evropy. 
MS – Mistrovství světa.  
NL – Národní liga. 
ODPM – Okresní dům pionýrů a mládeže. 
OFF – Offensive. 
OH – Olympijské hry. 
OP – Okresní přebor. 
PPC – Ping – Pong Club. 
PT – Prachatice. 
ROH – Revoluční odborové hnutí. 
SK – Sportovní klub. 
SSSR – Svaz sovětských socialistických republik. 
TJ – Tělovýchovná jednota. 
TTC – Tabletennis club. 
ÚV ČSTV – Ústřední výbor Československého svazu tělesné výchovy. 
VS – Vodní stavby. 
VTJ – Vojenská tělovýchovná jednota. 
YMCA – Young men's Christian association. 
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